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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

ساخت فیلم سینمایی 
»نهرخیّن« تا جشنواره فجر

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از ساخت فیلم سینمایی »نهرخیّن« تا جشنواره فیلم فجر خبرداد. 
امیرعلی عموزاده طی گفت وگویی با اشــاره به  نشست اســتاندار قم با محمد خزاعی معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و رئیس سازمان سینمایی، جواد افشار کارگردان سرشناس سینما و حسین پارسایی تهیه کننده و بازیگر 
سینما گفت: اصلی ترین موضوع این جلسه  توافق نهایی برای ساخت فیلم سینمایی »نهر خیّن« به کارگردانی جواد 
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چالش های یک دهه
 آینده ایران

به نظر من چالش بزرگ جامعه وضعیت اقتصادی و در 
حقیقت تعارضاتی است که هر روز در درون جامعه بوجود 

می آید و زمینه ساز نارضایتی ها می شود. این وضعیت نتیجه بعضا ندانم کاری ها و ساختار 
بیمارگونه ای است به شدت افزای پیدا خواهد کرد. با توجه به وضعیتی که جامعه در پیش 

دارد خطر را می بینم که بسیار گسترده تر و بیشتر خواهد شد.
امروز جامعه نسبت به زنان و دختران حساس است. این حساسیت ها افزایش پیدا خواهد 
کرد زیرا خودآگاهی طبقاتی به قول مارکس بالا می رود و این وضعیت ناپایدار است زیرا 
برخی مردم رفته رفته برانگیخته می شوند و حتی کسانی که امروز بی تفاوت هستند در ادامه 
در می یابند که حق و حقوق آن ها ضایع شده است این خودآگاهی طبقاتی تنها در مورد 
اقتصاد نخواهد بود و تنها مربوط به این نیست که من نان ندارم و معاش من این است. البته 
آن نگاه هم موثر است ولی خودآگاهی طبقاتی مفهومی دیگر دارد و ناظر بر این است که 

شخص متوجه می شود حق او خورده شده است و زمینه ساز بحرانی در آینده است.
در این موقعیت ها باید با سعه صدر و با چشم پوشی عمل کرد. کسانی که مصدر این کارها 
هستند باید از بینش و تحصیلات و آگاهی برخوردار باشند. مسئولین و کسانی که در راس 
امور هستند باید در همه مسائل آگاهی لازم را داشته باشند. جامعه شناسی راهکار نمی دهد 
و نسخه نمی نویسد چون تمامی کسانی که برای جوامع نسخه نوشته اند شکست خوردند. 
مثلا مارکس و جامعه شناسی کمونیست یا مائو و یا در کوبا. باید دست از تمامیت خواهی و 
تک بعدی نگری برداریم. جامعه نمی تواند از مسیر خود خارج شود و نمی شود برای جامعه 
نسخه نوشت. باید اجازه داد جامعه روال کار خود را پیدا کند. جامعه آنقدر پیچیده و متنوع 
است و آنچنان ابعاد و زوایای گوناگون دارد که هر لحظه به رنگی در می آید. به نظر من امروز 
زمینه های نارضایتی در درون جامعه ما زیاد است و باید جلوی این نارضایتی ها را با اقدامات 
مفید و کارآمد بگیریم در غیر این صورت اینکه تنها یک گروه در جامعه تصمیم بگیرند و 
بقیه دخالتی در امور نداشته باشند بسیار خطرناک است از این رو باید دست از این کار ها 
برداشت.  حقوق و اجتماع و.. ایدئولوژی زده و سیاست زده شده است در حالی که جامعه 

زنده است و مرده نیست.
شکی نیست که بحران اقتصادی مساله ساز خواهد شد. شکاف طبقاتی و تمامیت خواهی 
و اقتدار گرایی و قدرت مداری و تک بعدی نگری همه در آینده اثر می گذارد و اثر گذاشته 
است. جامعه صبح امروز دیگر جامعه دیروز و جامعه اول شهریور نیست، با جامعه سال پیش 
هم فاصله بسیاری دارد. مساله امروز بنزین نیست ولی آن ها هم یک بعد مشکلات است. 

امروز هم جامعه به زنان فشار می آورد. اگر کاری نکنند بحران ها روز به روز بیشتر می شود.
جامعه شناس و استاد دانشگاه

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندارقم  خبرداد:

افزایش اعتبار سفر استانی رئیس جمهور به قم 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندارقم از تصویب ۱۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار در قالب 

متمم مصوبات سفر ریاست جمهوری خبر داد.
ابراهیم معتمدی با اشاره به جلسه روزدوشنبه مسئولان استان با معاون اجرایی رئیس 
جمهور گفت: در این جلسه درباره تخصیص اعتبار جدید به مصوبات سفر رئیس جمهور به 
قم رایزنی و در سه حوزه راه و شهرسازی، آب و فاضلاب و آموزش و پرورش، تخصیص اعتبار 
متمم به تصویب رسید. در سفر دی ماه رئیس جمهور به قم ۲ هزار و ۲۱۶ میلیارد تومان 
اعتبار در بخش های مختلف تخصیص یافت که این اعتبار ۱۶۰۰ میلیارد تومانی به مصوبات 

قبلی اضافه خواهد شد.

مدیرستاد اقامه نمازاستان قم خبرداد:

برگزاری هفتمین اجلاسیه استانی نماز درقم
مدیرستاد اقامه نمازاستان قم گفت :جامعه هدف اصلی اجلاس هفتم نماز در قم دانش 
آموزان و نوجوانان استان است و دوره های متنوع فرهنگی و آموزشی ویژه دانشجویان و 

فرهنگیان پیش بینی شده است. 
حجت الاسلام علی عرب پور درجلسه هفتمین اجلاسیه استانی نماز که دراستانداری قم 
برگزار شد، اظهار داشت:همچنین برای کاربردی تر کردن تصمیمات پیرامون نماز، کارگروه 

اندیشه ورزی با حضور اساتید مراکز آموزش عالی و دانشگاه فرهنگیان تشکیل شده است.
عرب پور به برنامه ریزی جهت خروجی گرفتن از این اجلاس استانی اشاره کرد و گفت: 
برگزاری همایش ها و اجلاسیه ها با حضور بزرگان امری پسندیده  است، اما می بایست در 

انتخاب مخاطبین این گونه همایش ها تجدیدنظر شود تا تأثیرگذاری آن بیش ازپیش باشد.

اداره کل اوقاف استان قم در قالب رزمایش مهر تحصیلی 1401، دو هزار و 600 بسته 
نوشت افزار ایرانی را از محل عواید موقوفات برای توزیع بین دانش آموزان خانواده های 

نیازمند تدارک دیده است.
به گزارش  روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، آیین شروع رزمایش 
مهر تحصیلی 1401، پیش ازظهر روز سه شنبه در سالن کوثر آستان مقدس امامزاده 

علی بن جعفر)ع( برگزار شد.
در این مراسم، علاوه بر مدیرکل، روسای مناطق و معاونان اوقاف استان قم، ابوالقاسم 
مقیمی معاون هماهنگی امور زائرین استاندار، عباس ذاکریان فرماندار قم، صادقخانی 
رئیس آموزش و پرورش ناحیه یک قم و جمعی دیگر از مسئولان شهری و استانی حضور 

داشتند.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری مدیرکل اوقاف استان قم، مقیمی معاون 
استاندار، صادقخانی رئیس آموزش و پرورش ناحیه یک و حجت الاسلام صمدانی رئیس 

اوقاف ناحیه یک شهرستان قم سخنرانان برنامه بودند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

وقف پشتوانه حرکت بزرگ تشیع در طول تاریخ است
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم دراین رزمایش با تاکید بر توسعه فرهنگ وقف در 
کنار انفاق و صدقات گفت: وقف پشتوانه حرکت بزرگ تشیع در طول تاریخ بوده و هست.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری اظهار کرد: در مسائل دینی و مذهبی، به 
شدت نیازمند همگرایی همه دستگاه ها هستیم.وی افزود: باید قدردان فرصتی باشیم که 

در نظام جمهوری اسلامی و برای خدمت رسانی در اختیار ما قرار رفته است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه نباید نگران حوادث و جولان های 
مقطعی دشمنان باشیم گفت: در ماجرای عاشورا، لشکر یزید حاضر نشد حتی جرعه ای 
آب به امام حسین)ع( و یارانش بدهد و او به ظاهر خود را پیروز می دانست ولی امروز 

می بینیم که سفره ای به طول جاده نجف تا کربلا به یاد حسین)ع( گسترده شده است.
وی ادامه داد: مسیری که در پیش گرفته ایم به پیروزی نهایی جبهه حق با ظهور 
حضرت ولی عصر)عج( می انجامد.اسکندری با اشاره به اهمیت انفاق و صدقه در اسلام 
عنوان کرد: طبیعی است که گروه هایی در جامعه و به هر دلیل توانایی اداره امور زندگی 

خود را ندارند بنابراین تاکید شده که توانمندان به یاری آنها بشتابند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با تاکید بر توسعه فرهنگ وقف در کنار انفاق و 
صدقات گفت: وقف پشتوانه حرکت بزرگ تشیع در طول تاریخ بوده و هست.وی اضافه 
کرد: موکب امامزادگان استان قم امسال در شهر سامراء برپا شد و به شهادت مقامات و 

زائران ایرانی و عراقی، یکی از بهترین مواکب بود.
اسکندری تصریح کرد: اگر از ظرفیت بقاع متبرکه به درستی استفاده شود، بسیاری 
از مشکلات جامعه حل خواهد شد چنانکه با شیوع کرونا و با محوریت حرم مطهر 
امامزادگان، در سال ۱۳۹۹ بالغ بر ۱۹ میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۰ حدود ۲۲ میلیارد 

تومان کمک های مردمی و همچنین از عواید موقوفات در اختیار نیازمندان قرار گرفت.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه آموزش و پرورش یکی از مهمترین 
ارکان توسعه و پیشرفت هر کشور است گفت: هزینه ها در این بخش زیاد هستند و همه 

باید کمک کنند تا شاهد توسعه سیستم آموزشی باشیم.
وی ادامه داد: اداره کل اوقاف استان قم تا آنجا که امکان داشته باشد در کنار آموزش و 

پرورش خواهد بود ولی نیازمند همگرایی در این زمینه هستیم.
معاون استاندار قم:

رزمایش مهر تحصیلی از موفق ترین طرح های اوقاف است
مهر  رزمایش  گفت:  رزمایش  نیزدراین  قم  استاندار  زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
تحصیلی، اثر مستقیمی روی وضعیت خانواده های نیازمند دارد و از موفق ترین طرح های 

اجتماعی اوقاف به شمار می رود.
ابوالقاسم مقیمی اظهار کرد: امسال و در آستانه اربعین حسینی، ۳۱۸ هزار مسافر در 
قم اسکان یافتند که زمان اسکان آنها یک تا سه روز بوده است.وی افزود: همچنین در این 

مدت یعنی در یک بازه 20 روزه، ۳ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر به قم وارد شدند.
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با بیان اینکه همه دستگاه ها باید نگاه 
ویژه ای به مسئله زیارت داشته باشند گفت: واقعیت این است که از نظر زیرساختی در 

حوزه زیارت کمبود داریم و هنوز به صورت جدی به این مسئله ورود نکرده ایم.
وی ادامه داد: اگر در بحث توریسم زیارتی، تنها سهم یک درصدی از شیعیان جهان 
را برای ایران لحاظ کنیم، باید سالانه حدود ۳۰ تا ۶۰ میلیون زائر در سال به کشورمان 
مسافرت کنند در حالیکه هم اکنون، مجموع سفرهای توریستی بسیار کمتر از این رقم 

است.

وی ضمن تشکر از اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم برای پرداختن به مسئله 
امامزادگان و تبدیل آنها به قطب فرهنگی خاطرنشان کرد: از دیگر وجوه بارز مدیریتی 
در اوقاف قم، بکارگیری نیروهای جوان در مدیریت بقاع متبرکه است که اثرات و برکات 

آن کاملا دیده می شود.
مقیمی با بیان اینکه مجموعه اوقاف تعامل و اقدامات خوبی در سطح استان داشته 
است گفت: البته ضرورت دارد پیوند محکمتر و موثرتری میان دستگاه های فرهنگی و 

خدمت رسان در سطح استان قم برقرار شود.
معاون استاندار قم با اشاره به رزمایش مهر تحصیلی که اثری مستقیم در وضعیت مردم 
نیازمند دارد عنوان کرد: پرداختن به مسئله محرومان و مواسات از اولویت های دولت 

سیزدهم است و در این راستا گروه های مردمی متعددی شکل گرفته اند.
وی تصریح کرد: بقاع متبرکه باید مرجع و محور فعالیت های فرهنگی، اجتماعی و قرآنی 
در سطح محلات و مناطق مختلف شهر و روستا باشند.رزمایش مهر تحصیلی تجلی 

فعالیت های اجتماعی بقاع متبرکه است
رئیس آموزش و پرورش ناحیه یک قم خبر داد:

اجرای برنامه های قرآنی در مدارس با همکاری اوقاف قم
با سالروز  نیزدراین رزمایش گفت: همزمان  ناحیه یک قم  و پرورش  آموزش  رئیس 
آغاز امامت حضرت ولی عصر)عج( برنامه ای با همکاری اوقاف در مسجد امام حسن 

عسکری)ع( و با حضور اولیاء و مربیان برگزار می شود.
عبدالله صادق خانی اظهار کرد: سند تحول بنیادین آموزش و پرورش، برنامه و نقشه راه 

این وزارتخانه برای توسعه سیستم آموزشی در سطح کشور است.
و  درون  ظرفیت های  از  استفاده  سند،  این  اجرای  راهکارهای  از  یکی  افزود:  وی 

برون سازمانی است که از جمله دستگاه های همکار، اداره کل اوقاف استان قم است.
رئیس آموزش پرورش ناحیه یک قم خاطرنشان کرد: جلسات متعددی با مسئولان 

اوقاف قم داشته ایم تا در حوزه قرآن و عترت کارهای مختلفی انجام دهیم.
وی ادامه داد: در این راستا و همزمان با سالروز آغاز امامت حضرت ولی عصر)عج( 
برنامه ای با همکاری اوقاف در مسجد امام حسن عسکری)ع( و با حضور اولیاء و مربیان 

برگزار می شود.
صادق خانی تصریح کرد: همکاری های خوبی بین آموزش و پرورش با اوقاف استان به 

ویژه اوقاف ناحیه یک شهرستان قم صورت گرفته و همچنان تداوم دارد.
نیاز  مورد  لوازم  و  نوشت افزار  توزیع  هدف  با  تحصیلی  مهر  رزمایش  است  گفتنی 
برنامه های  از  یکی  تحصیلی،  سال  شروع  برای  نیازمند  خانواده های  دانش آموزان 
اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه است که با محوریت مراکز افق بقاع متبرکه اجرایی 

می شود.
در آستانه بازگشایی مدارس در سال تحصیلی 02 – 1401 هم اداره کل اوقاف استان 
قم با همراهی مراکز افق و از محل عواید موقوفات مرتبط، 2600 بسته نوشت افزار ایرانی 
را با اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 250 میلیون تومان )هر بسته به ارزش تقریبی 480 هزار 
تومان( برای توزیع بین خانواده هایی که قبل از این شناسایی شده اند تدارک دیده است.

1600 بسته از این نوشت افزارها برای دانش آموزان دوره ابتدایی و هزار بسته هم برای 
دوره متوسطه آماده سازی شده است.

ازمحل عواید موقوفات و دررزمایش مهر تحصیلی صورت می گیرد؛

توزیع 2600 بسته نوشت افزار بین دانش آموزان خانواده های نیازمند

  

آفریقایی ظرفیت بسیار  بازار کشورهای  استان قم گفت:  مدیرکل گمرکات 
خوبی برای عرضه کالاهای ساخت قم دارد که در همین رابطه صادرکنندگان 
استان در برنامه های خود به دنبال حضور موفق در این بازار هستند.  اسفندیار 
دریکوندی در گفت وگویی بیان کرد: فعالان اقتصادی و صادرکنندگان قمی در 
حال حاضر توجه ویژه ای به ظرفیت مناسب بازار کشورهای آفریقایی دارند و 
در همین راستا سفرهای تجاری خود را برای شناخت دقیق بازار آن و کالاهایی 

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه فعالیت 
کانون فرهنگی هنری مسجد در قم یک ظرفیت عظیم فرهنگی است   425
گفت: دستیابی به جایگاه واقعی مسجد نیازمند هدایت، حمایت و برنامه ریزی 
است. حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا حیدری روز سه شنبه 29شهریور 
ماه در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به جایگاه مسجد گفت: مسجد چه در قرآن و 
در سیره ائمه)ع( به عنوان یک پایگاه اصیل مسجد در ساحت های مختلف یک 

مدیرکل گمرکات استان قم مطرح کرد: 
صادرکنندگان قمی به دنبال حضور موفق در بازارهای آفریقا

مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم:
425 کانون فرهنگی هنری مساجد در قم فعال هستند

84

8

فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب )ع(  قم خبرداد:

 اجرای 1۵۰ عنوان برنامه در هفته دفاع مقدس
رژه نیروهای مسلح روزپنجشنبه در بلوار پیامبر اعظم)ص(

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم  خبرداد:

وجود ۵۷ هزار و ۳۴۱ مستمری بگیر
 و بازنشسته در استان قم

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم بابیان اینکه  ۵۷ هزار و ۳۴۱ مستمری بگیر و بازنشسته 
دراین استان  وجود داردگفت: در سال جاری پیش بینی می شود این سازمان حدود پنج 
هزار میلیارد تومان در بخش های مختلف از جمله حقوق بازنشستگان،  درمان و مقرری 

بگیران بیمه بیکاری هزینه شود. 
محمد عاشوری در گفت وگو با خبرنگاران ایرنا ، با اشاره به اینکه خدمات سازمان از قبل 
از تولد آغاز می شود و تا بعد از فوت ادامه دارد، افزود: پرداخت مستمری از کارافتادگی، 
پرداخت هدیه ازدواج، هزینه کفن ودفن، وسایل کمک پزشکی و مقرری بیمه شده ها از دیگر 

پرداختی های سازمان است.
وی اضافه کرد: هزینه های اداره کل تامین اجتماعی قم از محل وصول حق بیمه های 

کارفرمایی و بیمه شده ها تامین می شود.
وی با بیان این که  ۸۰۵ هزار و ۸۲۳ نفر بیمه شده اصلی و خانواده که بیش از ۶۰ خدمت 
دریافت می کنند، ادامه داد: تا پایان خردادماه سال گذشته، ۷۹۷ هزار و ۱۸۳ نفر در این 
استان تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی بودند که آمار امسال افزایش ۹ درصدی نشان 
می دهد. وی ادامه داد: ۱۴۳ هزار کارگر و کارمند، چهار هزار و ۷۰۰ قالیباف خانگی، ۱۵ 
هزار کارگر ساختمانی، ۱۲ هزار راننده درون و برون شهری، سه هزار و ۲۰۰ کارفرما، ۳۹ هزار 
طلبه، اعضای نظام مهندسی، نظام پزشکی، مداحان، خادمان مساجد، کسب وکارهای 

مجازی و سایر مشاغل و خانواده هایشان از جمله افراد تحت پوشش هستند.
عاشوری با اشاره به وجود ۵۷ هزار و ۳۴۱ مستمری بگیر و بازنشسته در استان قم، گفت: 
پرداخت حقوق بازنشستگی مهم ترین اقدام تامین اجتماعی است و بخش عمده هزینه های 
سازمان بابت این موضوع می باشد. مدیر روابط عمومی تامین اجتماعی قم نیز گفت: امسال 
۵۴ برنامه فرهنگی در حوزه های بیمه شده ها، کارفرمایان،  مستمری بگیران و همکاران 
تعریف شده است. محمد تلخابی افزود: کاروان کرامت رضوی از جمله برنامه ها در حوزه 
مستمری بگیران تامین اجتماعی است که بر اساس آن سالیانه ۱۵ گروه حداقل۴۰ نفره از 

بازنشسته ها برای اردوی یک هفته ای در مشهد اعزام می شوند.
  

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

ساخت فیلم سینمایی »نهرخیّن« 
تا جشنواره فجر

تا  از ساخت فیلم سینمایی »نهر خیّن«  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
جشنواره فیلم فجر خبرداد. 

امیرعلی عموزاده طی گفت وگویی با اشاره به  نشست استاندار قم با محمد خزاعی معاون 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس سازمان سینمایی، جواد افشار کارگردان سرشناس 
سینما و حسین پارسایی تهیه کننده و بازیگر سینما گفت: اصلی ترین موضوع این جلسه  
توافق نهایی برای ساخت فیلم سینمایی »نهر خیّن« به کارگردانی جواد افشار و تهیه کنندگی 
حسین پارسایی بود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به اینکه در این 
جلسه مقرر گردید مراحل نهایی این فیلم طی شود، مطرح کرد: امیدواریم که در جشنواره 

فیلم فجر شاهد حضور فیلم ارزشی »نهر خیّن« در حوزه دفاع مقدس و شهیدان باشیم.
گفتنی است داستان فیلم سینمایی »نهر خیّن« روایت رشادت و دلاوری های رزمندگان 
به  خیّن  نهر  عملیاتی  منطقه  در  مقدس  دفاع  دوران  در  علی بن ابیطالب)ع(  لشگر ۱۷ 

فرماندهی شهید مهدی زین الدین است.

غلامرضا مصباحی مقدم: 
عدم دخالت دولت درسیاست پولی 

و بانکی باید الزامی شود
 عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام با اشــاره به لزوم اســتقلال 
بانــک مرکــزی، تاکید کــرد: عدم 
دخالــت دولت در سیاســت پولی 
و بانکی بایــد به یک الــزام تبدیل 
مرکــزی  بانــک  رئیــس  و  شــود 
نبایــد از تــرس عزل شــدن تن به 
خواست های رئیس جمهور بدهد.  
2حجت الاسلام غلامرضا مصباحی 

رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح کرد ؛ 
رسیدگی دقیق به تمام زوایای 
پرونده درگذشت مهسا امینی 

2 2

دبیرکل سازمان ملل:
توافق هسته ای با ایران همچنان 

دوراز دسترس است
رئیس مجلس شــورای اســلامی 
گفــت: کمیســیون امــور داخلی 
مجلس با حداکثر دقت و موشکافی 
کامــل، تمامــی زوایــای پرونده ی 
درگذشــت مهســا امینــی را در 
ســریع ترین زمان ممکن به اطلاع 
نماینــدگان و مردم شــریف ایران 
برساند و علاوه بر بررسی مصداقی 
درگذشت مرحومه مهسا امینی، 

آنتونیو گوترش روز سه شــنبه در 
جلسه مجمع عمومی سازمان ملل 
عنوان کرد که توافق احیای برجام 

"دور از دسترس" به نظر می رسد. 
بــه گــزارش ایســنا، بــه نقــل از 
الجزیره، آنتونیو گوترش، دبیرکل 
ســازمان ملــل روز سه شــنبه در 
سخنرانی خود در هفتاد و هفتمین 
جلسه مجمع عممی سازمان ملل  2

امان الله قرائی مقدم*

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم مطرح کرد:

سرانه فضای آموزشی قم یک متر کمتر ازمیانگین کشوری

رئیس پلیس راهوراستان قم اعلام کرد:

 محدودیت ها و ممنوعیت های ترافیکی 31 شهریور

4
ازمحل عواید موقوفات و دررزمایش مهر تحصیلی صورت می گیرد؛

توزیع 26۰۰ بسته نوشت افزار بین دانش آموزان 
خانواده های نیازمند

1

اداره کل اوقاف استان قم در قالب رزمایش مهر تحصیلی 1401، دو هزار و 600 بسته نوشت افزار ایرانی را از محل عواید 
موقوفات برای توزیع بین دانش آموزان خانواده های نیازمند تدارک دیده است. به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم، آیین شروع رزمایش مهر تحصیلی 1401، پیش ازظهر روز سه شنبه در سالن کوثر آستان مقدس 
امامزاده علی بن جعفر)ع( برگزار شد. در این مراسم، علاوه بر مدیرکل، روسای مناطق و معاونان اوقاف استان قم، ابوالقاسم 
مقیمی معاون هماهنگی امور زائرین استاندار، عباس ذاکریان فرماندار قم، صادقخانی رئیس آموزش و پرورش ناحیه یک قم 

و جمعی دیگر از مسئولان شهری و استانی حضور داشتند.  

جناب مهندس وحید وزیری راد
مدیر کل محترم تعاون،کار ورفاه اجتماعی استان قم

بدینوسیله از زحمات ،تلاش های خالصانه وقانونمدارانه شما وهمکاران 
محترم در راستای گره گشایی وکمک به تسریع در روند تشکیل انجمن 
همچنین  قم  استان  های  ورسانه  مطبوعات  مدیران  کارفرمایی  صنفی 

برگزاری انتخابات هیئت مدیره این انجمن کمال تشکر و قدردانی را داریم.
ازدرگاه  را  ومردمدار  مدیرانقلابی  شما  روزافزون  وسربلندی  موفقیت 

ایزدمنان خواستاریم.
جمعی از مدیران رسانه های استان قم

تشکر وقدردانی



چهار شنبه-30 شهریور ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25584

دو راهکار فوری برای کاهش 
رنج فوت مهسا امینی 

کشور،  هر  در  مهم  بسیار  اتفاقات  و  حوادث  در 
گذشته از خود موضوع راهکارهای بهینه برای حل 

مشکلات و یافتن نسخه ای برای عدم تکرار حوداث تلخ می تواند نشان عقلانیت و 
بلوغ مدیریت در هر سیستم سیاسی باشد.

درپی حادثه ناگوار فوت مهسا امینی و برخی دیگر حوادث و رویدادهای سالهای 
اخیر که سرجمع آن به کاهش اعتماد عمومی و بدبینی روانی جامعه انجامیده 
است شاید ضرورت یافتن راهکارهای برون رفت از چنین فضاهایی امروز بیش از 

هر زمان دیگری برای جامعه و نظام ضروری می نمایاند.
لزوم یافتن راه حل های مختلف از ان جهت بسیار مهم است که نشاندهنده توان 
نظام برای اصلاح فرایندهای ناصحیح خود بوده و این امیدواری را در احاد جامعه 
زنده می کند که این سیستم توان حل مسائل مهم در درون خود را دارد و این مهم 

به افزایش هواخواهی و مشروعیت می انجامد.
از سوی دیگر رهاکردن افکار عمومی در دامن بی اطلاعی و عدم شفافیت علاوه 
بر ذهنیت سازی منفی برای مردم می تواند به شکاف اجتماعی و تعمیق آن تا حد 
بی اعتمادی و سرخوردگی بیانجامد.لذا بر عقلای قوم است که برای برون رفت از 

شرایط بحرانی فعلی به دو راهکار فوری بیاندیشند که عبادتند از:
1- شفاف سازی فوری

در حوادث و اتفاقات روزمره با توجه به گستردگی دنیای ارتباطات و توسعه 
شتابان شبکه های اجتماعی سرعت بخشی به اخبار صحیح و بدون حاشیه ولی 
مبتنی بر واقعیت می تواند به کاهش آلام و اقناع سازی بهتر مردم بینجامد چرا که 
در حوادثی مانند فوت مهسا امینی به جهت حساسیت موضوع ، مهندسی افکار 
عمومی در دست کسانی است که زودتر بتوانند با انتشار اخبار متراکم توجهات را 
بخود جلب کنند و اطلاع رسانی را فوریت ببخشند. درعین هر نوع تاخیر و عقب 
انداختن مسائل روشنگرانه در باره حوادث روزانه می توان شائبه هایی ایجاد کند 

که در نهایت به کاهش اعتماد عمومی می انجامد.
2- راه اندازی سریع کمیته حقیقت یاب

در حوادث مهم و با حساسیت بالا در جوامع امروزی راهکار موثری بنام تشکیل 
کمیته حقیقت یاب شیوع یافته است بگونه ای که در بسیاری از رویدادهای ملی و 
حتی بین المللی این راهکار توانسته به نتایج بسیار امیدوارکننده دست یابد و البته 
در برخی موارد نیز ناکام مانده است ولی بهره جستن از تجربه کمیته حقیقت یاب 
در موضوعات مهم سیاسی - امنیتی و حتی اجتماعی توانسته تا حدود زیادی 
ابهامات را به روشنایی و وضعیت مبهم را به فضای قابل اتکا تبدیل کند. نکته 
اساسی اینکه موضوع مهمتر از تشکیل »کمیته حقیقت یاب« مشارکت احزاب 
و گروه های مدنی موافق و منتقد عملکرد گشت ارشاد است که از استقلال و 
مقبولیت عمومی برخوردارند . به عبارت دیگر با تاسیس نهاد جدید با هدف اعتماد 
افزایی، باید به نظم جدیدی با هدف اطمینان مردم به نتایج بررسی حوادث برسند. 
به عبارت دیگر کشور با توسل به چنین سازوکاری است که می توانند شعله های 

امید را در مردم زنده کنند.
سخن آخر اینکه در گذر زمان امکان دارد جامعه چندین و چند بار این حوادث و 
اتفاقات ناگوار را تجریه کند ولی عقلای جامعه باید برای این روندهای هزینه ساز 
بدنبال راههای مسکن و آرام بخش در جامعه باشند چون در این نوع رویدادها تاب 

و تحمل جامعه شاید طاق شود.

با حکم رهبر معظم انقلاب ؛

اعضای دوره جدید مجمع تشخیص 
مصلحت نظام منصوب شدند 

حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی 
دوره   اعضای  حکمی  در 
تشخیص  مجمع  جدید 
منصوب  را  نظام  مصلحت 

کردند. 
  ، گزارش  این  براساس 
آیت الله خامنه ای  حضرت 
رهبر معظم انقلاب اسلامی 
دوره   اعضای  حکمی  در 
تشخیص  مجمع  جدید 
منصوب  را  نظام  مصلحت 

کردند.
متن حکم مقام معظم رهبری به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
با هدایت و عنایت الهی دوره  جدید مجمع تشخیص مصلحت نظام آغاز می شود. 
این مجمع از مهمترین نهادهای قانونی در جمهوری اسلامی و متعهد به دو 
مسئولیت اساسی است: اوّل تشخیص مصلحت در هنگام مواجهه ی مجلس 
با شورای نگهبان، که مستلزم نگاه ژرف و مصلحت شناس و احاطه به حقائق 
کشور است، و دوم نقش ویژه و مؤثر در تعیین سیاست های کلی نظام که متضمن 
راهبردی ترین تصمیم ها در اداره ی امور کشور است. ارائه ی راه حل برای معضلات 
و نیز نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی که به آن مجمع محترم احاله شده 

است، بر اهمیت این نهاد قانونی افزوده است. 
حضور جمعی از نخبگان مجرب و دارای سوابق اجرائی در این مجمع و تجربیات 
متراکم از دوره های گذشته، جایگاه این نهاد را برتر و انتظارات از آن را افزونتر 

می سازد. 
در بیانیه  آغاز دوره  قبل خواسته هایی مطرح شده که اکنون نیز به علّت برآورده 
نشدن کامل، باید تکرار شود. از جمله: سامان بخشیدن به مسأله نظارت بر اجرای 

سیاست ها و نیز پیشنهاد سازوکار برای ارزیابی کارآمدی و اثربخشی سیاست ها. 
افزون بر آن، اتقان در تشخیص مصلحت، تنقیح سیاست های ابلاغ شده و 
بازنگری در آن در صورت لزوم، ارتباط با مراکز علمی و دانشگاهی و نخبگانی کشور 

و حضور منظم اعضاء محترم در جلسات مجمع، مورد تأکید است. 
اکنون با تشکر از اعضاء محترم در دوره  قبل و تقدیر از تلاش های آنان، و با طلب 
رحمت و مغفرت برای درگذشتگان ایشان، اعضاء دوره ی پنجساله ی نهم را به این 

شرح منصوب می کنم:
رییس مجمع: آیة الله آقای حاج شیخ صادق آملی

شورای  محترم  فقهای  سه گانه،  قوای  محترم  رؤسای  حقوقی:  اشخاص 
نگهبان)در موارد بحث تشخیص مصلحت(، رئیس ستادکل نیروهای مسلّح، دبیر 
شورای عالی امنیت ملی، وزیر یا رئیس دستگاهی که موضوع مورد بحث به آن 
دستگاه مربوط است، رئیس کمیسیون مرتبط با موضوع بحث در مجلس شورای 

اسلامی. 
اعضای حقیقی:

حجج اسلام: آقای حاج شیخ حسن صانعی، آقای قربانعلی دری نجف آبادی، 
آقای محمود محمدی عراقی، آقای مجید انصاری، آقای غلامرضا مصباحی مقدم 

و آقای محسن اراکی. 
علی اکبر  آقای  آقامحمدی،  علی  آقای  آقازاده،  غلامرضا  آقای  حضرات: 
احمدیان، آقای محمود احمدی نژاد، آقای محمدجواد ایروانی، آقای محمدرضا 
باهنر، آقای احمد توکلی، آقای سعید جلیلی، آقای غلامعلی حداد عادل، آقای 
سید کمال خرازی، آقای داود دانش جعفری، آقای پرویز داودی، آقای محمدباقر 
ذوالقدر، آقای محسن رضایی، آقای سیدمحمد صدر، آقای محمدحسین صفار 
هرندی، آقای محمدرضا عارف، آقای محمد فروزنده، آقای عباسعلی کدخدایی، 
آقای علی لاریجانی، آقای حسین محمدی، آقای محمد مخبر، آقای حسین 
مظفر، آقای سید مصطفی میرسلیم، آقای سید مرتضی نبوی، آقای علی اکبر 

ولایتی، آقای صادق واعظ زاده و آقای احمد وحیدی. 
سیّد علی خامنه ایاز خداوند متعال توفیق حضرات محترم را مسألت می کنم. 
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وزیر علوم، تحقیقات و فناوری :

نیروهای حراست با سعه ی صدر
 با دانشجویان رفتار کنند 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با تأکید بر رفتار مدبرانه و توأم با سعه  صدر نیروهای 
حراست با دانشجویان گفت: رفتار پدرانه و دلسوزانه با دانشجویان زندگی و تحصیل آنان 

را از آسیب حفظ می کند. 
محمدعلی زلفی گل روز سه شنبه در گردهمایی مدیران حراست دانشگاه های سراسر 
کشور که با محوریت آغاز سال تحصیلی جدید و بررسی رویارویی با مسائل مختلف 
دانشگاه ها برگزار شد، با تأکید بر رفتار مدبرانه و توأم با سعه  صدر نیروهای حراست با 
دانشجویان گفت: باید پویایی و نشاط محیط دانشگاه حفظ شود و متناسب با روحیات 

نسل جوان با آنان رفتار کنیم.
وزیر علوم ضمن قدردانی از فعالیت ها و خدمات مدیران و کارشناسان مراکز حراست 
حراست  بخش های  در  فعال  همکاران  گفت:  کشور  پژوهشگاه های  و  دانشگاه ها 
دانشگاه ها فعالیت ارزشمندی را در صیانت از نخبگان جامعه و دارایی های مادی و معنوی 

این مراکز انجام می دهند و در صف اول خدمت به جامعه هستند.
وی افزود: فعالیت در مجموعه حراست به مهارت ها و ظرایف خاصی نیازمند است و 
دقت و وسواس ویژه ای می طلبد که امانتداری، سعه ی صدر، حفظ اسرار افراد، تکریم 
و احترام همه، حفظ و صیانت از منافع ملی و حقوق شهروندی دانشگاهیان از جمله 
با نیات خیر و  خصوصیات لازم برای فعالیت در این حوزه است و چون همکاران ما 

خداپسندانه فعالیت می کنند، خداوند نیز آنان را یاری می کند.
زلفی گل اظهار داشت: همه افراد شاغل در دانشگاه در هر کسوت و حرفه ای که باشند 
برای دانشجویان نقش تربیتی و الگو دارند و نیروهای مراکز حراست نیز از این جایگاه 
تربیتی به شدت بیشتری برخوردار هستند و برخورد پدرانه و برادرانه می تواند مسیر 

تحصیل و شغلی یک دانشجو را از آسیب حفظ کند.
وی تاکید کرد: مدیران و کارشناسان مراکز حراست در کارگاه های آموزشی شرکت کرده 
و به مهارت های گفت وگو و ارتباط با افراد مجهز باشند و ظرایف و نکات مهم رفتار با اعضای 
هیات علمی، دانشجویان و کارکنان را در نظر بگیرند و اصل احترام همیشه سرلوحه این 

ارتباط باشد.
وزیر علوم گفت: برنامه ریزی و پیش بینی شرایط و ارتباط مستمر با هیات رئیسه دانشگاه 

می تواند عامل موفقیت مدیران و کارشناسان حراست در انجام وظایف محوله باشد.
هیچ کلاس مجازی برای دروس رسمی نخواهیم داشت

زلفی گل در خصوص تأمین تغذیه برای دانشجویان نیز گفت: با توجه به افزایش نرخ 
تورم، اعتبارات دانشگاه ها به این نسبت در قانون بودجه دیده نشده بود، خوشبختانه 
سازمان برنامه و بودجه تصمیم گرفته که حمایت هایی از دانشگاه ها داشته باشد تا در طول 

سال تحصیلی با مشکلات کمتری مواجه شویم.
این عضو کابینه دولت سیزدهم تصریح کرد: بنا به تأکید رئیس جمهور قصد داریم 
تمامی کلاس ها را به صورت حضوری برگزار کنیم و این موضوع در اجلاس روسای 
دانشگاه های سراسر کشور نیز مورد تأکید قرار گرفت تا امکانات رفاهی، فرهنگی و ورزشی 

نیز برای دانشجویان عزیز مهیا باشد.
برای دروس  برگزاری مجازی دروس عمومی گفت: هیچ کلاس مجازی  وی درباره 
رسمی نداریم اما از تجربه دوران آموزش مجازی برای فوق برنامه ها استفاده خواهیم کرد 
به عنوان مثال اساتید می توانند کلاس های بیشتری را برای دانشجویان در بستر فضای 
مجازی برگزار کنند و جلسات پرسش و پاسخ و حل تمرین برای دانشجویان در نظر بگیرند.

 
منصور حقیقت پور: 

سفر رئیسی به نیویورک خروجی
 موفقی خواهد داشت 

فعال سیاسی اصولگرا گفت: دنیا شاهد نطق آتشین و قاطع نماینده جمهوری اسلامی 
ایران در مجمع عمومی سازمان ملل خواهد بود،. 

 منصور حقیقت پور در گفتگویی درباره نکات حائز اهمیت حضور رئیس جمهور در 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد گفت: تمام روسای جمهور ایران در ادوار گذشته وقتی 
در سازمان ملل متحد سخنرانی کردند، خروجی موفق و خوبی برای کشورمان در حوزه 

های مختلف به همراه داشت و این دوره نیز همین اتفاق می افتد.
وی افزود: حتما آقای رئیسی درباره موضوعات مربوط به ایران و جهان اسلام به ویژه 
فلسطین و یمن صحبت خواهد کرد، به نقد یکه تازی آمریکایی ها در صحنه سیاست 
جهانی،  فرار و شانه خالی کردن آمریکایی ها از عمل به تعهدات شان در قبال پیمان 
های بین المللی و نگاه دوگانه نهادهای بین المللی به موضوعاتی همچون حقوق بشر و 
 تروریسم خواهد پرداخت؛ همچنین راهکارهای موثر را برای حل و فصل مناقشه اوکراین 
و روسیه پیشنهاد خواهد کرد. این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: حق مشروع 
جمهوری اسلامی در استفاده از تکنولوژی های روز جهان و تأمین منافع ملی از قِبَل 
همکاری های بین المللی از جمله موضوعات دیگری است که قطعا آقای رئیسی در 

سخنرانی و نشست های دیپماتیک دو جانبه و چندجانبه به آن اشاره خواهد کرد.
وی با بیان اینکه دنیا شاهد نطق آتشین و قاطع نماینده جمهوری اسلامی ایران در 
مجمع عمومی سازمان ملل خواهد بود،  درباره حاشیه سازی های رسانه های غربی و 
معاندین نظام گفت: شأن آقای رئیسی خیلی اجل از آن است که بخواهد به این حاشیه 
سازی ها همچون اظهارات بی ارزش داریوش مطرب پاسخ دهد بنابراین در مجموع 

بی اعتنا از کنار این حاشیه ها عبور خواهد کرد.
این فعال سیاسی اصولگرا بیان کرد: آقای رئیسی قطعا دیدار و نشست وزینی را با 
ایرانیان مقیم خارج کشور خواهد داشت و فرصت های سرمایه گذاری در حوزه های 
آموزشی، فرهنگی،  اقتصادی و اجتماعی و تسهیل بازگشت این گروه از ایرانی ها به کشور 
را در این نشست تشریح و تبیین خواهد کرد. در مجموع برخورد پخته و مدبرانه ای را از 

آقای رئیسی در این سفر شاهد خواهیم بود.
 

غلامرضا مصباحی مقدم: 

عدم دخالت دولت درسیاست 
پولی و بانکی باید الزامی شود

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به لزوم استقلال بانک مرکزی، تاکید کرد: 
عدم دخالت دولت در سیاست پولی و بانکی باید به یک الزام تبدیل شود و رئیس بانک 

مرکزی نباید از ترس عزل شدن تن به خواست های رئیس جمهور بدهد. 
حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم، در نشست نقد و بررسی طرح قانون بانکداری 
، با بیان اینکه مناقشات در طرح قانون بانکداری باید یک به یک بررسی شوند، تصریح 
کرد: سابقه این طرح به مجلس نهم برمی گردد. در آن زمان، من از احمدی نژاد خواستم 

که این قانون را در قالب لایحه به مجلس بفرستد تا روند کار با سرعت بیشتری جلو برود. 
رئیس شورای فقهی بانک مرکزی با بیان اینکه احمدی نژاد وعده لایحه را داد اما کارها 
آنگونه که قول داد پیش نرفت و ما مایوس شدیم، خاطرنشان کرد: همچنین در دولت 
روحانی اراده لازم برای اینکه این قانون به شکل لایحه به مجلس آورده شود، وجود نداشت 

و نسخه ای که دولت روحانی ارائه کرد، با آنچه ما مد نظر داشتیم فاصله معنایی داشت.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، خود را به عنوان بانیان این طرح معرفی کرد 
و ابراز داشت: برای طرح اولیه قانون بانکداری وقت زیادی گذاشتیم و کلیات آن نیز در 
وزرات اقتصاد تصویب شد. مصباحی مقدم با اشاره به لزوم استقلال بانک مرکزی، بیان 
کرد: عدم دخالت دولت در سیاست پولی و بانکی باید به یک الزام تبدیل شود و رئیس 

بانک مرکزی نباید از ترس عزل شدن تن به خواست های رئیس جمهور بدهد. 
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در پایان رئیس بانک مرکزی وقت را همراه با 
مواضع بانکداری اسلامی معرفی و بیان کرد: تجربه ۱۰ ساله ریاست صالح آبادی در بورس 

این مهم را به همگان ثابت کرده است.

وزیر امور خارجه:

آمریکا به جای ریختن اشک تمساح
 به تروریسم اقتصادی پایان دهد

وزیر امور خارجه با انتقاد از نگاه ابزاری واشنگتن به حقوق بشر، تأکید کرد: آمریکا باید به 
جای ریختن اشک تمساح، به تروریسم اقتصادی پایان دهد. 

حسین امیرعبداللهیان که همراه رییس جمهور در نیویورک و در مقر سازمان ملل به 
سر می برد، در توییتر نوشت: »دستور تحقیق در مورد فوت تراژیک مهسا، که چنانکه 

رییس جمهور گفت، مانند دختران خود ما بود، صادر شده است.«
وزیر امور خارجه ادامه داد: حقوق بشر، برای ایران ارزشی ذاتی دارد - برخلاف کسانی 
که به آن به چشم ابزاری علیه رقبا می نگرند- آمریکا باید به جای ریختن اشک تمساح، به 

تروریسم اقتصادی پایان دهد.

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: کمیسیون امور داخلی مجلس با حداکثر دقت 
و موشکافی کامل، تمامی زوایای پرونده ی درگذشت مهسا امینی را در سریع ترین 
زمان ممکن به اطلاع نمایندگان و مردم شریف ایران برساند و علاوه بر بررسی مصداقی 
درگذشت مرحومه مهسا امینی، برای جلوگیری از تکرار این قبیل موارد، فرایندها و 
شیوه ی اجرا در گشت های امنیت اخلاقی فرماندهی کل انتظامی را مورد بررسی 

قرار دهد.
محمدباقر قالیباف در ابتدای جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه یادآوری این نکته مهم لازم است که دشمن همانند رویه همیشگی خود 
بدنبال موج سواری از هر اتفاقی است و التهاب آفرینی و ایجاد آشوب در کشور را در 
دستور کار خود قرار داده است، تصریح کرد: متاسفانه عده ای در داخل نیز خواسته یا 

ناخواسته در جهت خواست دشمن  حرکت می کنند. 
دشمن دنبال موج سواری و ایجاد آشوب است

وی افزود: اما مردم عزیز ما هوش سیاسی خود را نشان داده اند و فرق بین دلسوزی 
و منفعت طلبی را می فهمند و با منافقانی که زمانی، خودشان چند هزار نفر از مردم  
عادی را شهید کردند و حالا داعیه دار درگذشت یک نفر شده اند، همراهی نکرده و با 
اشک  تمساح  رسانه وابسته به حکومت کودک کش سعودی، گریه نمی کنند. قالیباف 
یادآور شد: از روز اول، رییس جمهور محترم، دولت، مجلس و قوه قضاییه مجدانه 
پیگیر علل این حادثه و مشخص شدن مقصرین بوده اند. زمان نشان خواهد داد که 
اعتماد مردم درست بوده و همه دستگاه های کشور در پیگیری این مسأله کوچکترین 
اغماضی نخواهند کرد. رئیس قوه مقننه خاطرنشان کرد: انشاالله مجلس هم این 
اتفاق را برای روشن شدن موضوع و اصلاحات مورد نظر ساختارها و فرایندها، رسیدگی 
می کند و مردم نیز اجازه هرنوع سوءاستفاده را به دشمنان و همراهان آنان نخواهد داد.

دستگاه های متعدد در مقوله حجاب وظایف خود را به درستی انجام نمی 
دهند

رئیس مجلس شورای اسلامی با تسلیت درگذشت مهسا امینی به خانواده وی 
گفت: درگذشت ایشان، داغی بر دل های ما گذاشت و از ساعات اول اطلاع نمایندگان 
از وقوع حادثه، ارکان نظارتی مجلس با حساسیت تمام، فرایند رسیدگی این حادثه را 

در دستور کار خود قرار دادند. 
قالیباف بار دیگر تاکید کرد که رسیدگی دقیق و اطلاع رسانی تمامی ابعاد پرونده 
درگذشت خانم امینی ضروری بوده و لازم است کمیسیون امور داخلی مجلس شورای 
اسلامی با حداکثر دقت و موشکافی کامل تمامی زوایا، در سریع ترین زمان ممکن 

نتیجه کارشناسی خود را برای اطلاع نمایندگان و مردم شریف ایران گزارش کند.
وی اضافه کرد: همچنین کمیسیون مذکور وظیفه دارد علاوه بر بررسی مصداقی 
درگذشت مرحومه مهسا امینی، برای جلوگیری از تکرار این قبیل موارد، فرایندها و 
شیوه ی اجرا در گشت های امنیت اخلاقی فرماندهی کل انتظامی را مورد بررسی قرار 

دهد تا برای رفع شدن اشکالات موجود در چگونگی اجرای آن، اقدام شود.
قالیباف افزود: متاسفانه دستگاه های متعدد فرهنگی و اجتماعی در مقوله حجاب 
وظایف ایجابی خود را به درستی انجام نمی دهند، در چنین شرایطی مواجهه با 
هنجارشکنی ها، نیاز به برنامه ریزی دقیقتر با ضوابطی روشن و استفاده از نیروهای 
کامل،  پذیری  مسئولیت  با  تا  دارد  انتظامی  کل  فرماندهی  توسط  دیده،  آموزش 
از اعمال سلیقه های شخصی و خطاهای فردی و سیستمی جلوگیری نماید و این 

اقدامات مورد پذیرش عموم مردم عزیز و نجیب ایران قرار گیرد.
علاقه قلبی مردم به امام حسین تفرقه افکنی ها را خنثی کرد

رییس مجلس شورای اسلامی همچنین در بخش دیگری از نطق پیش از دستور 
خود با اشاره به برگزاری با شکوه مراسم پیاده روی اربعین گفت: برگزاری مراسم اربعین 
شهادت سید الشهدا در کشور عراق بار دیگر اتحاد اعتقادی شیعیان سراسر جهان 
حول محور اهل بیت را به جهانیان نشان داد و علاقه قلبی مردم به امام حسین تفرقه 

افکنی ها را خنثی و دشمنان اسلام و مسلمین را نا امید و سرخورده ساخت.
نماینده مردم تهران تصریح کرد: ملت ایران با وجود برخی مشکلات و سختی های 

موجود امسال پرشکوه تر از گذشته خود را به کربلا رساندند.
وی تاکید کرد: با توجه به حضور گسترده مردم در راهپیمایی باشکوه اربعین حسینی  
از مسئولان مربوطه انتظار می رود با توجه به علاقه روز افزون مردم به شرکت در این 
مراسم معنوی و سیاسی با برنامه ریزی بهتر در سال آینده کاستی های زیرساختی و 
خدماتی موجود به خصوص در مرزها را مرتفع کنند تا سیل مشتاقان امام حسین)ع( 

بتوانند با کمترین سختی در مراسم باشکوه اربعین حسینی حضور یابند.
رییس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: ملت عراق نیز با تمام وجود و با عشقی 
گذشته،  سال های  همچون  و  کردند  خدمت رسانی  اباعبدالله  زائران  به  خالص، 
مهمان نوازی شایسته ای از عموم زائران عتبات عالیات به نمایش گذاشتند که اینجانب 
به نمایندگی از مردم ایران وظیفه خود می دانم از همه مسئولان و مردم عراق بخاطر 
این خدمت بی منت، خاضعانه کمال تشکر را داشته باشم. این راهپیمایی عظیم به 
لطف خداوند هر سال باشکوه تر از سال های قبل برگزار می شود و پیوندهای محکم و 
قلبی ملت های مختلف، به خصوص ملت ایران و عراق و پیشرفت اسلام خواهی ملت ها 

را نشان خواهد داد.
فرهنگ دفاع مقدس راهگشای مشکلات امروز ماست

رئیس قوه مقننه به مناسبت فرا رسیدن هفته دفاع مقدس، یاد و خاطره امام راحل 
و شهدای سرافراز ایران عزیز را گرامی داشت و با درود به تمامی آزادگان و جانبازان و 
یادگاران دفاع مقدس گفت: جاودانه بودن یاد شهدا، سنت تغییرناپذیر الهی است 
و غبار زمان، هرگز نخواهد توانست یاد و خاطره شهدای والامقام را از ذهن و ضمیر 
ملت ایران پاک کند؛ پاک ترین فرزندان ایران، در راه دفاع از ارزش های اسلام و انقلاب 
اسلامی و برای عزت و امنیت مردم از جان شیرین خود گذشتند و خون مقدس آنان 
تا ابد، جوانان را به برداشتن گام های استوار در راه حق و هراس نداشتن از دشمنان 
دعوت خواهد کرد. قالیباف تصریح کرد: بارها گفته ایم و بازهم باید تاکید می کنیم که 
فرهنگ دفاع مقدس راهگشای مشکلات امروز ماست؛ اگر همان روحیة خداباوری 
و مردم باوری آن سال ها را در اداره کشور و حل مشکلات اقتصادی به کار بگیریم، 
خواهیم توانست گره از زندگی مردم باز کنیم. باورهای برخاسته از فرهنگ جهاد و 
شهادت و شیوه های مدیریتی مردمی در دفاع مقدس، گمشده امروز ماست و بازگشت 
به آن تنها راهیست که می تواند پیشرفت و توسعه را همراه با عدالت برای مردم به 

ارمغان بیاورد.

رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح کرد ؛ 

رسیدگی دقیق به تمام زوایای پرونده درگذشت مهسا امینی

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: اگر مسئله گشت ارشاد را آسیب شناشی 
نکنیم و صرفا در همین موضوعی که اتفاق افتاده است 
خلاصه کنیم و پرونده بسته شود و هیچ اصلاحاتی 
در روش ها در ساختارها و سیاست ها رخ ندهد بعید 

نیست این حادثه تکرار شود 
پاسخ  در  ایلنا  با  گفت وگو  در  جهان آبادی  رحیمی 
به اینکه افکار عمومی مطالباتی را همچون برچیده 
نمایندگان  آیا  می کند،  مطرح  ارشاد  گشت  شدن 
می توانند این مطالبه را پیگیری کنند، عنوان کرد: 
معتقدم مجلس نمادی از اراده عمومی مردم است، 
در حال حاضر ما شاهد یک کنش گسترده هستیم 
و یک نوع همگرایی و اتحاد بین طیف های سیاسی، 
فعالان مدنی، اجتماعی و فرهنگی را شاهد هستیم 
و  است  ایران  ملت  عمومی  اراده  نشان دهنده  که 
دیدگاه های مردم را در این کنش گسترده اجتماعی 
عرصه  در   باید  مجلس  حال  هر  به  می کنند،  بیان 

قانون گذاری و نظارت نمادی از اراده عمومی باشد.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
اینکه گشت ارشاد به  اینکه در مورد  با بیان  مجلس 
کار  دهیم  اجازه  باید  می شود،  دچار  سرنوشتی  چه 
کارشناسی صورت گیرد، بیان کرد: ما به همان میزان 
که دغدغه های مردم، نقض حقوق شهروندی و نحوه 
برخورد با مردم را دنبال می کنیم و یا اینکه کار نادرست 

نیروی انتظامی در مقوله فرهنگی، اعتقادی و باورهای 
مذهبی مردم را مورد آسیب شناسی قرار می دهیم، از 
آن طرف هم کاری که در عرصه قانون گذاری و اصلاح 
قانون اتفاق می افتد باید به گونه ای باشد که در جامعه 
بازتاب منفی نداشته باشد که بشود آن را اجرا کرد زیرا 
قانون زمانی ارزشمند است که قابل اجرا در جامعه 

باشد.
وی ادامه داد: معتقدم در این فضا و در حال حاضر 
نمی توان قضاوت کرد که چه سرنوشتی برای گشت 
ارشاد باید رقم بخورد. به اعتقاد من باید کار کارشناسی 
در اصلاح قوانین، بازداشت افراد و دخالت نیروهای 
انتظامی در مقولات فرهنگی و اعتقادی مانند حجاب 
طرح  قالب  در  مجلس  و  برسد  جمع بندی  یک  به 
قانون گذاری و نظارت این آسیبی که ایجاد شده است 

را کاهش دهد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: اگر 
این مسئله را آسیب شناشی نکنیم و صرفا در همین 
پرونده  و  کنیم  خلاصه  افتاده  اتفاق  که  موضوعی 
بسته شود و هیچ اصلاحاتی در روش ها، ساختارها 
و سیاست ها رخ ندهد، بعید نیست این حادثه تکرار 

شود.
وی درباره این که آیا قرار است کمیته حقیقت یابی 
گیرد،  صورت  داده  رخ  اتفاقات  برای  مجلس  در 
گفت: من از این موضوع اطلاع ندارم. بحث کمیته 

حقیقت یاب باید در هیات رئیسه و در صحن مطرح 
شود ولی تا جایی اطلاع دارم هم کمیسیون شوراها و 
امور داخلی جلسه ای با نیروب انتظامی جلسه داشته 
است و گزارشات این دوستان را شنیده است و ما هم 
در کمیسیون امنیت ملی جلسه ای با نیروی انتظامی 
خواهیم داشت و اسناد؛ مدارک و  فیلم ها را مشاهده 

می کنیم.
ما  نظام  و  کشور  کرد:  بیان  آبادی  جهان  رحیمی 
اراده  و  خواست  نمی شود  و  است  مردم  بر  مبتنی 
مردم را ندید، آنان از ما به عنوان نماینده می خواهند 
زوایای این موضوع را به صورت خاص و بعد موضوع 
گشت ارشاد را به صورت عام مورد آسیب شناسی قرار 
دهیم و طبیعی است که ما نتوانیم نسبت به دغدغه 
و خواست اراده عمومی مردم بی اعتنا باشیم. مجلس 
جلوه گاه اراده عمومی چه در عرصه قانون گذاری و چه 
در عرصه نظارت است و طبیعی است که ما در عرصه 
قانون گذاری ورود پیدا کنیم که رضایت و دغدغه های 

مردم و خواست مردم را مورد توجه قرار دهیم.
وی ادامه داد: از اینکه کمیته حقیقت یاب می خواهند 
تشکیل دهد یا خیر اطلاعی ندارم اما من به شخصه 
کمیته  اینکه  با  می کنم.  حمایت  موضوع  این  از 
حقیقت یاب تشکیل و زوایای این موضوع بررسی شود 
و اسناد، مدارک، مستندات و گزارش دقیقی به ملت 

داده شود، موافق هستم.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

بدون اصلاح روش ها، بعید نیست این اتفاقات تکرار شود

رئیس دیوان عدالت اداری با اشاره به موضوع مهسا امینی گفت: مردم مراقب باشند 
و فریب جریانات انحرافی را نخورند و برای این موضوع نباید اصل نظام را هدف قرار 

داد. 
به گزارش روابط عمومی دیوان عدالت اداری، حکمتعلی مظفری رئیس دیوان 
عدالت اداری در نطق پیش از دستور جلسه هیات عمومی دیوان عدالت اداری، 
ضمن عرض تسلیت به خانواده مهسا امینی گفت: از آنجا که خاطر مردم عزیز از این 
اتفاق تاثر بار جریحه دار شده، دستگاه های ذیربط در خصوص روشن شدن ابعاد 
این موضوع و اطلاع به افکار عمومی تسریع کنند. رئیس دیوان عدالت اداری گفت: 
اتفاقی که نباید رخ داده است و باید اصل قضیه روشن شود و در صورت احراز بروز 
تخلف، باید تمامی ابعاد آن بررسی شود و با مسببان و عوامل این وضعیت، برخورد 
قانونی صورت پذیرد.  مظفری در تبیین تفاوت اعتراض و اغتشاش و آشوب اظهار 
داشت : دشمنان قسم خورده نظام جمهوری اسلامی ایران برای ناامن کردن کشور 
در هر مقطع و زمانی برنامه دارند و مترصد فرصتی هستند تا نقشه های خود را عملی 

سازند و از فوت خانم امینی نیز در حال بهره برداری به نفع خود هستند.

وی افزود: مردم مراقب باشند و فریب جریانات انحرافی را نخورند و برای این موضوع 
نباید اصل نظام را هدف قرار داد. دشمن با هدایت این جریان و انحراف آن به سمت 
خواسته ها و نقشه های شوم خودشان ، سعی در تفرقه افکنی و ارائه رفتارهای 

ساختارشکنانه و ضدیت با نظام را دارند.
رئیس دیوان عدالت اداری با اشاره به "تقدیم ۲۵۰ هزار شهید برای انقلاب اسلامی" 
خاطرنشان کرد: شخصیت های بزرگی مانند حضرت امام )ره( به عنوان بنیانگذار این 
انقلاب و نظام و مقام معظم رهبری را چطور می شود بخاطر موضوعی که در حال 
بررسی می باشد مورد هدف قرار داد و اصل نظام را زیر سوال برد. باید دشمن شناس 

بوده و در راه شهدای انقلاب و آرمان های آنها حرکت کنیم.
 مظفری در پایان با بیان اینکه باید راه سعادت و پیشرفت را زیر پرچم انقلاب و ولایت 
ادامه دهیم، گفت:  شهدا با نثار جان خود درخت تنومند انقلاب را آبیاری کردند و 
اکنون نیز وظیفه اصلی ما پاسداری از خون شهدا و تداوم راه آنها برای صیانت از آرمان 
های انقلاب و نظام است تا زمانی که  این پرچم به دست صاحب آن، امام زمان )عج( 

تحویل داده شود.

رئیس دیوان عدالت اداری با اشاره به موضوع مهسا امینی:

مردم مراقب باشند و فریب جریانات انحرافی را نخورند

دبیرکل سازمان ملل:

توافق هسته ای با ایران همچنان دور از دسترس است
آنتونیو گوترش روز سه شنبه در جلسه مجمع عمومی 
سازمان ملل عنوان کرد که توافق احیای برجام "دور از 

دسترس" به نظر می رسد. 
به گزارش ایسنا، به نقل از الجزیره، آنتونیو گوترش، 
دبیرکل سازمان ملل روز سه شنبه در سخنرانی خود 
و هفتمین جلسه مجمع عممی سازمان  در هفتاد 
ملل در نیویورک گفت: رسیدن توافق هسته ای با ایران 

همچنان دور از دسترس به نظر می  رسد.
مذاکرات برجام پس از ارائه پاسخ های ایران و آمریکا به 
متن پیشنهادی اتحادیه اروپا و نیز بررسی پیشنهادهای 
یکدیگر برای احیای توافق هسته ای و لغو تحریم های 
غیر قانونی آمریکا، به شکلی به بن بست کشیده شده 
است؛ ایران تاکید دارد که حاضر به گذشتن از منافع 

ملی خود در مذاکرات نیست و آمریکا هم می گوید 
"امتیاز بیشتری" نخواهد داد.

جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
پیش تر در کنفرانسی خبری گفته بود که مذاکرات بر 
سر توافق هسته ای ایران به جای نزدیک شدن نظرات، 
در حال فاصله گرفتن آرا است. او تاکید کرد: موضع ها 

نزدیک تر نشده، بلکه فاصله گرفته اند.
ایران  امور خارجه  وزارت  ناصر کنعانی، سخنگوی 
اخیرا در این باره گفته بود: ما در این زمینه برای اینکه 
کمک کنیم به پایان خوش این ماراتن و به اهداف مد 
نظر جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر مصالح و منافع 
ملی دست یابیم و در عین حال روند را برای شکل گیری 
فضای سازنده در حوزه مناسبات بین المللی مهیا کرده 

و  بین المللی  چندجانبه  چارچوب های  تثبیت  به  و 
سیاسی به عنوان چارچوب مناسب برای حل و فصل 
بحران های پیچیده کمک کنیم، مسئولانه عمل کردیم. 
ایران دیدگاه های خود را به طرف اروپایی منتقل کرده و 

منتظریم دیدگاه و پاسخ طرف مقابل را بشنویم.
او اظهار کرد: پاسخ ایران سازنده، شفاف و قانونی 
بود و می تواند در صورت وجود اراده سیاسی متقابل 
جمع بندی  کوتاه  زمان  در  کند  فراهم  را  زمینه ای 

مذاکرات انجام و توافق صورت گیرد.
کنعانی تاکید کرد: لغو تحریم ها و انتفاع اقتصادی 
این  در  ایران  و  ماست  اساسی  اهداف  از  ایران  ملت 
خصوص تلاش می کند و این از اولویت های اساسی 

تیم مذاکره کننده ایران است.

حسن لاسجردی*
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فواید صبوری کردن

سلامت

متخصص رادیوتراپی:

 آیا سرطان قابل درمان است؟ 
بدن  صداهای  شناخت  درست،  زندگی  سبک  گفت:  رادیوتراپی  متخصص 
و پیگیری هرگونه تغییر در کارکرد بدن، جزو ضروریات زندگی هر فرد است. اگر 

سرطان به موقع تشخیص داده شود، با درمان قطعی همراه خواهد بود. 
علی یعقوبی جویباری،متخصص رادیوتراپی و عضو هیأت علمی دانشگاه شهید 
بهشتی در برنامه ضربان شبکه سلامت در پاسخ به این سوال که وضعیت درمان 
سرطان در کشور چگونه است؟، گفت: پزشکی کشور باعث افتخار است.در حال 
حاضر در هیچ حوزه درمانی نیاز به اعزام هیچ بیماری به خارج از کشور نداریم و 
همه اقدامات درمانی به لطف پروردگار در داخل کشور در حال انجام ودر دسترس 

است.
وی گفت: این بیماری به صورت تیمی درمان می شود و چندین متخصص با 
مشورت هم تصمیم گیری می کنند. از درمان های عمده غیر جراحی سرطان، به 

شیمی درمانی، پرتودرمانی و ایمونوتراپی اشاره کرد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: سبک زندگی 
تغییر در کارکرد بدن، جزو  پیگیری هرگونه  و  بدن  درست، شناخت صداهای 
ضروریات زندگی هر فرد است. اگر این بیماری به موقع تشخیص داده شود، 
همچنین اگر درمان در زمان بندی به موقع و با تیم درست و علمی انجام شود، با 

درمان قطعی همراه خواهد بود.
یعقوبی با بیان اینکه هیچ چیز جای تشخیص به موقع را نمی گیرد،تصریح کرد: 
در سالهای گذشته برای هر ارگان بدن، جداگانه درمان صورت می گرفت اما در 
حال حاضر اینگونه نیست؛ به طوری که در درمان سرطان پستان ۸ الی ۱۰ نوع 
درمان وجود دارد. در درمان سرطان روده هم هر قسمت از روده به درمان خاص و 

متفاوت خود نیازمند است.
کارشناس برنامه در مورد ایمونوتراپی و درمان هدفمند، گفت: قبلا هر سلولی 
که در حال تکثیر بود با داروی شیمی درمانی تحت تاثیر قرار می گرفت اما امروزه 
با درمان هدفمند، محرک رشد این سرطان را پیدا می کنیم و آن را مورد هدف قرار 
می دهیم در این صورت نتایج درمان و کیفیت زندگی بیمار فوق العاده بهتر خواهد 

بود.
یعقوبی  متذکر شد: برای درمان، ستون های اصلی هم داریم که شامل جراحی، 
شیمی درمانی و رادیوتراپی  است. در درمان هدفمند گیرنده سطح سلول را 
شناسایی می کنیم، این گیرنده مسئول تقسیم سلولی است که اگر مورد هدف 
قرار گیرد رشد سلولی آن ناحیه متوقف می شود. ایمونوتراپی یک گروه دیگر از 

درمان های هدفمند است.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: در طی روز بدن 
در مواجهه با جهش های زیادی قرار می گیرد که ممکن است رشد غیر قابل کنترلی 
پیدا کند. سیستم ایمنی بدن به راحتی این عوامل را حذف می کند، ایمونوتراپی 
هر ژنی را که از مسیر طبیعی خارج شود، شناسایی می کند و آن را حذف می کند.
کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که دلیل بروز سرطان چیست؟، گفت: 
سلول های سرطانی تمایل به بقا دارند و راهکارهای مقابله با سیستم ایمنی را پیدا 
می کند،ایمونوتراپی سیستم ایمنی بدن را طوری تغییر می دهد که سلول های 

سرطانی را شناسایی کند و از بین ببرد.
وی گفت: فعال شدن بیش از حد سیستم ایمنی بدن بدون عارضه نخواهد بود و 

ممکن است سلولهای طبیعی بدن را نیز مورد حمله قرار دهد.
یعقوبی در پاسخ به سوال مجری برنامه که آیا همه سلول های سرطانی مناسب 
درمان هدفمند هستند یا خیر؟، گفت: همه سلول های سرطانی مناسب درمان 
هدفمند نیستند و حوزه های جراحی، شیمی درمانی و پرتودرمانی هنوز پا برجا 

هستند.
وی گفت:درمان های ترکیبی رادیوتراپی با ایمونوتراپی و یا شیمی درمانی با 

ایمونوتراپی،امروزه در درمان انواع سرطان ها مورد استفاده قرار می گیرند.
کارشناس برنامه در ارتباط با فواید ایمونوتراپی،گفت: ایمونوتراپی یا عوارض 

کمتری نسبت به شیمی درمانی و همچنین اثرات پایدار بیشتری همراه است.
وی گفت: شیوه درمانی ایمونوتراپی هم به صورت تزریقی است، مکانیسم 
کلی این است که از طریق گیرنده های سلولی انجام می شود، اکثریت داروهای 
ایمونوتراپی بر اساس این مکانیزم کار می کنند. البته مکانیسم های دیگری نیز 
وجود دارد که سلولهای سرطانی را به خارج از بدن می برند و با غلظت زیاد جدا 

و تکثیر می کنند و سپس آنتی بادی های تکثیر یافته را برای فرد تزریق می کنند.

نقرس اغلب در دوره هایی بدون علامت و دوره هایی علامت دار رخ می دهد. وقتی 
علائم وجود دارند، به آن حمله یا شعله ور شدن بیماری می گویند. حملات نقرس 
می توانند همراه با درد، تورم، قرمزی و مشکل در حرکت دادن مفصل باشند و معمولا 
یک تا دو هفته طول می کشند. طیف گسترده ای از عوامل می توانند سبب حمله 

نقرس شوند: از غذا گرفته تا دارو و کم آب شدن بدن.
نقرس نوع رایجی از آرتریت است که می تواند هر مفصلی را درگیر کند و اغلب 
انگشت بزرگ پا درگیر نقرس می شود. نقرس اغلب در دوره هایی بدون علامت و 
دوره هایی علامت دار رخ می دهد. وقتی علائم وجود دارند، به آن حمله یا شعله ور 
با درد، تورم، قرمزی و  شدن بیماری می گویند. حملات نقرس می توانند همراه 
مشکل در حرکت دادن مفصل باشند و معمولا یک تا دو هفته طول می کشند. طیف 
گسترده ای از عوامل می توانند سبب حمله نقرس شوند: از غذا گرفته تا دارو و کم آب 

شدن بدن.
عوامل متداولی که باعث حمله نقرس می شوند

نقرس به دلیل سطح بالای اوریک اسید در بدن ایجاد می شود. اوریک اسید زمانی 
تولید می شود که بدن پورین ها را تجزیه می کند. پورین ها مواد شیمیایی هستند که 
به طور طبیعی در بدن و در بعضی از غذاها وجود دارند. اوریک اسید معمولا تجزیه 
شده و از طریق ادرار دفع می شود. وقتی اوریک اسید به طور مناسب از بدن دفع 
نمی شود، تجمع آن منجر به تشکیل کریستال های سوزن مانند در مفاصل می شود 

که برانگیزاننده ی علائم نقرس اند. 
عواملی وجود دارند که می توانند سبب یک حمله نقرس شوند و به این دلیل که این 
عوامل تا حدود بسیار زیادی قابل اجتناب اند، لازم است آن ها را بشناسید تا بتوانید 

جلوی نقرس را بگیرید یا درد این بیماری را مدیریت کنید.
افرادی که نقرس دارند، برای کاهش ریسک حمله نقرس باید زیاد آب بنوشند. اگر 

ورزش می کنید یا مدت زمان طولانی در محیط گرم هستید لازم است مقدار بیشتری 
آب بنوشید

بعضی از انواع گوشت و غذاهای دریایی
خیلی از غذاهای پورین دار می توانند سطح اوریک اسید را در بدن بالا ببرند، و 

درنتیجه ریسک حمله نقرس را افزایش دهند:
. گوشت قرمز مثل گوشت گاو

. گوشت اندام های داخلی مثل جگر و قلوه
. بعضی از غذاهای دریایی مانند ساردین

نمی برند.  بالا  را  بدن  اسید  اوریک  سطح  لزوما  پورین دار  غذاهای  همه ی  البته 
سبزیجاتی مانند نخودسبز، لوبیا سبز، عدس، مارچوبه، اسفناج و قارچ سرشار از 

پورین هستند اما اگر در حد اعتدال مصرف شوند، اثری بر ریسک نقرس ندارند.
غذاها و نوشیدنی هایی که فروکتوز بالا دارند

افزایش  را  اوریک اسید بدن  تنها قندی است که  نوعی قند است،  فروکتوز که 
می دهد. نوشیدنی هایی که فروکتوز بالایی دارند، مانند آبمیوه ها و نوشابه های قنددار 

می توانند اوریک اسید خون را افزایش دهند.
مصرف غذاها با فروکتوز بالا، مثل آبنبات و شیرینی جات موجب افزایش ریسک 
نقرس می شوند. اجتناب از این مواد غذایی یا محدودکردن مصرف آن ها می تواند 

احتمال نقرس را کاهش دهد.
بالا بودن شاخص توده بدنی

چاقی یا اضافه وزن با بروز اولیه نقرس در بدن مرتبط است. هرچه شاخص توده 
بدنی بالاتر باشد، سطح اوریک اسید بدن هم بالاتر است. این ارتباط می تواند احتمال 
نقرس را بیشتر کند. پس اگر چاق هستید یا اضافه وزن دارید، کاهش وزن با رژیم 
غذایی و ورزش منظم می تواند راهی برای پایین آوردن اوریک اسید بدنتان باشد تا از 

نقرس پیشگیری کنید.
دیگر عوامل غیرمنتظره ای که باعث حمله نقرس می شوند

علاوه بر عواملی که گفتیم می توانند منجر به یک حمله نقرس شوند و مربوط به 
غذاها و نوشیدنی ها و سبک زندگی بودند، عوامل دیگری نیز وجود دارند که خوب 

است با آن ها آشنا باشید:
استرس

ارتباط دقیق بین استرس و نقرس هنوز مشخص نبوده و مورد مطالعه است. اما 
تاکنون تحقیقات نشان داده استرس می تواند سطح اوریک اسید خون را بالا ببرد. 
دانشمندان توصیه می کنند افرادی که نقرس دارند باید سعی کنند استرس خود را 

کاهش دهند.
آسپیرین

آسپیرین با دوز پایین می تواند سطح اوریک اسید خون را بالا ببرد و گاهی حتی 
ریسک نقرس را دوبرابر کند. پژوهشی دریافته که احتمال حمله نقرس بعد از دو روز 
مصرف آسپیرین با دوز پایین افزایش می یابد. ظاهرا هر چه دوز مصرفی آسپیرین 

پایین تر باشد، این ارتباط قوی تر می شود.
اما از آسپیرین با دوز پایین اغلب برای پیشگیری از بیماری های قلبی و عروقی 
استفاده می شود؛ بنابراین هرچند ممکن است عاملی برای حمله نقرس باشد اما 
اگر آسپیرین را به منظور پیشگیری از سکته قلبی یا مغزی مصرف می کنید، توصیه 
تغییر دهید، درعوض  را  یا دوز مصرفی تان  را متوقف کنید  نمی کنیم مصرف آن 
می توانید به دیگر عوامل نقرس توجه کنید که ممکن است در زندگی تان وجود داشته 

باشند، مثلا مصرف الکل و گوشت قرمز.
دهیدراته شدن بدن

دهیدراسیون یا کم آبی بدن می تواند منجر به افزایش سطح اوریک اسید بدن شود، 
زیرا کمتر ادرار می کنید و اوریک اسید در بدنتان می ماند.

افرادی که نقرس دارند، برای کاهش ریسک حمله نقرس باید زیاد آب بنوشند. اگر 
ورزش می کنید یا مدت زمان طولانی در محیط گرم هستید لازم است مقدار بیشتری 

آب بنوشید.
تغییرات دما

هوا هم می تواند بر نقرس اثر بگذارد. دمای زیاد و رطوبت کم هر یک می توانند 
ریسک یک حمله نقرس را افزایش دهند. خصوصا ترکیبی از هوای گرم و خشک 
می تواند منجر به بروز علائم نقرس شود. رطوبت خیلی زیاد هم می تواند احتمال 

حمله نقرس را بیشتر کند، اما به میزان کمتر.
دلیل قطعی ارتباط هوا با نقرس هنوز کاملا شناخته نشده اما یکی از تئوری ها این 
است که دهیدراسیون در این ارتباط نقش دارد. افرادی که نقرس دارند در هوای گرم و 
خشک باید بدن خود را هیدراته نگه دارند تا دچار حملات نقرس مرتبط با هوا نشوند.

در پایان
هرکسی که نقرس دارد لزوما با تمام عوامل محرک ذکرشده در معرض حمله نقرس 
قرار نمی گیرد. برای اینکه مشخص کنید چه عواملی باعث حمله نقرس در شما 
می شوند، باید چیزهایی را که مصرف می کنید یا فعالیت هایی را که انجام می دهید 
الگوی  به یک  احتمالا می توانید  عوامل  این  یادداشت کردن  با  کنید.  یادداشت 

مشخص برسید.
پزشک هم می تواند به شما کمک کند این عوامل را پیدا کنید و بتوانید جلوی 
حملات بعدی نقرس را بگیرید. در مورد گزینه های درمانی با پزشکتان مشورت کنید. 
درمان نقرس می تواند شامل داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی مثل ایبوپروفن یا 

داروهای تجویزی برای کنترل درد شود.

عواملی که می توانند موجب شعله ورشدن نقرس شوند!

دبیر کمیته نورویورولوژی ایران :محرک های درد نقرس را بشناسید

مشکل ادراری نشانه چیست؟ 

بیماری های  نشانگر  ادراری  مشکلات  گفت:  ایران  نورویورولوژی  کمیته  دبیر 
نهفته ای مانند دیابت، پارکینسون، ام اس و غیره است که مبتلایان از آنها بی خبر 

بوده و دچار عوارض زیادی در سیستم عصبی می شوند. 
مهری مهراد، دبیر کمیته نورویورولوژی ایران با اشاره به اینکه بیماری های مادر 
زادی نخاع مننگوسل و میلو مننگوسل در استان های خوزستان، اراک، گرگان و 
کرمانشاه شایع تر است، گفت: براساس مطالعات انجام شده در ۲ سال اخیر با اعلام 
کمپین رایگان در دوران شیوع همه گیری کرونا، ۴۰۰ نوزاد مبتلا به این بیماری ها در 
کشور ایران شناسایی شد که ۲۲۰ بیمار رایگان مراجعه کردند و  تحت بررسی های 

مختلف برای مشکل ادراری و کلیوی قرار گرفتند.
وی افزود: در ایران از هر هزار تولد زنده ۵.۱  نوزاد مبتلا به  نقص مادرزادی نخاع 
در ناحیه کمر است که  به شکل اسپاینا بیفیدا ، مننگوسل و میلو مننگوسل هست و 
در مثانه آنها نیز اختلال به شکل بی اختیاری ادراری یا عدم تخلیه کامل ادرار ایجاد 
می شود.باید  آموزش CICداده شود؛یعنی فرد خودش باید به خودش سوند بزند یا 

به مادر نوزاد آموزش سوند زدن داده می شود 
مهراد اظهارداشت: نتایج  این مطالعه نشان می دهد که این بیماران توان مالی 
پایینی داشته و مادر در  دوران مراقبت بارداری مناسبی  و تغذیه مناسبی نداشته 
است. دبیر کمیته نورویورولوژی ایران ادامه داد: متاسفانه به علت عدم آگاهی این 
بیماران مراجعه به اورولوژیست نداشتند و دیالیز می شوند، پاهایشان فلج شده و قادر 
به حرکت نیستند؛ در حالی که با تشخیص و درمان به موقع می توان مشکلات آنها از 

جمله اختلالات مثانه و جلوگیری از دیالیز را پیشگیری کرد.
وی تصریح کرد: درمان و کمپین رایگان ۲۲۰ بیمار مبتلا به نقص مادرزادی نخاع  
مننگوسل در کنگره بین المللی نورویورولوژی که تیرماه امسال در اتریش برگزار 
شده بود مورد تقدیر قرار گرفت و ایران به عنوان فعال ترین کشور در فعالیت های 
نشانگر  ادراری  ادامه گفت: مشکلات  این پزشک در  اعلام شد.   یورولوژی  نورو 
بیماری های نهفته ای مانند دیابت، پارکینسون، ام اس و غیره است که مبتلایان از 

آنها بی خبر بوده و دچار عوارض زیادی در سیستم عصبی می شوند.
درگیر  را  مثانه  و  کلیه  چشم،  که  است  بیماری  دیابت  اظهارداشت:  مهراد 
می کند؛چراکه انواع نورو پاتی مثانه را تحت اشعاع قرار می دهد و باید به پزشکان 
اورولوژی نیز مراجعه کنند. به گفته مهراد، بی اختیاری ادراری زنان و مردان از نوع 
بیش فعالی، استرسی و مثانه های عصبی که علت آن ناهماهنگی عضله و عصب 
مثانه و کف لگن می تواند باشد و بی اختیاری ادراری مردانی که به دلیل عمل 
پروستات دچار این مشکل شده اند و از مشکلات مثانه نوروژنیک رنج می برند با 

فیزیوتراپی کف لگن در مرکز ما درمان می شود.
وی خاطرنشان کرد: بسیاری از بیماری ها باعث اختلال در مثانه و بی اختیاری 
ادرار می شوند، ارجاع پزشک به اورولوژیست بسیار موضوع مهمی است که باید 
توسط پزشکان مورد توجه قرار می گیرد.علاقمندان جهت کسب اطلاعات بیشتر 

می توانند به سایت http://www.mehradodc.com مراجعه کنند.

یافته محققان سوئدی؛

اختلال بیش فعالی در بزرگسالی و افزایش 
ریسک بیماری های قلبی عروقی

طبق یک مطالعه مشاهده ای بزرگ، بزرگسالان مبتلا به اختلال بیش فعالی نسبت 
به افراد بدون این بیماری در معرض خطر بیشتر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی 

هستند.
به نقل از ساینس دیلی، محققان مؤسسه کارولینسکا سوئد می گویند این یافته ها، 
بر لزوم نظارت بر سلامت قلبی عروقی در افراد مبتلا به اختلال بیش فعالی تاکید 

می کند.
اختلال نقص توجه / بیش فعالی یکی از شایع ترین اختلالات عصبی رشدی است 
که شیوع جهانی آن حدود ۲.۵ درصد در بزرگسالان است. اغلب به موازات سایر 
مشکلات روانی و فیزیکی وجود دارد که برخی از آنها با افزایش خطر بیماری قلبی 
عروقی مرتبط هستند. اما اینکه اختلال بیش فعالی به طور مستقل با بیماری های 

قلبی عروقی کلی و خاص مرتبط است یا خیر، توجه چندانی به آن نشده است.
در مطالعه حاضر، محققان به دنبال آن بودند که ارتباط بین اختلال بیش فعالی و 
حدود ۲۰ بیماری قلبی عروقی مختلف را از دیگر عوامل خطر شناخته شده مانند 
دیابت نوع ۲، چاقی، سیگار کشیدن، مشکلات خواب و اختلالات روانی جدا کنند.

»لین لی«، سرپرست تیم تحقیق، می گوید: »ما دریافتیم که بزرگسالان مبتلا به 
اختلال بیش فعالی در مقایسه با افراد بدون این اختلال، بیش از دو برابر در معرض 
افزود:  ادامه  قلبی عروقی هستند«. وی در  بیماری  به حداقل یک  ابتلاء  خطر 
»زمانی که سایر فاکتورهای پرخطر ثابت شده برای بیماری های قلبی عروقی را در 
نظر گرفتیم، این ارتباط ضعیف شد اما همچنان قابل توجه بود، که نشان می دهد 
اختلال بیش فعالی یک عامل خطر مستقل برای طیف گسترده ای از بیماری های 
قلبی عروقی است.« این یافته ها بر اساس داده های ثبت ملی بیش از پنج میلیون 
بزرگسال سوئدی، از جمله حدود ۳۷۰۰۰ فرد مبتلا به اختلال بیش فعالی بدست 
آمد. پس از میانگین ۱۱.۸ سال پیگیری این افراد، ۳۸ درصد از افراد مبتلا به اختلال 
بیش فعالی در مقایسه با ۲۴ درصد افراد بدون این اختلال، حداقل یک بار تشخیص 
بیماری قلبی عروقی داشتند. خطرات برای همه انواع بیماری های قلبی عروقی و 
به ویژه برای ایست قلبی، سکته مغزی و بیماری های عروق محیطی بالا بود. این 
ارتباط در مردان تا حدودی قوی تر از زنان بود. به گفته محققان، درمان با محرک ها 
و سایر داروهای روان پزشکی، مانند داروهای ضدافسردگی و داروهای کاهش دهنده 
اضطراب، تأثیری اساسی بر ارتباط بین اختلال بیش فعالی و بیماری های قلبی 
عروقی نداشت. محققان می گویند: »پزشکان باید به دقت عوامل روانپزشکی و 
عوامل سبک زندگی را برای کمک به کاهش خطر بیماری های قلبی عروقی در افراد 

مبتلا به اختلال بیش فعالی در نظر بگیرند.«

 
رئیس اداره کنترل بیماری های عضلانی اسکلتی وزارت بهداشت مطرح کرد؛ 

شیوع بیشتر پوکی استخوان
 در بانوان نسبت به آقایان 

رئیس اداره کنترل بیماری های عضلانی اسکلتی وزارت بهداشت گفت: بیماری 
پوکی استخوان یک بیماری مزمن استخوانی است که بیماری خاموش هم نامیده 

می شود. 
فاطمه حاجی ولی زاده گفت: تخمین زده می شود که در جهان در هر ۳ ثانیه یک 
شکستگی حدود ۲۵۰۰۰ شکستگی در روز و حدود ۹ میلیون شکستگی در سال 

اتفاق می افتد.
به گفته وی، از هر سه زن بالای ۵۰ سال و از هر پنج مرد بالای ۵۰ سال یک نفر 

شکستگی ناشی از پوکی استخوان را تجربه می کنند.
رئیس اداره کنترل بیماری های عضلانی اسکلتی وزارت بهداشت افزود: بیماری 
پوکی استخوان یک بیماری مزمن استخوانی است که بیماری خاموش هم نامیده 
می شود. در این بیماری توده استخوانی کاهش پیدا می کند و بافت استخوان به 

تدریج تحلیل می رود.
او ادامه داد: در زنان بالای ۴۵ سال، تعداد روز های بستری به دلیل بیماری پوکی 
استخوان و شکستگی های ناشی از آن بیش از مجموع روز هایی است که به دلیل 

عوارض دیابت، حملات قلبی و سرطان سینه اتفاق می افتد.
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معاون متوسطه آموزش و پرورش استان قم مطرح کرد:

مرتفع شدن مسئله اشتغال
 در گرو توسعه هنرستان ها

معاون متوسطه آموزش و پرورش استان قم با اشاره به این که توسعه آموزش فنی 
و حرفه ای از الزامات اسناد بالادستی است، بیان کرد: مسئله اشتغال زمانی مرتفع 
خواهد شد که شاهد توسعه هنرستان ها باشیم این در حالی است که گرایش به سمت 

رشته های انسانی و تجربی بیشتر است. 
نادر کریمی بیرانوند در گفت و گویی با بیان این که  سال گذشته ۲۸۰ هزار دانش آموز 
در سطح استان داشتیم، عنوان کرد: با توجه به این که هر ساله تقریبا ده هزار نفر به 
تعداد دانش آموزان اضافه می شود امسال قطعا آمار دانش آموزی به بیش از ۲۹۰ هزار 

دانش آموز خواهد رسید.
وی ادامه داد: استان قم به لحاظ تراکم دانش آموزی رتبه سوم را در کشور دارد و به 
لحاظ سرانه فضای آموزشی بسیار دچار مشکل هستیم و همین مسئله ساماندهی ثبت 

نام مدارس را مشکل تر می کند.
کریمی بیرانوند اظهار کرد: سرانه فضای آموزشی استان قم در حال حاضر ۲/۴ متر 
به ازای هر دانش آموز است در حالی که میانگین کشوری ۲/۵ متر است لذا به ازای هر 
دانش آموز یک متر مربع کمبود فضای آموزشی داریم که امیدواریم با استفاده از توان 

خیرین بتوانیم سرانه فضای آموزشی استان قم را ارتقا دهیم.
معاون متوسطه آموزش و پرورش استان قم با بیان این که کرونا لطمات زیادی را به 
بحث آموزش وارد کرد از جمله افت های آشکار و پنهانی که در آموزش و پرورش وجود 
دارد، عنوان کرد: افت های آشکار شامل آزمون های نهایی است که افت تحصیلی در 
آن ها مشهود است البته در برخی مواقع ممکن است دانش آموز موفق به کسب نمره 
شود اما اهدافی که از آموزش آن درس وجود دارد تحقق پیدا نکند در خصوص رشته 
های فنی و حرفه ای هم این مسئله صادق است، لذا اگر چه سال گذشته دروس عملی 

فنی و حرفه ای به صورت حضوری برگزار شد اما افت تحصیلی وجود داشت.
کریمی بیرانوند ضمن قدردانی از تلاش معلمان و دانش آموزان بعد از حضوری شدن 
آموزش ها در ۱۴ فرودین سال جاری، یادآور شد: استان قم به لحاظ نمرات کتبی 
امتحانات نهایی از رتبه هشتم کشور به رتبه ششم رسید و به لحاظ میانگین افزایش 

نمرات کتبی رتبه اول کشور را کسب کرد.
معاون متوسطه آموزش و پرورش استان قم در ادامه عنوان کرد: با توجه به این که 
یکی از مسائل مهم در زندگی همه افراد انتخاب شغل و هدایت تحصیلی است، لذا 
دانش آموزان و خانواده ها باید در این امر دقت بیشتری داشته باشند و بر مبنای 

توانمندی ها، علاقه و نیاز جامعه تصمیم بگیرند.
کریمی بیرانوند با اشاره به این که توسعه آموزش فنی و حرفه ای از الزامات اسناد 
بالادستی است، بیان کرد: مسئله اشتغال زمانی مرتفع خواهد شد که شاهد توسعه 
هنرستان ها باشیم این در حالی است که گرایش به سمت رشته های انسانی و تجربی 

بیشتر است.
معاون متوسطه آموزش و پرورش استان قم با اشاره به این که امسال ۳۵ میلیارد تومان 
تجهیزات برای هنرستان ها خریداری شده، اضافه کرد: در استان قم آموزش نصب و 
تعمیرات آسانسور، رشته صنایع دستی و هنر فرش، برق ساختمان و تاسیسات، رشته 
های مکاترونیک و الکترو تکنیک را داریم که کاربردی و بسیار مورد توجه هستند و می 

توانند در بازار کار مفید باشند.
کریمی بیرانوند در ادامه تأکید کرد: دانش آموزان باید در کنار علاقه مندی ها آینده 
ی شغلی ترسیم شده برای رشته های درسی را مدنظر قرار دهند در غیر این صورت می 
بینیم که فرد مقاطع عالیه تحصیلی را پشت سر گذاشته اما نهایتا منجر به اشتغال برای 
او نشده و همین مسئله مشکلاتی را برای تشکیل خانواده ایجاد می کند و در نهایت 
آسیب های اجتماعی زیادی گریبان گیر جامعه می شود، لذا از خانواده ها می خواهیم 
که عاقلانه بر اساس نیاز جامعه، علاقه و توانمندی دانش آموز و در نهایتا آینده ی شغلی 

ترسیم شده، دانش آموزان خود را برای انتخاب رشته راهنمایی کنند.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم:

یادواره شهدای انتظامی استان قم
 برگزار می شود

زنده  منظور  به  گفت:  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  کننده  هماهنگ  معاون 
نگه داشتن یاد و خاطره شهدا ، یادواره شهدای انتظامی این استان در مناطق مختلف 

قم برگزار خواهد شد. 
سرهنگ سید مجتبی اشرفی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
یادواره شهدای انتظامی استان در منطقه هشت شهر قم ۱۲ مهرماه، در منطقه یک 
۶ مهرماه، در منطقه چهار  ۲۴ مهرماه و در شهر کهک قم دهم مهرماه امسال ترتیب 

خواهد یافت.
وی هم چنین یادآور شد که یادواره شهدای انتظامی منطقه ۲ قم فردا سی ام شهریور 

برگزار می شود. 
وی با اشاره به اینکه شهدا امنیت سازان واقعی و آیینه تمام نما برای همه مجاهدان 
خصوصا کارکنان فراجا هستند گفت: امنیت امروز کشور مرهون خون پاک شهداست 
و وظیفه داریم راه انسانهای وارسته ای که با نثار خونشان هویت و آزادی  را به ارمغان 

آوردند ادامه دهیم.
اشرفی افزود: خون شهدا ، انقلاب و نظام را بیمه کرده است و با پاسداری از روحیه 

ایثار و شهادت خدشه ای بر پیکره نظام وارد نخواهد شد.
وی گفت: شهدای فراجا در مقابل مجرمان و تبهکاران همیشه در میدان تکالیف خود 

برای تامین نظم و امنیت را به درستی انجام دادند.
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی قم اظهار داشت: نیروی انتظامی از ارکان 
اصلی تامین امنیت است و با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی ، کسانی که 
در قالب نیروی انتظامی آرامش و امنیت را برای آحاد شهروندان به ارمغان آوردند در 

حقیقت مجاهد فی سبیل الله هستند.
وی افزود: از ابتدای انقلاب تاکنون ۱۲۰ نفر از پرسنل انتظامی قم به شهادت رسیدند 

که در این بین ۱۸ شهید در راه مبارزه با مواد مخدر بوده است.
وی ادامه داد: نیروی انتظامی قم در دوران دفاع مقدس ۶۶ شهید تقدیم انقلاب 
کرده و در عرصه تامین نظم و امنیت ۵۴ نفر از پرسنل جان برکف به مقام شهادت 

رسیدند که از این تعداد، ۷۳ نفر سرباز وظیفه و بقیه کادر نیروی انتظامی بوده اند.
اشرفی گفت: ۲ شهید روحانی هم در مجموع شهدای نیروی انتظامی قم بودند که 
تنها شهید طلبه خارجی فراجا که در سال ۶۳ به عنوان داوطلب جذب شد، اهل ترکیه 
بود. وی با بیان این که از سالهای قبل برای تمام شهدای نیروی انتظامی قم کوچه، 
خیابان و بلوارهایی به نام آنان مزین شده است عنوان کرد: اسامی  شهدا و پیشنهاد 
مربوطه به شهرداری و شورای اسلامی شهر اعلام شده وآنها دراین زمینه اقدام لازم 
را انجام دادند. وی همچنین یادآور شد که ۲۵۶ جانباز و ۱۶ آزاده در دوران جنگ 

تحمیلی نیز از سوی نیروی انتظامی استان قم داشتیم.
اشرفی گفت: مجالس و یادواره ها برای شهدای انتظامی قم در مناطق مختلف برگزار 
می شود و در نهایت اجلاسیه جامع آن در دهم آبان امسال در استان قم ترتیب خواهد 

یافت که برای آن از مقامات کشوری و لشکری دعوت شده است.
 

با حضور قشرهای مختلف مردم، روحانیان  وبرخی مسئولان ؛

آیین گرامیداشت نخستین سالگرد ارتحال 
علامه حسن زاده آملی برگزار شد

آیین بزرگداشت نخستین سالگرد ارتحال آیت الله حسن حسن زاده آملی دوشنبه 
شب با حضور قشرهای مختلف مردم، روحانیان و برخی مسئولان در شبستان امام )ره( 

حرم حضرت معصومه )س( برگزار شد.
براساس این گزارش، در این آیین که آیات سید محمد سعیدی تولیت آستان کریمه 
اهل بیت، مرتضی مقتدایی عضو جامعه مدرسین، محمود محمدی عراقی رئیس دفتر 
رهبر معظم انقلاب در قم و حجت الاسلام والمسلمین مرتضی جوادی آملی رئیس بنیاد 
بین المللی علوم وحیانی اسرا حضور داشتند، یاد و نام آن عالم وارسته و فقیه مجاهد 

گرامی داشته شد.
در این آیین پس از تلاوت آیه هایی چند از کلام الله مجید و ذکر مصیبت به مناسبت 
ایام سوگواری دهه پایانی ماه صفر، یکی از استادان حوزه علمیه قم طی سخنانی اظهار 
داشت: مرحوم حسن زاده آملی برای نَفس، همچنین حالت های فردی، اجتماعی و 

سیاسی خود برنامه داشت.
حجت الاسلام هادی عباسی خراسانی گفت: علامه حسن زاده از نظر عرفان و 

معرفت به مقام دستگیری دیگران رسیده بود.
وی مرحوم حسن زاده آملی را عالم ربانی و سالک توحیدی توصیف کرد و گفت: تمام 

همت این مرد بزرگ رسیدن به خدا بود.

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم:

۴2۵ کانون فرهنگی هنری مساجد در قم 
فعال هستند

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه فعالیت 
۴۲۵ کانون فرهنگی هنری مسجد در قم یک ظرفیت عظیم فرهنگی است گفت: 

دستیابی به جایگاه واقعی مسجد نیازمند هدایت، حمایت و برنامه ریزی است.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا حیدری روز سه شنبه ۲۹شهریور ماه 
در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به جایگاه مسجد گفت: مسجد چه در قرآن و در 
سیره ائمه)ع( به عنوان یک پایگاه اصیل مسجد در ساحت های مختلف یک 
تمدن طراحی می شود واگر بخواهیم یک مامن برای تحقق حکمرانی مردمی و 

حاکمیتی ایجاد کنیم  پایگاه اصیل آن مطابق با سیره مسجد است .
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد قم با بیان اینکه خداوند در قرآن 
می فرماید انس و جن را خلق نکردیم مگر برای عبودیت، ادامه داد: اساس مسجد 
مبتنی برعبودیت و بندگی است و هرکسی می خواهد در مسیر عبودیت قرار 
بگیرد نیازمند یک ظرف است و این ظرف چیزی نیست جز مسجد و عبودیت به 

وسیله مسجد تحقق پیدا می کند.
وی در ادامه با بیان اینکه در جامعه اسلامی ما انچنان که  باید و شایسته است 
به مسجد توجه نشده است افزود: مقام معظم رهبری یکی از علل ایجاد انقلاب 
اسلامی را مسجد عنوان می کند، در دوران دفاع مقدس یا همین دوران کرونا 

نقش مساجد را به خوبی می توان شاهد بود.
هرچه از مسجد فاصله بگیریم از آرمان های اسلام و انقلاب فاصله گرفته ایم

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم ادامه داد: هیچ ارگان 
یا سازمان مردم نهادی در دوران کرونا نتوانست به اندازه مسجد ایفای نقش کند، 
اصل مسجد نیز همین است که در ابعاد سیاسی و فرهنگی و اجتماعی و هنری 

بتواند تاثیرگذار باشد.
وی با بیان اینکه هرچه از مسجد فاصله بگیریم از آرمان های انقلاب و حتی 
از آرمان های اسلام فاصله گرفته ایم. تصریح کرد: مسجد محلی برای حضور 
جوانان و تولید معرفت و محتواست و این جایگاه ارزشمند نیازمند یک برنامه ریزی 
و حمایت و هدایت است و رسانه ها باید این جایگاه را مهم ببینند و به آن بپردازند.
های  آسیب  بخواهیم  اگر  کرد:  تاکید  حیدری  والمسلمین  الاسلام  حجت 
اجتماعی را کاهش دهیم باید به مسجد توجه کنیم. احیای جایگاه واقعی مساجد 
نیازمند برنامه ریزی و هدایت است ،آن هم مسجدی که پیوست محله داشته باشد 

و برون داد اجتماعی فرهنگی سیاسی داشته باشد و مقوله تربیت را دنبال کند.
وی ادامه داد: در این زمینه باید مطالبات مردم و رسانه جدی شود و هرچه 
مطالبات در حوزه مسجد جدی تر شود به همان اندازه به آرمان های اسلام و 

انقلاب نزدیکتر می شویم.
مدیرستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد قم در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به فعالیت ۴۲۵ کانون در مساجد قم گفت: ما ۲۰۰ کانون خواهران 

داریم و تنها استان در کشور هستیم که به نام خواهران کانون ثبت کرده ایم.
وی با بیان اینکه این تعداد کانون یک ظرفیت عظیم فرهنگی است گفت: ما 
تلاش داریم با آموزش های تخصصی در کانون ها به رشد و نوآوری برسیم چرا 
که اعتقاد داریم مساجد به عنوان یک زیست بوم می توانند شرکت خلاق و دانش 
بنیان باشند همانطور که یکی از کانون های ما با طراحی و تولید بازی های 
معارفی به یک واحد خلاق و دانش بنیان تبدیل شده و از این دست کانون ها در 

قم بسیار است اما نیاز به حمایت دارند.
حجت الاسلام والمسلمین حیدری تصریح کرد: در زمینه خدمات و برنامه ریزی 
سازمانی کنار کانون های مساجد هستیم. گاهی مسجدی نیرو و امکانات دارد 
اما راهبرد و ایدئولوژی ندارد و برنامه بدون راهبرد غلط و شکست پذیر است در 
اینجا ما برنامه های انها را راهبری می کنیم  و در این زمینه به آنها مشاوره و آموزش 

خواهیم داد.
دستیابی به جایگاه واقعی مسجد نیازمند هدایت، حمایت و برنامه ریزی است

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه اسیب 
جدی کانون مساجد عدم پیوست رسانه ای انان است ، گفت: کانون ها در حوزه 
دیجیتال مارکتینگ باید تقویت شوند و با استفاده از بستر فضای مجازی به نشر 

محتواهای تولیدی خود بپردازند.
وی تاکید کرد:  پیوست های مالی کانون ها نیز باید تقویت شود تا درامدزایی 
کنند و توانمند شوند و در این راستا نیز ما به آنها  اموزش می دهیم تا خودکفا 

شوند.
حجت الاسلام والمسلمین حیدری به طراحی مجامع تخصصی  آموزشی 
برای کانون ها اشاره کرد و گفت: مجامع سرود، داستان و رمان و ... از جمله این 
آموزش های تخصصی است که از صفر تا صد آن را در خدمت کانون ها خواهیم 

بود. 
مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم در بخش دیگری از 
سخنان خود تصریح کرد: ما باید در حوزه کانون های مساجد عملیات مشترک 
داشته باشیم تا برونداد اجتماعی داشته باشد که نمونه آن برپایی موکب فرهنگی 

تربیتی اربعین بود که به مدت دو روز و با همکاری ۱۳ کانون برپاشد.
وی ادامه داد: در این موکب عملیات مشترک ما مبتنی بر مقوله فرهنگ و هنر 
بود  و کانون ها توانمندی های خود از جمله گروه های سرود، نمایش، پرده 
خوانی، قصه گویی و ... را در این موکب حاضر کردند که در نهایت مورد استقبال 

چشمگیر مردم و زائران قرار گرفت و کار موفقی بود.
حجت الاسلام والمسلمین حیدری در ادامه به حمایت های نو از کانون ها اشاره 
کرد و گفت: از نظر ما کانونی موفق است که در متن اجتماع حضور پیدا کند 
کانون نیابد فقط در فضای مسجد محصور شود بلکه مسجد باید به خیابان ها 

و پارک ها سرریز شود، کانون و فعالیت های مسجدی باید به کف میدان بیاید.
مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با بیان اینکه در 
عملیات مشترک ظرفیت ها در کنار یکدیگر قرار می گیرند که البته باید پیوست 
اخلاقی نیز داشته باشد و »انا رجل« کنار گذاشته شود گفت: وقتی مساجد یک 
منطقه با هم، هم افزایی داشته باشند قطعا تاثیر فرهنگی و تربیتی خود را بر 

منطقه خواهند گذاشت.
وی در ادامه با اشاره به طراحی نظام ارزش گذاری مبتنی بر رشد و تلاش کانون 
ها گفت: اگر قرار باشد در حوزه حمایت های ریالی کاری انجام شود بر اساس 
رشد و تلاش کانون خواهد بود و همانطور که امام راحل فرمودند :»ما مامور به 
وظیفه هستیم نه نتیجه«، ما باید کار خود را به نحو احسن انجام دهیم و منتظر 

نمره نمانیم.
به  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  حیدری  والمسلمین  الاسلام  حجت 
برنامه»تد« یا همان تجربه گویی اشاره کرد و گفت: این برنامه امروز در دنیا بسیار 
مطرح بوده و تاثیرگذار است. مانیز با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از هفته آینده این برنامه را اجرا خواهیم کرد به این ترتیب که کانون های موفق 
و فعالین فرهنگی موفق را شناسایی کرده تا از تجربیات خود در مسیر رشد و 

موفقیتی که به دست آورده اند صحبت کنند.
مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم در پایان از رسانه ها 
خواست تا در معرفی توانمندی ها و برنامه های کانون ها که کارهای فاخری است 
همکاری کنند تا مردم نیز با فعالیت های مسجدی آشنا شوند تا بتوانند از آن بهره 

بگیرند.

گفت وگو از اکبر پوست چیان
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم از پوشش ۹۸ 

درصدی دانش آموزان در مقطع ابتدایی خبر داد.
تحصیلی  سال  آغاز  آستانه  در  رحیمی،  علیرضا 
مدارس در گفت وگویی، برنامه های این اداره کل را 
تشریح کرده و اظهار داشت: نظام تعلیم و تربیت در 
گام دوم انقلاب اسلامی باید به یک تحول محتوایی 
تحصیلی  پوشش  درصد  انقلاب  اول  چراکه  برسد، 
دانش آموزان خیلی پایین بود، تعداد مدارس ما نسبت 
به جمعیت خیلی کم ومیزان بی سوادی خیلی بالا بود. 
در این سال ها تلاش و کوشش شبانه روزی در ایجاد 

زیرساخت های لازم انجام شد.
امروز شاهد فعالیت ۱۱۰ هزار مدرسه در سطح کشور 
هستیم، عددی که اوایل انقلاب حتی کمتر از نصف 
آن را شاهد بودیم و این نشان می دهد که چقدر کار 
شده است. اول انقلاب در بسیاری از شهرها حتی 
مدارس متوسطه به ندرت وجود داشت و در بسیاری 
از روستاها شاید مدرسه تشکیل نمی شد، ولی الآن 
پوشش تحصیلی دوره ابتدایی به بیش از ۹۸% رسیده 
است و آن درصد باقیمانده مربوط به دانش آموزانی 
است که به نحوی یا دیرآموز هستند و شرایط در مدرسه 
را ندارند یا اینکه بعضی هایشان به دلایل مختلفی مثلًا؛ 
شناسنامه  برایشان صادر شده در قید حیات نیستند، 
یا به دلایل مختلفی مهاجرت کردند، این ۲ درصد عدم 

پوشش بخش عمده اش با این شرایط مواجه هستند.
چله دوم انقلاب و توجه

 به زیرساخت های محتوایی
به  توجه  با  باید  قطعاً  انقلاب،  دوم  چله  در 
محتوایی  تحول  به  دارد  وجود  که  زیرساخت هایی 
آموزش پرورش بپردازیم، سند تحول هم در سال ۹۰ 
مصوب و ابلاغ گردید. مقام معظم رهبری در سال های 
فرهنگیان  و  معلمین  با  که  دیداری  در  مرتباً  اخیر 
مطالبه گری  همیشه  را  تحول  سند  بحث  داشتند، 
را  آن  تربیت  و  تعلیم  نظام  کارگزاران  از  و  کرده اند 

خواستار شدند.
بنده به نوبه خودم به عنوان خادم جامعه آموزش 
پرورش در قم مستقر شده و بنا به تجربیات و مطالعاتی 
که داشته ام، امروز باید تمرکز اصلی مان بر روی مباحث 
تربیتی باشد، چرا که ما امروز در بحث تولید علم و 
دانش وضعیت خوبی داریم، در بحث مباحث آموزشی 
توسط خود جامعه از ما مطالبه گری خواهد شد و اگر 
کوتاهی صورت بگیرد جامعه از ما مطالبه گری می 
کند، نمونه اش این است که ما سال گذشته در مرحله 
اول المپیادهای بین المللی ۱۷۲ نفر برنده شدند و 

امسال به ۱۹۲ نفر رسیدند.
کسب مدال نقره مسابقات بین المللی توسط یکی 
همچنین  و  »نانو«  موضوع  با  قمی  دانش آموزان  از 
حضور دیگر دانش آموز قمی در گروه تیم جغرافیای 
سیاسی بین المللی از افتخارات جدید استان است و 
اگر بخواهیم تعداد مدال های ملی و بین المللی دانش 
آموزان قمی را بگویم امروز به عدد ۱۱ رسیده است. لذا 
در حوزه های علمی ما فعالیت های متنوعی داریم که 

در حال رشد و پیشرفت است.
در ایام عید 11 پایگاه علمی در سطح استان 

فعال بود
ما در تعطیلات عید ۱۱ دبیرستان سطح شهر به 
شکل پایگاه علمی در سطح استان درآمدند که دانش 
آموزان از ساعت ۸ تا ۲۱ برای مطالعه به این پایگاه 
ها مراجعه می کردند. لذا در ابعاد علمی فعالیت های 
گسترده ای در حال شکل گیری است و دراین حوزه ما 
باید ضمن اینکه وضع موجود را حفظ  کنیم، نسبت به 
ارتقا وضع موجود هم تلاش خواهیم کرد، همه اینها 
نشان دهنده آن است که در حوزه آموزش مبتنی بر 
سند تحول در حال پیشرفت هستیم. امروز آموزش 
و پرورش ما صرفا نباید به آموزش بپردازد بلکه باید 
در ساحت های مختلف تربیتی، اعتقادی، اخلاقی، 
زیستی، اقتصادی، علمی و پژوهشی ورود کرده و باید 
پیگیر آن شویم. در حال حاضر ما به ازای هر مدرسه 
یک مبلّغ را آموزش می دهیم که سال جدید تحصیلی 

در مدرسه حضور پیدا کنند.
حضور یک هزار مبلغ

 در مدارس سطح استان قم
آموزش  مبلغ  هزار  یک  آموزشی  جدید  سال  برای 
استان  سطح  مدارس  در  شایستگی  دارای  و  دیده 
و  آموزشی  نیروهای  کنار  در  که  می شوند  مستقر 
و  ساحتی  چند  تربیت  و  تحقق  در  مدرسه  تربیتی 
مراکز  کمک  کنند.  ما  همکارهای  به  ساحتی  تمام 
مکملی ما مثل کانون های پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان، دارالقرآن ها، کانون های فرهنگی تربیتی، 
مراکز ورزشی، همه بسیج شده اند برای کمک به بهبود 
فضای تربیتی استان و این یکی از اقدامات مهم در 

سال تحصیلی جدید است.
برنامه ریزی  را  یار«  معلم  »طرح  حاضر  حال  در 
کردیم که در سال تحصیلی جدید، در کنارمعلمان 
این ها  تا  باشد  تجربه  با  معلم  یک  جدیدالانتصاب 
نحوه  کلاس داری،  نحوه  تدریس،  روش  در  بتوانند 
دانش آموزان،  کمک کار  دانش آموزان،  با  مواجهه 

معلمان و همکاران خودشان باشند.
اقدام در راستای توانمندسازی معلمان/آموزش 

4۰۰ معلم راوی
در حوزه توانمندسازی معلمان، حرکت های خوبی را 
آغاز کرده ایم و دوره های مختلف تربیتی را ویژه معلمان 

برگزار کرده ایم که در تابستان امسال یک دوره »معلم 
روای« را با حضور معلمان پشت سر گذاشته ایم، چون 
یکی از الگوهای تربیتی ما امروز مسئله دفاع مقدس 
و شهدای ۸ سال دفاع مقدس است. ما برای این ها 
برنامه ریزی کرده ایم و ۴۰۰ نفر را به عنوان معلم راوی به 
مدت سه روز با دانستنی های روای گری آشنا نمودیم.
در طول تابستان امسال ۶۳ مدرسه به عنوان پایگاه 
ورزشی در اختیار محله ها قرار گرفت که خانواده ها به 
همراه فرزندان خودشان در این مدارس از ساعت ۶ تا 

۷ صبح حضور پیدا کنند.
امسال ۳۰۰ مدرسه به صورت داوطلبانه به عنوان 
تربیتی  آموزشی،  های  فعالیت  رضوی  یاران  خادم 
از  نفر   ۹۰۰ و  کردند  علمیاتی  را  آموزشی  دانش 
هیچ  بدون  یاری  خادم  شیوه  همین  با  ما  همکاران 
گونه چشم داشتی در طول تابستان خدمات آموزشی 
همچون ریاضی، شیمی، تربیت بدنی و ... را به دانش 

آموزان ارائه کردند.
کلاس های جبرانی برای 2۰ درصد دانش آموزان 

دارای اُفت تحصیلی
اقدام دیگری که تابستان امسال به نحو احسن انجام 
شد، برگزاری کلاس های جبرانی یادگیری برای حدود 
۲۰درصد از دانش آموزانمان که در طی این ۲ سال با 
افت تحصیلی یا ضعف تحصیلی مواجه شده  بودند. 
کلاس های  و  دادیم  قرار  پوشش  تحت  را  افراد  این 
از  برایشان گذاشتیم که در بعضی  یادگیری  جبران 
مدارس هنوزهم ادامه دارد. این ها کارهایی بود که تا 
به حال انجام شده مثلًا فرض بگیرید امسال ما برای 
تقویت کانون های تربیتی محله که در سند تحول از آن 
سخن گفته است، ۶۵ مدرسه را در ایام محرم و صفر 
در اختیار هیئت های عزاداری محله قرار دادیم چرا که 
برگزاری مراسم عزاداری امام حسین )ع( در مدارس، 
بهترین ابزار و فرصت تربیتی است که در اختیار مردم 

بود.
امر  در  فعال  کانون های  تمام  به  تقریباً  امسال 
این  رایگان دادیم. در  تابستانی، سالن  فعالیت های 
میان مساجد، پایگاه های بسیج، گروه های جهادی 
فضای  هستند،  فعال  تربیت  تعلیم  حوزه  در  که 
ورزشی در اختیارشان قرار دادیم که حضور فعالانه ای 
داشته باشند. همچنین حدود ۲۰ پروژه به اصطلاح 
جدیدالتأسیس داریم که تعدادی از آنها مانند استخر 
شهید سلیمانی، دبستان شهید فخری زاده، کارگاه 
هنرستان حضرت زهرا)س(، کارگاه هنرستان فخری 
را درهفته دولت افتتاح کرده ایم و برخی دیگر افتتاح 
می شوند و تعداد زیادی هم در حال ساخت داریم که تا 

پایان سال به بهره برداری می رسند.
مجتمع آموزشی شهید هندویان و مشابه این مجتمع 
البته بسیار زیباتر و با معماری اسلامی و با استفاده 
از تجربیات این مجتمع، ما یک مجتمع دیگری در 
پردیسان در مساحتی بالغ بر ۱۲ هزار متر مربع زمین 
در حال ساخت داریم که ۴ مدرسه ابتدایی، متوسطه 
اول، دوم و هنرستان در کنار همدیگر ساخته می شود. 
اسم این مجتمع هنوز قطعی نشده، ولی چون آقای 
آزمون به عنوان خیره مدرسه ساز، آن را می سازد، و 
معمولا به نام خیرانش نامگذاری می شود، احتمالًا 

مجتمع آموزشی حاج حسین آزمون می شود.
و  گرمایشی  لحاظ  از  مدرسه   ۲۰ حاضر  حال  در 
سرمایشی در حال استاندارد سازی است که تعداد 
قابل توجهی از این ها انجام شده و تعدادی هم در حال 

اجرا است که تا پایان مهرماه به اتمام می رسد.
رشته های نظری، فنی، کاردانش و برنامه

 ششم توسعه
ما در بحث برنامه ششم توسعه قرار بود که توزیع 
دانش آموزان در رشته های مختلف یا توسعه متوازن، 
به  بروند  حدود%۵۰  یعنی  برسد،   ۵۰ به  رشته ها 
رشته های فنی و حرفه ای، ۵۰% بروند در رشته های 
نظری که بنا به دلایل مختلف این امر هنوز محقق 
نشده و فاصله مان تا ۵۰% خیلی زیاد است، ولی همه 
افزایش  را  این سهم  بتوانیم  که  است  این  ما  تلاش 
در  که  بچه هایی  اتفاق  به  قریب  الآن  چراکه  دهیم. 
رشته های فنی وحرفه ای، کار و دانش فارغ التحصیل 
و  بوده  شغلی  موقعیت  و  شغل  صاحب  می شوند، 
مشکل اشتغال ندارند، در حالی که رشته های نظری 

چنین وضعیتی ندارند.
در همین راستا به سازمان نوسازی مدارس هم اعلام 
می سازید،  ما  برای  که  مدرسه ای  فقط  که  کرده ایم 
هنرستان باشد، چون اگر برای ما هنرستان بسازند چرا 
که در حال حاضر فقط ۷۵ مدرسه هنرستان در سطح 
استان داریم که فضایشان استاندارد فنی و حرفه ای و 
هنرستان نیست بلکه دبیرستان نظری بوده که با یک 
تغییر کاربری، به هنرستان تبدیل شده است، لذا اگر 
ما بتوانیم هنرستان بسازیم این مدارس تغییر کاربری 

یافته مجددا به همان رسالت خود بر می گردند.
موضوع ترک تحصیل یا بازمانده از تحصیل یک 

معضل جهانی است
یک  تحصیل  از  بازمانده  یا  تحصیل  ترک  موضوع 
معضل جهانی است و در اقشار مختلف هم متفاوت 
خیلی  امر  این  در  اسلامی  جمهوری  نظام  است. 
موفق عمل کرده، به صورتی که الآن در سطح منطقه 
بالاترین پوشش تحصیلی را دارد، منتهی این بحث 
باعث غیرحضوری شدن  ویروس منحوس کرونا که 
مدارس شد و برخی از دانش آموزان به دلایل مختلف، 
از  یکی  ندادند.  انجام  ثبت نام مجازی هم  آن  حتی 

برنامه های ما که بلافاصله بعد از بازگشایی مدارس 
در چهاردهم فروردین ۱۴۰۱ اتفاق افتاد، جذب این 
بازمانده های از تحصیل بود که تعداد قابل توجهی 
از آنان به واسطه تلاش های همکاران ما در مدارس 
صورت گرفت تا این ها به مدرسه بازگشتند، لذا برنامه 
ما همین است که بتوانیم نه در سطح استان بلکه درکل 
کشور و ۲۰۰ هزارنفری که بازمانده از تحصیل هستند 

را به مدارس بازگردانیم.
راه اندازی دبیرخانه دائمی دختران ایران قوی 

امسال در سالروز میلاد حضرت فاطمه معصومه)س( 
قم  در  را  قوی  ایران  دختران  دبیرخانه  دختر،  روز  و 
در  را  دختران  اجتماع  بزرگ ترین  داده ایم.  تشکیل 
سالروز ولادت حضرت فاطمه معصومه)س( در حرم 
مطهر تشکیل دادیم که یک کار بزرگی بود. همچنین 
تابستان در تمام مدارس و پایگاه های تابستانی سطح 
از حوزه های علمیه دعوت کرده  را  استان مبلغینی 
و  تربیتی  فعالیت های  ما  تا در کنار همکاران  بودیم 
فرهنگی انجام دهند و امید است این روند با آغاز سال 
تحصیلی ادامه داشته باشد. همچنین در ۳۰۰ مدرسه 
فعال در زمینه خادم یاران رضوی، پایگاه مشاوره ای را 
به صورت رایگان به منظور ارائه خدمت به دانش آموزان 
راه اندازی شده بود که تا هم به دانش آموزان و خانواده 

آنان به صورت رایگان مشاوره بدهند.
فعالیت 12۰ سالن ورزشی در سطح استان

اندازه  به  نیرو  خوشبختانه  بدنی،  تربیت   حوزه  در 
مدارس  بدنی   تربیت  کلاس های  اکثر  داریم،  کافی 
توسط نیروهای متخصص خودش اداره می شود. در 
خصوص فضاهای ورزشی باید گفت که ۱۲۰ سالن 
البته  و  دارد  وجود  استان  مدارس  در سطح  ورزشی 

حیاط مدرسه نیز از امکانات ورزشی برخوردار است.
یکی از برنامه هایی که در اولویت فعالیت های اداره 
کل می باشد، احیای فعالیت های جسمی حرکتی 
دانش آموزان و همکاران است. همانطور که پیش از 
این اشاره شد، در تابستان تمام سالن های ورزشی  را 
برای جلب نظر دانش آموزان در اختیار آنان به صورت 
اکنون در طول  قرار دادیم. همانطور که هم  رایگان 
سال تحصیلی فرصت هایی را در روزهای پنجشنبه و 
جمعه در اختیار دانش آموزان همراه با خانواده  آنان 

قرار داده ایم.
سرانه فضای آموزشی قم یک متر پایین 

ترمیانگین کشوری
یکی از موضوعات که نسبت به آن سوالات زیادی 
پرسیده می شود، بحث تحصیل اتباع غیرایرانی در 
قم است، آنچه امروز در قم به عنوان بین المللی ترین 
شهر جهان اسلام با آن مواجه هستیم حضور طلاب 
و فضلایی از ملیت های مختلف است که طبق آمار 
حضور  قم  در  غیرایرانی  اتباع  هزار   ۳۵ اکنون  هم 
دارند که ما بر اساس وظیفه شرعی و عرفی که داریم 
عزیزان  این  فرزنان  برای  را  آموزشی  موضوع عدالت 
انجام داده ایم که همچون فرزندان خودمان در یک 
مدرسه و کلاس حاضر می شوند و از نعمت تحصیل 
بهره مند می گردند. اگر بخواهیم تعداد دانش آموزان 
اتباع غیرایرانی در قم را به صورت مدرسه ای حساب 
کنیم، حدود ۱۴۰ مدرسه ما هم اکنون تحت پوشش 
دانش آموزان اتباع هستند، یعنی اگر این ها یک جا 
آن طرف  از  جمع می کردیم، ۱۴۰ مدرسه می شد، 
میانگین  از  متر  یک  استان  آموزشی  فضای  سرانه 
کشوری پایین تر است، یعنی در بین فضاهای آموزشی 
رتبه ۲۷ را درک شور داریم. لذا ما هیچ فرقی بین یک 
اتباع و بچه ایرانی قائل نیستیم و از همان امکاناتی 
نیز  آنان  می کنند،  استفاده  خودمان  بچه های  که 

برخوردارند.
نگاه ویژه ای به رفاهیات فرهنگیان استان داریم

 در حوزه رفاهی نگاه ویژه ای به فرهنگیان استان 
و آموزشی که در سطح  امور درمانی، رفاهی  داریم، 
همکاران  برای  خدمتشان  اول  درجه  داریم،  استان 
بازنشتگان است. خوب می دانید ما هم  و  فرهنگی 
درمانگاه داریم، مرکز رفاهی آموزشی داریم که این جا 
در درجه اول خدماتشان مال فرهنگیان و بازنشسته ها 
است. هم اکنون در حال ساخت یک مرکز درمانی 
جدیدی هستیم که تقریباً ۷۰ تا ۸۰درصد کارهای 
عمرانی اش تمام شده و بخش عمده ای از خدمات 
عمومی و تخصصی را برای خدمت رسانی به همکاران 
فرهنگی و بازنشسته در نظر گرفته است. این مرکز 
کشور  درمانگاه های  بی نظیرترین  از  یکی  درمانی 

خواهد بود که نمونه آن فقط در تهران است.
استفاده رایگان فرهنگیان از اردوگاههای آموزشی 
تفریحی در مناطق خوش آب و هوای استان از دیگر 
می  بازنشستگان  و  همکاران  ویژه  رفاهی  امکانات 
باشد. اردوگاه ملاصدرا، خانه معلم در مشهد مقدس و 
همچنین امکانات رفاهی در استان های شمالی کشور 
از دیگر مسائل رفاهی ویژه فرهنگیان و بازنشستگان 

استان می باشد.
اقدام برای خانه دار شدن 5۰۰ فرهنگی فاقد 

مسکن
در خصوص بحث مسکن ملی و همچنین فرهنگیان 
فاقد مسکن باید بگویم که هم اکنون حدود ۵۰۰ نفر 
ازهمکاران فاقد مسکن می باشند که مقدمات خانه دار 
شدن آنان را در گرفتن بخشی از سهمیه مسکن اقدام 
ملی ویژه استان قم، پیگیری کرده ایم تا ان شاءالله 

شرایط فراهم گردد و مشغول ساخت وساز شویم.
مدارس طبق برنامه ، اول مهر باز و حضوری 

خواهند بود
امسال قطعاً و حتماً مدارس باز و حضوری خواهند 
بود. سال تحصیلی امسال یک ویژگی دیگر هم دارد و 
آن اینکه ما به جهت اربعین امام حسین)ع( و حضور 
قم در مسیر کاروان های زیارتی امام حسین)ع(، ما 
همانطور که مانند ۱۴ فروردین ۲ روز قبل و بعد از آن 
اسکان مسافران را داشته ایم، امسال هم ۲۶ شهریور 
ماه روز اربعین بود که یک موج قبل از اربعین و یک 
موج بعد از اربعین حسینی و مسیر بازگشت زائران 
شهریور  آخر  روزهای  تا  تقریباً  لذا  بودیم،  شاهد  را 
زائرین  اسکان  پوشش  تحت  ما  مدارس  از  بسیاری 
امام حسین)ع( بودند، ما امیدواریم همانند تعطیلات 
عید نوروز که همکاران ما واقعاً جهادگرانه کار کردند و 
مدارس را بلافاصله بعد از ۲۴ ساعت آماده نمودند، 
برای حضور دانش آموزان مدارس را آماده و مهیای 

حضور آنان برای اول مهر کنند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم مطرح کرد:

سرانه فضای آموزشی قم یک متر کمتر ازمیانگین کشوری
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 رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران:  

 ارزش ذخایر معدنی کشور افزون بر
 ۷۷0 میلیارد دلار است

رییس سازمان نظام مهندسی معدن ایران گفت: ایران هفت درصد ذخایر معدنی 
جهان را در اختیار داشته و جزو ۱۴ کشور برتر جهان از نظر ذخایر معدنی است که 

ارزش ذخایر آن بیش از ۷۷۰ میلیارد دلار تخمین زده می شود.
"رضا بسطامی" روزسه شنبه در جریان یازدهمین همایش و نمایشگاه بین المللی 
فرصت های سرمایه گذاری در معادن ایران اظهار داشت: بخش معدن کشور همواره 
از جذابیت های لازم برای سرمایه گذاران برخوردار بوده اما با موانع نیز در این مسیر 
همراه بوده است سازمان نظام مهندسی معدن های کشور در تلاش است با توجه 
به ارتباطات گسترده با مسئولان دولتی و همچنین با فعالان بخش معدن و صنایع 

معدنی نسبت به شناسایی و رفع موانع اقدام کند.
بسطامی با بیان اینکه سابقه معدنکاری در کشورمان به ۳۵۰۰ سال پیش از میلاد 
مسیح بر می گردد، ویژگی های معدنکاری را غیر قابل تجدید بودن ذخایر، ریسک 

بالای عملیات اکتشاف و ماهیت سخت و خشن این کار برشمرد.
وی بیان داشت: سازمان نظام مهندسی معدن تشکلی است که امروز بیش از ۴۴ 
هزار عضو حقیقی و حقوقی در سرتاسر کشور دارد و تاکنون ۲۵ درصد این افراد موفق 

به دریافت پروانه اشتغال در رسته های مختلف شده اند.
دستاوردهای  ارائه  کرد:  تاکید  ایران  معدن  مهندسی  نظام  سازمان  رئیس 
تولیدکنندگان و صنعتگران معدن، معرفی فرصت ها و ظرفیت های سرمایه گذاری 
و سرمایه پذیری، یافتن بازارهای جدید و توسعه صادرات، تلاش برای رونق و توسعه 
تولید ملی، بهبود فضای کسب و کار و معرفی ظرفیت های معدنی کشور، جهت دهی 
سرمایه های داخلی و خارجی به بخش های معدن، انتقال دانش و فناوری نوین و 
همچنین ایجاد زمینه رقابت سازنده بین شرکت ها، از جمله اهداف برپایی یازدهمین 
همایش و نمایشگاه بین المللی فرصت های سرمایه گذاری در معدن و صنایع معدنی 

ایران است.

نمایندگان مجلس تاکید کردند:

تا کی مردم باید تاوان ارابه های
 مرگ و مافیای خودرو را بدهند؟

نمایندگان مجلس شورای اسلامی از تاخیر دولت در واردات خودرو انتقاد کرده 
انتظار تحویل  باید یک سال در صف  را طرح کردند که چرا مردم  این پرسش  و 

خودروهای بی کیفیت باشند؟
حسن لطفی در جریان جلسه علنی روزسه شنبه مجلس و در مخالفت با تقاضای 
دولت برای بررسی دو فوریتی لایحه الحاق یک تبصره به ماده ۱۰ قانون ساماندهی 
صنعت خودرو مصوب ۱۴۰۱، بیان کرد: سالانه ۱۷ هزار نفر در جاده های کشور 
کشته می شوند و همچنین ۶۴ هزار معلول و آسیب دیده ذهنی و جسمی تحویل 
بهزیستی می دهیم. مقصر و علت اصلی این موضوع کیست؟ آیا وزیر صمت و 

صنعت خودرو پاسخی برای این معضل دارد.
وی در ادامه اظهار کرد: متاسفانه بی کیفیت ترین خودروها توسط شرکت های 
ایران خودرو و سایپا با گران ترین قیمت و طولانی ترین زمان تحویل مردم داده می 
شود؟ تا کی مردم باید تاوان ارابه های مرگ و مافیای خودرو را بدهند و چرا مردم باید 

یک سال در صف انتظار تحویل خودروهای بی کیفیت باشند؟
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: 
مافیایی که تولید و انحصار را به دست گرفته میزان فرسودگی را به چه میزانی می 
بیند؟ متاسفانه خودروهای فرسوده هزاران میلیارد تومان سوخت را هدر می دهند و 
باعث مرگ و میر مردم می شوند، چه کسی باید در این رابطه نظارت و کنترل داشته 
باشد؟ ما دچار ابهام هستیم و نمی توانیم میزان فرسودگی وسایل نقلیه را تشخیص 
دهیم و در قانون هم ابهام وجود دارد، انتظار می رود به این مباحث پرداخته شود و 
این دو فوریت اولویت کشور نیست. در ادامه جلسه علنی امروز مجلس، علی بابایی 
کارنامی در مخالفت با این تقاضا خطاب به وزیر صمت، بیان کرد: شما که می گویید 
برای عملی شدن تبصره ۳ می خواهید بحث خودرو را در رابطه با کمیت و کیفیت 
مدیریت کنید در این رابطه قانون واضح و روشن بوده و باید پاسخگو باشیم که چه 
اقداماتی را برای تحقق آن انجام دادید. وی در ادامه اظهار کرد: مجلس مصوب کرده 
که در سال جاری بحث واردات خودرو را عملیاتی کنید، آیا این موضوع عملی شده 
است؟ چرا دو فوریت باید اولویت باشد، در حال حاضر برجام و همچنین اقتصاد 
اولویت کشور است. چرا دولت برای اولویت های اقتصادی لایحه به مجلس ارائه نمی 
کند؟ نماینده مردم ساری در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد:  ارکان اصلی نظام 
در تلاش است تا خودرویی حداقلی با قیمت متوسط به اقشار متوسط و پایین جامعه 
تحویل دهد اما این کار عملیاتی نمی شود و صداقت هم ندارند که مشکلات سد راه 
را تشریح کنند. موضوع تحقیق و تفحص از خودروسازان هنوز بلاتکلیف مانده، ما در 
مقابل مردم باید پاسخگو باشیم و زمان مجلس یازدهم در حال اتمام است اما هنوز 
۷۰ هزار میلیارد تومانی که دولت قبل از مردم بابت خودرو گرفت تعیین تکلیف نشده 

و ما فوریت های دیگری داریم که باید به آن پرداخته شود.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد؛

۸00 میلیارد بشکه ذخیره نفت
 درجا در ایران

 مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: ۸۰۰ میلیارد بشکه ذخیره نفت درجا 
داریم که اگر موفق شویم در بلندمدت یک درصد به ضریب بازیافت بیفزاییم به ۸ 

میلیارد بشکه نفت قابل برداشت بیشتر می رسیم.
محسن خجسته مهر در آئین گشایش نخستین کارخانه تولید پمپ های فرازآوری 
مصنوعی درون چاهی )ESP( که در اهواز برگزار شد، گفت: روش هایی مانند ازدیاد 
از آن روش های  اما مناسب تر  تولید مدنظر داریم،  افزایش  برای  برداشت و غیره 
چاه محور است. وی با بیان اینکه اقدام های چاه محور به فرازآوری مصنوعی معروف 

هستند، گفت: روش های چاه محور ما را زودتر به ازدیاد برداشت می رسانند.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: ۸۰۰ میلیارد بشکه ذخیره نفت درجا 
داریم که اگر موفق شویم با این روش در بلندمدت یک درصد به ضریب بازیافت 
بیفزاییم به ۸ میلیارد بشکه نفت قابل برداشت بیشتر می رسیم که اگر قیمت را 
۸۰ دلار به ازای هر بشکه محاسبه کنیم بیش از ۶۰۰ میلیارد دلار ثروت قابل توجه 
برای کشور ایجاد می شود. خجسته مهر با بیان اینکه تولید پمپ های مصنوعی 
درون چاهی به تدریج و در کوتاه مدت در ساخت و انتقال فناوری به ظرفیت کامل 
می رسند، گفت: خوشبختانه تجربه همکاری شرکت نفت و گاز پرشیا و شرکت روس 
به نتیجه قابل توجهی ختم شده است. وی ادامه داد: پمپ های درون چاهی افزون بر 
ساخت، به نگهداری و تعمیرات ویژه نیز نیاز دارند و این تجارتی ارزشمند را در کشور به 
چرخش در می آورد. بر اساس این گزارش، ساخت نخستین کارخانه تولید پمپ های 
فرازآوری مصنوعی درون چاهی که با همکاری شرکت نفت و گاز پرشیا و یک شریک 
روس و حمایت های شرکت ملی نفت ایران به نتیجه رسیده است، عصر دیروز با 
حضور محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، غلامرضا نوذری، 
رئیس هیئت مدیره شرکت نفت و گاز پرشیا، مدیران عامل شرکت های ملی مناطق 
نفت خیز جنوب، ملی حفاری ایران، نفت و گاز اروندان، مدیران ارشد شرکت ملی 

نفت و مدیران شرکت روس در اهواز گشایش یافت.

با  قاطع  برخورد  استمرار  با  گفت:  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  رییس کل 
فرارهای مالیاتی و ریشه کنی این پدیده، عملًا زمینه افزایش معافیت مالیات بر 

حقوق بگیران میسر می شود.
داود منظور با بیان اینکه افزایش درآمدهای مالیاتی عمدتاً باتکیه بر کوشش 
مالیاتی و تداوم مبارزه با فرار مالیاتی محقق خواهد شد، اظهار کرد: نباید به 
و  حقوق بگیران  بخش  جمله  از  اقتصاد  در  مالیات  منظم  پرداخت کنندگان 

مشاغل و اقشار ضعیف تر، فشار مالیاتی وارد شود.
با تأکید بر ضرورت اشراف کامل سازمان مالیاتی بر کلیه فعالیت های  وی 
اقتصادی گفت: بدیهی است اشراف اطلاعاتی نظام مالیاتی بر فعالیت های 
اقتصادی از مرحله تولید تا مرحله مصرف کننده نهایی است که می تواند مانعی 

در برابر مودی برای کتمان درآمد و اقدام به فرار مالیاتی به وجود بیاورد.
منظور افزود: افرادی که با روش ها و ترفندهایی مانند کارت به کارت کردن، 

دریافت سکه و دلار و ... در تلاش برای کتمان درآمد و نپرداختن مالیات هستند، 
در حقیقت حقوق عامه را نادیده می گیرند. چرا باید صاحبان برخی مشاغل 
ثابت  با درآمد  و حقوق بگیران  و کارمندان  مالیات ممانعت کنند  پرداختن  از 

به صورت منظم مالیات بپردازند. باید عدالت مالیاتی برقرار شود.
رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور، در ادامه به تصویب دستورالعمل اجرایی 
تفکیک حساب های شخصی از تجاری در شورای پول و اعتبار و اعلام آن توسط 
بانک مرکزی در آینده نزدیک اشاره کرد و گفت: بر اساس این دستورالعمل، 
حساب هایی که توسط فعال اقتصادی به عنوان حساب تجاری اعلام می شود، 
مبنای محاسبه مالیات قرار می گیرد چرا که تراکنش ها و هرگونه واریزی به این 
حساب ها به عنوان درآمد و فروش مؤدی تلقی می شود مگر اینکه خلاف آن ثابت 

شود.
منظور افزود: تمام فعالان اقتصادی باید حساب های تجاری و شخصی خود 

را تعیین تکلیف کنند و اگر فردی از حساب شخصی برای کار تجاری استفاده 
کند، شناسایی شده و مورد رسیدگی قرار می گیرد که این امر نیز به نوبه خود در 
راستای شفاف سازی فعالیت های اقتصادی و عدم کتمان درآمد و اقدام به فرار 

مالیاتی، نقش بسزایی خواهد داشت.
وی تکمیل پایگاه اطلاعات مودیان بر اساس ماده ۱۶۹ و ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم را یکی از محورهای مهم عملیاتی برای هوشمندسازی 
نظام مالیاتی و کاهش فرار مالیاتی برشمرد و گفت: باتکیه بر اطلاعات این پایگاه 
و همچنین بررسی صورت معاملات فصلی اشخاص، قادر به سنجش فعالیت 

اقتصادی مودیان خواهیم بود.
منظور با بیان اینکه در وصول مالیات، بخش رسمی اقتصاد که شناسایی 
شده، نباید تحت فشار باشد، افزود: سازمان امور مالیاتی در دوره جدید، توجه 
خود را بر روی بخش های خاکستری اقتصاد که شناسایی نشده اند، متمرکز 
کرده و به دنبال کاهش فشار از مودیان شناسایی شده و افزایش و اعمال فشار بر 

مودیان شناسایی نشده است.
وی با بیان اینکه تکریم و حمایت از مودیان خوش حساب و مودیانی که به موقع 
با  به تکالیف قانونی خود عمل می کنند، یک اصل و ضرورت است، گفت: 
برنامه ریزی های بعمل آمده، اجازه سوء استفاده به کسانی که به اشکال مختلف 

درصدد فرار مالیاتی یا اجتناب از پرداخت مالیات هستند را نمی دهیم.
با  جدی  مبارزه  ضرورت  بر  تأکید  با  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  رییس کل 
فرار مالیاتی و شناسایی مودیان جدید برای برقراری عدالت مالیاتی گفت: با 
اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان که کمک شایان توجهی به 
هوشمند شدن فرایندها و تشخیص عادلانه و واقعی درآمد اشخاص می نماید، 

فرار مالیاتی به میزان قابل توجهی کاهش خواهد یافت.
در  بنیادین  تحولات  جهت  صورت گرفته  پیگیری های  به  اشاره  با  منظور 
زیرساخت های فناوری اطلاعات و ایجاد پایگاه جامع اطلاعات مودیان مالیاتی 
گفت: با افزایش اشراف اطلاعاتی نظام مالیاتی طی دوره اخیر، چند باند و 
شبکه بزرگ فساد و فرار مالیاتی نیز کشف شده و برخی از آن  ها، اطلاع رسانی 

شده است.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشان کرد: فرار مالیاتی عموماً به سه 
شکل اساسی یعنی عدم ثبت نام به عنوان مؤدی مالیاتی، کتمان درآمد و ثبت 
هزینه های غیرواقعی صورت می پذیرد و باتوجه به گسترده بودن فرار مالیاتی 
در کشور، عزم جدی و اراده قاطع سازمان امور مالیاتی و همکاری و تعامل 
دستگاه های نظارتی از جمله قوه قضاییه و پلیس امنیت اقتصادی برای برخورد 

با جرایم اقتصادی و فساد اداری یک ضرورت است.

رییس سازمان امور مالیاتی خبر داد:

افزایش معافیت مالیات حقوق بگیران با تداوم برخورد قاطع با فرار مالیاتی

معاون صندوق بازنشستگی کشوری مطرح کرد:

چالشِ صدور دیرهنگام احکام بازنشستگی فرهنگیان
ارسال  به  نسبت  کشوری،  بازنشستگی  صندوق 
دیرهنگام مدارک شاغلین در آستانه بازنشستگی از سوی 
ابراز نگرانی کرده و آن را عامل  وزارت آموزش و پرورش 
بازنشستگی  حقوق  برقراری  و  حکم  صدور  در  تاخیر 
دانسته است. طبق اعلام معاون این صندوق، مکاتباتی 
با وزارت آموزش وپرورش انجام و درخواست هایی مطرح 
شده تا پرونده فرهنگیان در آستانه بازنشستگی با روند 
پرشتاب تری به دست این صندوق رسیده و حکم حقوقی 

تازه بازنشستگان در مهرماه صادر شود.   
اکبر شیرمحمدی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
در سال های گذشته تعداد بازنشستگان آموزش وپرورش 
به صورت جهشی افزایش یافت اظهار کرد: درسال ۹۷ 
حدود ۴۴ هزار نفر، در سال ۹۹ حدود ۳۱ هزار و در سال 

۱۴۰۰ ، ۷۰ هزار بازنشسته آموزش وپرورشی داشتیم.
و  کاری  فعالیت  و  تحصیلی  سال  شروع  افزود:  وی 
بازنشستگی در آموزش و پرورش، مهرماه است و از طرفی 
هم  ابلاغ بازنشستگی معلمان دارای شرایط بازنشستگی 

را به همین تاریخ  صادر می کنند.
معاون امور فنی صندوق بازنشستگی کشوری با بیان 
اینکه در سال ۱۴۰۰ با تاخیر در برقراری و پرداخت حقوق 
مواجه شدیم گفت: در آذر و دی ماه، چندهزار بازنشسته 
داشتیم که پرونده هایشان از سوی وزارت آموزش و پرورش 
با تاخیر برای ما ارسال شد و چهارماه حقوق نگرفته بودند. 
در آذر و دی مبلغی به عنوان علی الحساب برایشان واریز 

کردیم تا حقوق ماهانه شان برقرار شود.
شیرمحمدی ادامه داد: پیش بینی ما این بود که افزایش 
تعداد بازنشستگان را در سال های آتی نیز داشته باشیم و 
روند پیش آمده دوباره تکرار شود، به همین علت اقداماتی 

را درنظر گرفتیم تا از وقوع این پیشامد جلوگیری کنیم؛ در 
همین راستا ۲۵ دی ۱۴۰۰ اولین مکاتبه را با وزیر آموزش 
افزایش  به  توجه  با  کردیم  و درخواست  انجام  پرورش  و 
تعداد بازنشسته ها، تعاملی بهتری میان دو مجموعه شکل 

بگیرد. 
وی با اشاره به اینکه در این نامه نوشته بودیم علی رغم 
ارسال مدارک و حجم عظیم کار در صندوق، ما تمام تلاش 
خود را با بهره گیری از سیستم های مکانیزه به کار خواهیم 
گرفت تا حقوق ها به موقع برقرار شوند گفت: همچنین 
آموزش  وزارت  میان  مشترک  کارگروه  تشکیل  تقاضای 
و پرورش و صندوق بازنشستگی کشوری را داده بودیم و 
علاوه بر این، متقاصی دریافت اطلاعات مربوط به سوابق 
خدمت کارکنان از جمله خدمت غیررسمی را هم داشتیم 

تا بتوانیم احکام را به موقع صادر کنیم که پاسخی نیامد.
معاون امور فنی صندوق بازنشستگی کشوری ادامه داد: 
در تاریخ ۴ اردیبهشت ۱۴۰۱ مجدد نامه دیگری ارسال و 
همین درخواست را تکرار کردیم اما باز هم به نتیجه مورد 
نظر نرسیدیم. مجدد ۲۴ تیرماه درخواست همکاری و 
آمادگی برای صدور احکام - سه ماه قبل از بازنشستگی و 
زمان برقراری حقوق- را اعلام کردیم تا بازنشستگانِ امسال 

بتوانند در مهرماه حقوق بازنشستگی بگیرند.
نیروی  تامین  از مشکلات  اینکه  بیان  با  شیرمحمدی 
انسانی و حجم بالای کار در آموزش و پرورش بی اطلاع 
نیستیم گفت: آموزش و پرورش درگیر رتبه بندی معلمان 
است. از آن سو با کمبود نیرو مواجه بوده و به دنبال جذب 
نیرو و استمرار خدمت همکاران در آستانه بازنشستگی 
است. ما می خواستیم تعامل بیشتری داشته باشیم تا 
برقراری حقوق با تاخیر مواجه نشود. اینکه صدور احکام 

در زمان درست خودش انجام شود برای ما ارزشمند و مهم 
است، اما تاخیر در ارسال مدارک موجب تاخیر در صدور 
احکام می شود. وی افزود: چندمرتبه با  رییس مرکز برنامه 
پرورش  صحبت  و  آموزش  وزارت  انسانی  منابع  و  ریزی 
کرده و همه گونه همکاری از ناحیه صندوق بازنشستگی 
را یادآوری کرده ایم و آنها هم در تلاش اند و قول دادند با 
سرعت پرونده ها را برای صدور احکام به صندوق بفرستند.
معاون امور فنی صندوق بازنشستگی کشوری درباره 
جاری  سال  در  پرورش  و  آموزش  بازنشستگان  شمار 
آستانه  امسال حدود ۸۰ هزار فرهنگی در  برای  گفت: 
با توجه به اجرای طرح رتبه  بازنشستگی قرار دارند که 
بندی و برخورداری از مزایای آن، تقاضای استمرار خدمت 
داده اند و به این ترتیب شمار بازنشستگان این وزارتخانه 
به حدود ۴۵ هزار نفر رسیده است. بنابراین امسال ۴۵ 
هزار بازنشسته آموزش و پرورشی داریم که تا کنون پرونده 
حدود پنج هزار و ششصد نفر یعنی ۱۲ درصد آنها تایید 

شده است.
شیرمحمدی افزود: از آنجا که تخصیص اعتبار و بستن 
حسابها برای محاسبه حقوق ماهانه دهم هر ماه انجام 
ما  دست  به  مهرماه  از ۱۰  قبل  پرونده ها  اگر  می شود، 
برسد و احکام را صادر کنیم، حقوق بازنشستگان در مهر 
ماه پرداخت می شود، لکن پس از تاریخ مذکور، به ماه بعد 

موکول می شود.
بتوانیم علی  و  باشد  زیاد  تعداد  اگر  اینکه  بیان  با  وی 
الحسابی از سازمان برنامه، بودجه بگیریم حتما به فکر 
ماه  آبان  در  شان  حقوق  غیراینصورت  در  بود،  خواهیم 
برقرار می شود گفت: در حال تلاشیم و خودمان را در کنار 
آموزش و پرورش قرار دادیم تا این مسیر به خوبی طی شود 

و مشکلی در صدور احکام بازنشستگی فرهنگیان ایجاد 
نشود.

بنابراعلام معاون امور فنی صندوق بازنشستگی کشوری، 
بازنشستگی،   صندوق  در  فعلی   کسورپرداز  مشترکین 
۹۲۸ هزار نفرند؛ به عبارت دیگر از بین شاغلین مشترک 
صندوق کشوری، ۷۱۲ هزار نفر معادل ۷۷ درصد، آموزش 
و پرورشی هستند که از  این تعداد، ۴۵ درصد مرد و ۵۵ 
درصد زن هستند. در تهران ۳۲ درصد مرد و ۶۸ درصد زن 

هستند.
شیرمحمدی در پاسخ به پرسشی درباره متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان کشوری نیز گفت: صحبت هایی برای 
افزایش حقوق شاغلین و بازنشستگان مطرح است و ما هم 
منتظر هستیم خبرهای خوشی برسد تا بتوانیم اقدامات 

اجرایی مربوط را انجام دهیم.

رئیس صندوق توسعه ملی با بیان اینکه تولید را بی محابا مقدس کردیم، گفت: صندوق 
حدود ۱۴۵ میلیارد دلار ورودی داشته که حدود نیمی از آن طی ۱۰ سال گذشته با 

مجوزهای خاص دولت ها برداشته شده است.
مهدی غضنفری در جلسه هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد: در مورد 
صندوق توسعه ملی به نظرم شاید با یک مشکل مفهومی مواجه هستیم، ما باید یک 
سوال تاریخی از خودمان بپرسم که چرا حساب ذخیره ارزی شکست خورد. کویت قبل 
از ما این پس انداز ارزی و این صندوق را ایجاد کرد و شکست هم نخورد و الان هم خیلی 
قدرتمند پیش می رود و کشورهایی نیز که بعد از ما چنین صندوق هایی درست کردند از 
ما پیشی گرفته اند. اما ما در انتهای دهه ۷۰ و اوایل دهه ۸۰ این صندوق را تشکیل دادیم 
و شکست خوردیم و کسی نیز با این جمله من اکنون مخالفت نمی کند که چرا این واژه 
را استفاده می کنید. بنابراین باید پرسید چه باید کرد. رئیس هیأت عامل صندوق توسعه 
ملی افزود: من دو علت اصلی در مورد شکست حساب ذخیره ارزی را ذکر می کنم که 
یکی از اشکالات نگرشی و بینشی است که همه ما چه در گروه حکمرانان کشور و چه در 
گروه فعالان اقتصادی داشته ایم و باز هم ممکن است داشته باشیم. دوم نیز اشکالات 

کنشی و منشی است.
تولید را بی محابا مقدس کردیم

وی اضافه کرد: یک بحث نیز که در ۴۰ سال با آن مواجه بودیم تقدس تولید بود. البته 
تولید محترم و ارزشمند است و برای تولیدکننده نیز باید فرش قرمز پهن کرد، اما هر 
تولیدی را نمی توان به هر قیمت سرپا نگه داشت و ممکن است نتوانیم خیلی از تولیدها را 
حفظ کنیم یا اصلًا شاید نتوان در همه حوزه ها تولید کرد و لذا اینکه تولید بسیار مهم است 
موجب شده در خیلی وقت ها بی محابا، بخشی از منابع را به پای آن بریزم و این منابع نیز 
بازنگردد. حساب ذخیره ارزی قربانی همین تقدس فریبکارانه شد. وقتی پولی مال دولت 
و دیگران می شود، دقت را که در مورد پول خودمان داریم در مورد آن پول نداریم و وقتی از 
طریق بانک های عامل وام داده می شود آن مراقبتی که بانک های عامل از پول خودشان 
می کنند از حساب ذخیره ارزی نمی کردند و همین الان نیز صندوق ذخیره ارزی نیز این 

گرفتاری را دارد.
صندوق توسعه ملی، بانک مرکزی نیست

وی با بیان اینکه یکی دیگر از مشکلات جهش های ارزی و بهانه جویی های فرضی است 
و این مساله کاملًا واضح است، گفت: صندوق توسعه ملی از چه تشکیل شده است؟ 
صندوق توسعه ملی تنها صندوق ارزی کشور است و دانستن این موضوع بسیار مهم 
است. صندوق توسعه ملی یک نهاد مقتدر ملی است که در کنار بخش خصوصی است و 

مانند بانک مرکزی است ولی یک تعریف دیگری دارد.

غضنفری افزود: صندوق توسعه ملی صندوق ریالی نیست و یک صندوق ارزی است و 
می توانست خارج از کشور باشد مانند بانک توسعه اسلامی یا بانک توسعه آسیایی. لذا 
باید یک تشخص و تمایز برای آن قائل شد و بدانیم که صندوق توسعه ملی، بانک مرکزی 
نیست. بعضی ها می گویند دولت بخشنامه دارد که ریال بدهیم و بانک مرکزی به صندوق 
ارز بدهد. شاید بانک مرکزی بتواند این کار را بکند ولی صندوق نمی تواند این کار را بکند 

زیرا صندوق بانک مرکزی نیست و بانک عامل هم نیست.
وی ادامه داد: خیلی ها به ما می گویند که مثلًا برای شهرمان می خواهیم مترو بسازم، 
ما به آنها می گوئیم به ما چه کار دارید، صندوق توسعه ملی محلی برای مراجعه برای وام 
گرفتن نیست. صندوق بورس و بیمه نیست که بگویند سیل و زلزله آمده و کشاورزان دچار 

آسیب شده اند لذا برای جبران آن از محل صندوق وام بدهید.
ذخایر صندوق هیچ گاه نباید به صفر برسد

رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی افزود: ذخایر صندوق هیچ گاه نباید به صفر 
برسد. صندوق توسعه مثل هیچ کدام از نهادهای پولی و مالی نیست و فقط مانند خودش 
است و باید این مساله را جا انداخت. چرا اسم صندوق را بانک نگذاشتند؟ صندوق محلی 
است که در آن پول تجمیع می شود تا افزایش یابد نه کاهش پیدا کند. صندوق یک بنگاه 
و یک هلدینگ است که باید منابع آن افزایش یابد. وی افزود: سوم اینکه، تعالی مستمر، 
صندوق باید مانند جنگل رشد کند و در دنیا نیز همین طور است و صندوق ها رشد 
می کنند و صندوق امارات عددش به یک هزار میلیارد دلار رسید و الان در حال افزایش 

است. ما یک مبلغی داشتیم و همان را هم به سختی نگه داشتیم.
درآمدهای نفت، ثروت نیست سرمایه است

غضنفری با بیان اینکه سهامداران صندوق نسل فعلی و نسل آتی هستند، گفت: 
می گویند مشکلات هست، درست است اما حل آن کار صندوق نیست. آرمان ما چیست؟ 
و اصلًا به دنبال چه هستیم؟ به نظرم تنها نهادی که می تواند شعار جدایی اقتصاد از نفت 
را عملیاتی کند صندوق است و بارها نیز مصاحبه کرده ام و اتاق بازرگانی باید تصمیم بگیرد 
که می خواهد در خط ما باشد در خط جدیدی که داریم یا خطی که در گذشته بوده است. 
این مهم است و این فرصت های ملی کم پیش می آید. ما معتقدیم تمام درآمدهای نفت 
باید وارد صندوق شود و حتی انفال نیز باید وارد صندوق شود، صندوق باید سرمایه گذاری 
کند زیرا درآمدهای نفت ثروت نیست بلکه درآمدهای نفت سرمایه است و هیچ کس نباید 
از سرمایه خود مصرف کند در حالی ما از سرمایه می خوریم و هر سال سرمایه را در بودجه 
می گذاریم و آن را به صفر می رسانیم. این غلط است و یکبار بگوییم غلط است و خودمان 
را نجات دهیم، درآمدهای نفت باید وارد صندوق شود، صندوق به عنوان سرمایه و نه ثروت 

به آن نگاه کند و سرمایه گذاری کند و با کمک بخش خصوصی این کار را انجام دهد.

بدهی دولت به صندوق چه ربطی دارد؟
وی افزود: کار صندوق بنگاه داری نیست و مثلًا نباید تبدیل به شستا شود. البته ممکن 
است شستا هم از خودش دفاع کند و بگوید ما موفق هستیم. لذا وقتی ثروت جمع شد 
ثروت را به بودجه بدهیم یعنی سود عملیات را بودجه دهیم نه خود منابع. این آرمان نهایی 
ما است و این نقطه تصمیم گیری تاریخی است که می توانیم پشت آن بایستیم. صندوق، 
اتاق تسویه و یا کلینیک پاک سازی اقتصادی نیست، یعنی یک عده ای از دولت طلبکارند 
و پول صندوق را نمی دهند. این موضوع به صندوق چه ربطی دارد. صندوق محلی برای 
سرریز نتایج سیاست های نادرست یا تحریم ها نیست، ما وام داده ایم باید وام را پس گرفت.
غضنفری اظهار کرد: ما باید شجاعت و انضباط مالی داشته باشیم هم در دولت و هم 
در تسهیلات گیرندگان. بدون انضباط مالی نمی توانیم حرکت کنیم همه کشورهای موفق 
روی انضباط مالی دولت و فعالان بخش خصوصی تاکید فراوانی داشته و مراقبت کرده اند 

که هر چه سر جای خودش باشد.
صندوق توسعه ملی، صندوق تولیدکنندگان نیست

وی افزود: صندوق وقتی پولی می گیرد و می خواهد پس بگیرید به این دلیل است که 
می خواهد به نفر بعدی وام بدهد و این به معنای توسعه است نه اینکه یک پول در دست 
یکی بماند این دیگر به معنای توسعه نیست. ما می گوئیم صندوق توسعه، نه صندوق 
تولید، یعنی اینکه اگر تولیدکننده ای نتوانست پس بدهد آن را بگیرد و به نفر بعدی بدهیم، 
نه اینکه صبر کنیم مثلًا ۱۵ سال تا تولید شکل بگیرد، زیرا با این روش ممکن است تولید 

شکل بگیرد ولی توسعه شکل نمی گیرد.
صندوق 1.۸ میلیارد دلار مطالبات معوق دارد

غضنفری اظهار کرد: حدود ۷.۱ میلیارد دلار مطالبات معوق صندوق بوده از وقتی که ما 
مسئولیت صندوق را بر عهده گرفتیم که ۵.۳ میلیارد دلار از آن تعیین تکلیف شده است 
و ۱.۸ باقی مانده است که شاید قوی ترین و بدهکارترین شرکت ملی نفت و وزارت نفت 
بود که به ما گفتند، بدهی را برای ما به مدت ۴ سال استمهال کنید که در جواب به آنها 
اعلام شد که پروژه های شما به بهره برداری رسیده است و لذا باید وام به صندوق بازگردد و 
پیرو آن مسائل و مشاجره هایی ایجاد شد که این مسائل به گوش مقامات رسید و آنها نیز 
گفتند که صندوق درست می گوید و باید منابع صندوق پس داده شود، بنابراین جلساتی 
در رابطه با این مساله برگزار شد که مشخص شد، نزدیک ۳ میلیارد دلار طلب از شرکت 
ملی نفت بود که به توافق رسیدیم که بخشی به صورت سهام و بخشی نیز به صورت وجه 

نقد بازپرداخت شود.
رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی گفت: اگر پول ها بازپرداخت نشود، پول در برخی 

از پروژه ها رسوب می کند و این مساله مانع رشد اقتصادی است.

رئیس صندوق توسعه ملی:

صندوق توسعه ملی، صندوق تولیدکنندگان نیست
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مراد محمدی: 

سبک کشتی یزدانی در فینال ایده آل تیلور بود
دارنده مدال برنز المپیک ۲۰۰۸ پکن با بیان اینکه یزدانی می توانست نمایش 
بهتری در فینال وزن ۸۶ کیلوگرم داشته باشد گفت: سبک کشتی که یزدانی به 

نمایش گذاشت ایده ال تیلور بود و این موجب شکست نابغه ایرانی شد.
مراد محمدیدر تحلیل کشتی فینال وزن ۸۶ کیلوگرم اظهار داشت: دوست داران 
کشتی در ایران و جهان از ماه ها پیش منتظر این رقابت بودند و در ایران نیز این 
مسابقه با حساسیت خاصی دنبال می شد. همه می دانستند رقابت نهایی بین 
یزدانی و دیوید تیلور خواهد بود زیرا آنان برترین نفرات وزن خود هستند که مدال 
طلای مسابقات جهانی و المپیک را در کارنامه دارند. من تا پیش از مسابقه به بُرد 
حسن یزدانی در این فینال بسیار خوشبین بودم اما اتفاقاتی در فینال رقم خورد که 
بسیار ایده آل دیوید تیلور بود. سبک کشتی آمریکایی ها به گونه ای است که حریف را 

وادار به مبارزه می کند و این موجب گرفتن انرژی رقیبان می شود.
دارنده مدال برنز المپیک ادامه داد: در کشتی محمد نخودی با جردن باروز و 
کشتی حسن یزدانی با دیوید تیلور سبک کشتی آمریکایی به خوبی نمود پیدا کرد. 
ملی پوشان آمریکا حریف را تحریک به مبارزه می کنند و خود گارد تدافعی می گیرند. 
این مهم در سه دقیقه نخست ۲ فینال به خوبی مشاهده شد. اما در سه دقیقه دوم 
آنان حملات خود را آغاز و به خوبی امتیاز گرفتند. امتیازاتی که ۲ مدال طلا از ایران 
گرفت. البته در فینال سوم کامران قاسمپور این ترفند را خنثی کرد و با کنترل کشتی 
عملا کاکس را در تله انداخت.  قهرمان کشتی آزاد جهان در سال ۲۰۰۶ با اشاره به 
سبک کشتی یزدانی گفت: شاید برخی تصور کنند که یزدانی کشتی را تدافعی کرده 
و نسبت به گذشته امتیازات کمتری با فن می گیرد اما این درست نیست. یزدانی تمام 
حریفان خود را با امتیاز عالی شکست داد و به فینال رسید. تیلور آماده بود و با یک 
برنامه ریزی دقیق موفق به شکست یزدانی شد. البته کادر فنی نیز برنامه لازم برای این 

دیدار را داشتند اما میزان پیاده شدن این برنامه مهم است.

پرویزبرومند: 

حسینی بهترین دروازه بان ایران است
 پیشکسوت استقلال گفت: »سیدحسین حسینی« در ۲ سال اخیر بهترین 
روزهای فوتبالی اش را پشت سر می گذارد و بهترین دروازه بان استقلال است، نظر 

شخصی من این است در این مقطع او از »علیرضا بیرانوند« نیز آماده تر است.
»پرویز برومند« اظهار داشت: استقلال در آخرین بازی خود در لیگ برتر نمایش 
قابل قبولی را برابر نساجی مازندران به نمایش گذاشت و توانست با سه گل به برتری 
برسد، این برتری در شرایطی حاصل شد که آبی پوشان فرصت های دیگری نیز برای 
باز کردن دروازه حریف داشتند اما از دست رفت. وی افزود: ساپینتو در حال رسیدن 
به شناخت کامل از استقلال است و این شناخت هر روز کامل می شود، او باید بیشتر 
از هر زمان دیگری در تمرینات وقت بگذارد. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: 
لیگ پر فراز و نشیب ایران هفته های زیادی از آن باقی مانده است و تیمی در پایان 
فصل عنوان قهرمانی را به دست می آورد که کمترین لغزش و اشتباه را داشته باشد. 
در این فصل استقلال رقیبان خطرناکی را برای بالا بردن جام پیش رو خواهد داشت.
روزهای  بهترین  اخیر  سال   ۲ در  حسینی  سیدحسین  کرد:  تصریح  برومند 
فوتبالی اش را پشت سر می گذارد و بهترین دروازه بان استقلال است، نظر شخصی 
من این است در این مقطع فعلی او از بیرانوند نیز آماده تر است. وی تاکید کرد: 
حسینی نسبت به رقیب خود فقط تجربه حضور در جام جهانی را ندارد و اگر در 
بازی های دوستانه و بین المللی فرصت بیشتری برای حضور در میدان پیدا کند این 
شایستگی و لیاقت را خواهد داشت در قطر فیکس بازی کند. بازیکن اسبق استقلال 
در پایان گفت: من توقع نداشتم سه بازیکن استقلال از تیم خط بخورند، این اتفاق 

در شرایطی افتاد که وحید امیری با مصدومیت مجوز حضور در میدان را پیدا کرد.

شوکی که به نفع گل محمدی شد؛

دغدغه سرمربی پرسپولیس
 درمورد یک بازیکن

مصدومیت شیخ دیاباته نگرانی های سرمربی پرسپولیس را درباره این بازیکن تایید 
کرد! براساس این گزارش ،شیخ دیاباته مهاجم تازه وارد پرسپولیس تنها ۱۰ روز پس 
از حضور در تمرینات گروهی دچار مصدومیت طولانی مدت شد تا نتواند تیمش را 
در دو ماه آینده همراه کند. مهاجم اهل مالی پرسپولیس که سابقه حضورش در 
استقلال تهران باعث ایجاد حساسیت هایی درباره انتقال او به عنوان بازیکن آزاد 
شد با اصرار مدیران باشگاه به یحیی گل محمدی معرفی شد. سرمربی سرخپوشان 
پایتخت قبل از جذب این بازیکن تحقیقاتی را درباره شرایط فیزیکی او انجام داد که 
متوجه آمار نه چندان مناسب او در طول یک فصل مسابقه شد. گل محمدی وقتی 
از مصدومیت های طولانی مدت و دنباله دار دیاباته مطلع شد قصدی برای جذب او 
نداشت اما اصرارهای باشگاه و فضای مجازی به دلیل کمبود مهاجم باعث شد تا این 
مهاجم بلند قامت بالاخره به پرسپولیس بپیوندد. با این حال دیاباته بدون یک دقیقه 
بازی برای پرسپولیس دچار آسیب دیدگی شد تا غیبت او برای دو ماه آینده قطعی شود 
و همین موضوع مهر تأییدی بر دلهره گل محمدی شود. حالا سرمربی پرسپولیس با 
خیال راحت می تواند به نبودن دیاباته فکر کند و فضای مجازی نیز قرار نیست نیمکت 
نشینی او را بر سر کادر فنی بکوبد! مهاجم بلند قامتی که قرار بود با گلزنی هایش یاغی 

گری کند، حالا دیگر جایی در استراتژی پرسپولیس برای دو ماه پیش رو ندارد.

رقابت قدیمی ها با منتقدان؛

چالش مهم برای زوج پرحاشیه دفاعی
 تیم ملی فوتبال 

رقابت  از  نشان  ایران  ملی  تیم  اردوی  در  مرکزی  مدافع  چند  همزمان  حضور 
سرسختانه آنها برای پوشیدن لباس این تیم در جام جهانی ۲۰۲۲ دارد.

براساس این گزارش، تمرینات تیم ملی فوتبال ایران در حالی در کشور اتریش ادامه 
دارد که کارلوس کی روش نه تنها بازیکنان مورد اعتماد خود در دوره هشت ساله 
حضورش در ایران را دعوت کرده است بلکه منتقدان خود را نیز به دلیل عملکرد قابل 

قبول در دوران دراگان اسکوچیچ فرا خوانده است تا آنها را زیر ذره بین قرار دهد.
شجاع خلیل زاده همراه با محمدحسین کنعانی زادگان در حالی از الاهلی قطر به 
اردوی تیم ملی ایران آمدند تا توانایی های خود را برای قرار گرفتن دوباره در ترکیب 
اصلی با هدایت کی روش نشان دهند. خلیل زاده در حالی پس از سال ها دوباره زیر 
نظر کی روش تمرین خواهد کرد که انتقادات او در دو سال گذشته از این سرمربی 
بارها تکرار شده بود اما او با گذر از این مصاحبه ها رفتار حرفه ای خود را با دعوت از 
مدافع منتقد نشان داد تا حالا نوبت به خلیل زاده برای اثبات خود برسد. زوج خلیل 
زاده و کنعانی زادگان در حالی به هماهنگی کامل در ترکیب تیم ملی و باشگاهی 
رسیده اند که شاید شانس اصلی حضور در جام جهانی قطر باشند اما رقیبانی 
همچون مجید حسینی و مرتضی پورعلی گنجی نیز در جمع ملی پوشان هستند تا 
شاید بار دیگر فرصت بازی کردن در جام جهانی را همچون سال ۲۰۱۸ پیدا کنند. 
باید دید انتظارات سختگیرانه دفاعی کی روش در بازی های دوستانه با اروگوئه و 
سنگال با همین بازیکنان برطرف می شود یا اینکه تغییرات ناگهانی در فاصله اندک 

باقیمانده تا جام جهانی ۲۰۲۲ رقم خواهد خورد.

فوتسالیست قمی به رکورد کلوپ 
جمهوری آذربایجان پیوست

مجتبی ولی منش فوتسالیست قمی به تیم فوتسال رکورد کلوپ جمهوری آذربایجان 
پیوست. براساس این گزارش، مجتبی ولی منش پس از توافق با مسئولان باشگاه 
رکورد کلوپ جمهوری آذربایجان، پیراهن این تیم را به تن کرد. این بازیکن ارزنده 
فوتسال سابقه بازی در لیگ برتر ایران با حضور در تیم های ماهان تندیس و هیئت 
فوتبال را در کارنامه دارد. او همچنین سابقه بازی در لیگ یک فوتسال باشگاه های 
کشور در تیم های سفیر گفتمان، نصر شهر کرد نماسازان و در لیگ دو در دلسوختگان 

اهل بیت را دارد.تیم رکورد کلوپ آذربایجان در لیگ برتر این کشور حضور دارد.

کارشناس فوتبال گفت: کارلوس کی روش را به تیم ملی آوردیم تا 
در جام جهانی 2022 آبرومند بازی کنیم و بد نبازیم.

مسعود اقبالی در گفت و گو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، 
در مورد شرایط تیم ملی و بازی های دوستانه ای که با اروگوئه و 
سنگال در اتریش داریم، اظهار داشت: در ابتدا باید بگویم که 
سبک بازی سه تیم همگروه ما در جام جهانی یعنی انگلیس، 
آمریکا و ولز شباهتی به این دو حریف تدارکاتی مان ندارد و مجبور 
شدیم که مقابل این دو تیم بازی دوستانه انجام بدهیم زیرا از 
هیچی بهتر است! در مورد تیم ملی هم باید بگویم اکثر بازیکنان 
مان تجربه حضور در جام جهانی را دارند و به خوبی همدیگر را 
می شناسند. وی افزود: این  دو مسابقه از نظر فنی شباهتی 
می تواند  اما  داشت  نخواهد  جهانی  جام  در  ما  بازی های  به 
نشان بدهد که بازیکنان مان در چه شرایطی هستند. بازیکنان 
لیگ داخلی مان که میزان آمادگی شیان مشخص است و همه 
می خواهیم وضعیت لژیونرها را ببینیم. به جز طارمی شاید بقیه 
لژیونرها ی مان کمتر در ترکیب اصلی تیم هایشان قرار می گیرند. 
باید ببینیم  بازیکن ثابت نیست.  حتی سردار آزمون هم دیگر 
کی روش بعد از این دو مسابقه چه خواهد کرد.  این کارشناس 
فوتبال تصریح کرد: مشکل اصلی کی روش بعد از این دو مسابقه 
دوستانه و اردو در اتریش آغاز می شود زیرا لژیونرها را حدود 10 روز 

قبل از جام جهانی در اختیار نخواهد داشت. در نتیجه کی روش 
به همان سبک و سیاق قبل تیم ملی را آماده می کند. بازی هایی 
با ساختار دفاعی منسجم و آمادگی فیزیکی خوب بازیکنان، من 
از ابتدا هم طرفدار بازگشت کی روش بودم زیرا اسکوچیچ از سوی 

بازیکنان تیم ملی مورد پذیرش نبود. کاریزمای لازم را برای هدایت 
تیم ملی در جام جهانی نداشت. او یک مربی با شاخص ها و اخلاق 
روی  جهانی  جام  در  می خواست  فقط  و  است  خودش  خاص 
نیمکت تیم ملی کشورمان حضور داشته باشد.  اقبالی در مورد 

اینکه برخی مربیان می گویند از نظر معرفتی برکناری اسکوچیچ 
کار درستی نبود، گفت: فوتبال یک منطق و علم است و با اشک 
و احساس  و عاطفه نمی توان آن را مدیریت کرد. بزرگترین مربیان 
دنیا هم ممکن است از تیم  خود کنار گذاشته شوند. اکنون هم 
کی روش به تیم ملی ما آمده تا در جام جهانی بد نبازیم. برای این 
سه بازی حتی اگر گواردیولا و فرگوسن را هم بیاوریم کار زیادی از 
دستش برنمی آید. زیرا فوتبال ما از نظر سخت افزار، تاکتیکی و ... 
از فوتبال مدرن و عقب تر است. بنابراین کی روش تلاش می کند 
میزان آمادگی جسمانی و فیزیکی بازیکنان تیم ملی را بالا ببرد.  
وی افزود: در جام جهانی 2018 تیم ملی دوندگی بالایی داشت 
و بازیکنان از نظر فیزیکی آمادگی خوبی داشتند. در جام جهانی 
قطر هم کی روش ساختار دفاعی مستحکمی برای تیم ملی ایجاد 
خواهد کرد تا کمتر گل بخوریم و بازنده بدی نباشیم. از نظر فنی 
تیم ملی در خط میانی دارای مشکلاتی الست و ارتباطی بین 
خطوط ما برقرار نیست. در مقدماتی جام جهانی هم با چاشنی 
شانس به جام جهانی صعود کردیم و فقط برنده می شدیم اما 
فوتبال خوبی ارایه نمی کردیم. اکنون هم با رقبای قدرتمندی 
داریم. انگلیس، آمریکا و ولز بازیکنان آماده ای در فوتبال باشگاهی 
اروپا دارند و تیم ملی ما با کی روش تلاش خواهد کرد تا بد نبازد و به 

عنوان یک تیم آسیایی فوتبال قابل قبولی ارایه بدهد.

اقبالی: اکثر لژیونرها یمان نیمکت نشین شده اند

 کی روش آمده تا در جام جهانی بد نبازیم!

من  پیگیری های  طبق  گفت:  فوتبال  فدراسیون  هیئت رییسه  عضو 
بلیت جام جهانی،  و خریداران  رفع شدن است  فنی در حال  مشکلات 

نگرانی نداشته باشند.
احسان اصولی در مورد موادر انتقادی که از سوی صدا و سیما مطرح 
می شود، اظهار داشت: خیلی از برنامه های صدا و سیما در بخش های 
مختلف در جهت ایجاد وفاق، همدلی و تقویت تیم ملی در آستانه برگزاری 
رقابت های بسیار مهم پیش رو تلاش می کنند اما برخی مواقع به صورت 
جسته و گریخته صحبت هایی مطرح می شود که به نظر می رسد برخی  در 
این مسیر حرکت نمی کنند. مشخص نیست چه زمانی می خواهند دست از 
این نگاه و روش بردارند. پس از اردوی تیم ملی در قطر که آن گزارش را تهیه 
کردند تا الان این برنامه  را به شکلی جهت دهی می کنند که به نظر می رسد 

به سود فوتبال ما نیست.
وی عنوان کرد: در حوزه هیئت های فوتبال استان ها قابل ذکر است که 
آن ها از لحاظ اجرایی برای باشگاه داری حرفه ای منع شده اند. دوستان 
باید اطلاعات خود را در این حوزه بیشتر کنند و باید ببینند در اساسنامه 
هیئت های استانی چه وظایفی در نظر گرفته شده است. آیا دخالت در بحث 
باشگاه داری برای هیات ها داده شده؟ چنین نقشی برای هیات فوتبال 
تعریف نشده بلکه هیات ها موظف هستند در حوزه آموزش ، استعدادیابی،  

فوتبال پایه و... فعالیت کنند. 
هیات  که  برنامه  این  مجری  به  افزود:  فدراسیون  رئیسه  هیئت  عضو 
فوتبال استان خراسان رضوی را زیر سوال برده بود، پیام دادم که اگر لازم 
است خودم بیایم و توضیح بدهم. هیئت ها رکن تشکیل دهنده فدراسیون 
هستند و در همه دنیا مطابق اساسنامه مورد تایید فیفا و AFC، مجمع و 

هیئت ها تعریف شده اند. چه خوب است دوستان به ما وقت بدهند تا پاسخ 
سوالاتشان را بدهیم. در همه برنامه های تلویزیونی این ظرفیت وجود دارد 

اما متاسفانه در این برنامه چنین فضایی ایجاد نمی شود.

اصولی در مورد اینکه آیا از رییس فدراسیون فوتبال در این برنامه دعوت 
شده یا نه گفت: تا جایی که می دانم دعوتی صورت نگرفته و بیشتر یک پیام 
رسانه ای بوده است.  سخنگوی فدراسیون فوتبال در مورد خرید بلیت های 
در  کرد:  عنوان  فدراسیون  پاسخگویی  عدم  و  مردم  توسط  جام جهانی 
خصوص فروش بلیت ها که در سامانه فدراسیون انجام شد، پیامک و لینکی 
برای همه افراد فرستاده شد و براساس آن واریز داشتند. آن ها رسید دریافت 
کرده اند که سند و مدرک خرید بلیت است. در این میان سامانه مربوطه 
به فدراسیون فوتبال با سامانه فیفا ارتباط دارد. طبق پیگیری های من 
مشکلات فنی در حال برطرف است. باید همه افراد در سامانه فیفا رجیستر 

شوند و بلیت ها به نام صادر می شود.
نکرده اند.  واریز  اما وجه  آمده  پیامک  افراد  برخی  برای  داد:  ادامه  وی 
این افراد مهلت داشتند که پول واریز کنند و پس از اتمام آن مهلت، در 
صورت واریز نکردن وجه دیگر موضوع برای شان منتفی خواهد شد. قطعا 
فدراسیون اجازه دارد و اعلام هم کرده بلیت این افراد را می تواند به متقاضی 
دیگری واگذار کند. زمان بردن کار به این دلیل بود که می خواستیم تعداد 
بیشتری از هواداران مان را داشته باشیم. افرادی که وجه واریز کرده اند، 

نگران نباشند و موضوع آنها به زودی حل می شود. 
اصولی در مورد وضعیت تسویه حساب با دراگان اسکوچیچ سرمربی 
سابق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت:  این موضوع نهایی شده است. عدد 
و رقم توافق شده مشخص است اما فرآیند اداری در حال انجام است. در 
چند روز آینده تسویه حساب نهایی با اسکوچیچ اتفاق می افتد. دستیاران 
او نیز توافق کردند که پول خود را در اتریش دریافت کنند و این اتفاق در 

حال انجام است.

اصولی: خریداران بلیت جام جهانی نگران نباشند

 برخی انتقادات به سود فوتبال ما نیست

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۱۹۵۶/۱۹۱ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم اراضی سیارون)نیروگاه-بلوار شاهد-شاهد۲۷ - پلاک ۵۵(که بنام ام البنین قنبری آلانق فرزند محمدرضا وغیره میباشد درحال 
حاضر درجریان ثبت می باشد که به علت عدم رعایت ماده ۶۷ آئین نامه قانون ثبت)عدم رعایت فواصل آگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بنا به تقاضای مالک به وارده ۲/۱۷۵۷۷-
۱۴۰۱/۰۶/۲۳ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۸/۰۱ ساعت ۸/۵ الی ۱۲/۵ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر 
در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 

۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف 156۸5(
تاریخ انتشار آگهی:چهار شنبه 14۰1/۰6/3۰
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

نایب رییس اول فدراسیون فوتبال:

با اسکوچیچ و دستیارانش تسویه حساب می شود
نایب رییس اول فدراسیون فوتبال گفت: اقدامات لازم 
جهت  رضاییان  و  نورافکن  نورالهی،  ویزای  اخذ  جهت 

حضور در اردوی تیم ملی انجام شده است.
مهدی محمدنبی، دوشنبه شب گفت: نهم شهریور ماه 
پیرو جلسه ای که با آقای تاج، رئیس فدراسیون داشتم، 
موضوع اعزام به مسابقات و اردوهای تدارکاتی خارج از 
کشور تیم های ملی فوتبال جوانان و نوجوانان، تیم ملی 
فوتسال بزرگسالان و تیم ملی فوتبال بزرگسالان در دستور 

کار فوری فدراسیون فوتبال قرار گرفت.
در  داخلی  اردوهای  برگزاری  بر  داد: علاوه  ادامه  وی 
خصوص مواردی چون اخذ شورای برون مرزی، اخذ مجوز 
خروجی بازیکنان مشمول، صدور ویزا، صدور بلیط پرواز، 
هتل محل اقامت و تعیین منابع ریالی و ارزی و سایر موارد 
اعزام مطرح شد. بر همین اساس کارگروهی متشکل از 
سرپرست دبیرکلی، امور بین الملل، امور مالی، تشریفات 

و سایر دپارتمان های ذیربط تشکیل و خوشبختانه به نحو 
مطلوبی فعالیت های مد نظر انجام پذیرفت.

نایب رییس فدراسیون فوتبال ادامه داد: درباره تیم ملی 
نوجوانان باید بگویم که این تیم در تورنمنت چهارجانبه 
ژاپن حضور داشت و عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد. 
تیم ملی جوانان در مرحله مقدماتی رقابتهای قهرمانی 
با اقتدار به  با کسب سه پیروزی و  آسیا در قرقیزستان 
مرحله نهایی رقابت های قهرمانی آسیا که در ازبکستان 
تیم ملی  برگزار شود، صعود کرد. همچنین  قرار است 
فوتسال بزرگسالان نایب قهرمان تورنمنت شش جانبه 
)جام بین قاره ای( در تایلند شد. جا دارد از روسای کمیته 
جوانان و فوتسال، کادر سرپرستی، مربیان و بازیکنان تیم 
های فوق به نوبه خودم قدردانی و تشکر کنم و در ادامه 
مسیر با حمایت رئیس فدراسیون فوتبال و تمامی اعضای 
این  بیشتر  هرچه  موفقیت های  شاهد  رئیسه،  هیئت 

عزیزان باشیم.
فوتبال  ملی  تیم  خصوص  در  ادامه  در  نبی  محمد 
رئیسه،  هیئت  اعضای  موافقت  پیرو  گفت:  بزرگسالان 
ضمن تشکر از  دراگان اسکوچیچ و دستیاران وی، حقوق 
معوقه و سایر موارد مندرج در قرارداد آنها محاسبه و امور 

مالی فدراسیون با ایشان تسویه حساب می کند.
پیرو مصوبه هیئت رئیسه و  ادامه داد: همچنین  وی 
مذاکره به عمل آمده، آقای کارلوس کی روش به عنوان 
سرمربی تیم ملی تعیین شدند.بر همین اساس قرارداد 
کی روش و پنج نفره از دستیارانش ماهیانه به طور خالص 
۸۰ هزار یورو تعیین و تا پایان جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 

ملاک عمل فدراسیون فوتبال می باشد.
ورود  از  پس  افزود:  فوتبال  فدراسیون  رییس  نایب 
کی روش و دستیاران وی به تهران، اردوی داخلی در مرکز 
ملی فوتبال برگزار شد و پس از برگزاری چهار روز اردو، 

بامداد یکشنبه  ۲۸ شهریور  تیم ملی فوتبال عازم اردوی 
خارجی در اتریش شد. بر همین اساس روز جمعه یکم 
مهر ماه ملی پوشان ایران با تیم اروگوئه و روز سه شنبه 
پنجم مهر ماه با تیم سنگال در فیفا دی بازی خواهند کرد.
وی در درباره آخرین وضعیت حضور نورالهی افزود: در 
خصوص برخی مطالب منتشر شده در رسانه ها درباره 
احمدنوراللهی به طور شفاف به اطلاع می رسانم به دلیل 
اینکه محل اقامت فعلی وی در دبی میباشد، دعوتنامه 
و صدور تقاضای ویزا توسط امور بین الملل به سفارت 
اتریش در دبی ارسال شده و ایشان به هر دلیلی نتوانستند 
به موقع به سفارت مراجعه کنند که این موضوع تاخیر در 
صدور ویزای وی را به همراه داشت. بر این اساس جلسه 
از  اتریش داشتم  ایران در  با سفیر محترم  حضوری که 
طریق مقتضی او پیگیری کردند تا انشاالله هرچه زودتر 

ویزای وی صادر و به تیم ملحق شود. 

مدال آوران استان قم از مسابقات پرورش اندام قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی درهمایش باشگاه داران، مدیران و 
مربیان باشگاه های بدنسازی و پرورش اندام قم تجلیل شدند.

براساس این گزارش، همایش باشگاه داران، مدیران و مربیان باشگاه های بدنسازی و پرورش اندام توسط هیات 
بدنسازی و پرورش اندام استان قم در تالار بعثت فرهنگسرای جوان برگزار شد و در بخش پایانی آن از افتخارآفرینان قم در 

پیکارهای قهرمانی کشور تجلیل به عمل آمد.
در این همایش مجید تلخابی قهرمان پرآوازه قوی ترین مردان ایران در دهه ۱۳۸۰ و عضو اسبق تیم های ملی رشته های 
فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام که از تیر ماه امسال مسوولیت سرپرستی هیات بدنسازی و پرورش اندام استان قم را 

بر عهده دارد، پیرامون اهداف و برنامه های این هیات ورزشی صحبت کرد.
روح الله رمضانی معاون توسعه ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم و همچنین میثم کوهی رئیس تربیت بدنی 
سپاه امام علی  بن ابیطالب )ع( دیگر سخنران های همایش باشگاه داران، مدیران و مربیان باشگاه های بدنسازی و 
پرورش اندام استان قم بودند و سپس از افتخارآفرینان این رشته در مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی به میزبانی 

کرمانشاه و کرمان تجلیل شد.
در پیکارهای قهرمانی کشور به میزبانی کرمانشاه که برای شناخت نفرات اعزامی به مسابقات ۲۰۲۲ قهرمانی آسیا 
در قرقیزستان برگزار شد، تیم قم به سرپرستی محمد شعبانی، مربیگری اباذر صادقی کوهستانی و حمید اسماعیلی به 
میدان رفت و مهدی نجفی شاملو در فیزیک کلاسیک با ایستادن در جایگاه نخست به مقام قهرمانی و نشان طلا دست 

یافت.
در مسابقات قهرمانی کشور به میزبانی کرمان نیز که انتخابی پیکارهای جهانی اسپانیا به شمار می رفت، تیم اعزامی 
هیات بدنسازی و پرورش اندام استان قم با مربیگری و سرپرستی محسن محمودی در رقابت ها حضور یافت که حاصل 
این اعزام نشان نقره فرامرز پیامی در بادی کلاسیک بزرگسالان و دعوت وی به تیم ملی، مدال نقره محمد خودکار در 

فیزیک جوانان و نشان برنز هادی چرامین در بادی کلاسیک بود.

راگبی باز مطرح و پرتلاش استان قم بعد از دستاوردهای با ارزش در عرصه قهرمانی و تلاش در زمینه پرورش استعدادها و نخبه های این 
رشته، مربی تیم ملی راگبی ایران شد.

براساس این گزارش، این چهره موفق سال های اخیر رشته راگبی استان قم حسن حیدرزاده است که بعد از سال ها فعالیت در عرصه 
قهرمانی اکنون در حرفه مربیگری فعالیت می کند و استعدادها و نخبه های این رشته را برای پشتوانه سازی راگبی قم و کشور پرورش 

می دهد.
بعد از اینکه میرمهدی حسینی رئیس انجمن راگبی فدراسیون انجمن های ورزشی ایران، معین سرکاری را به عنوان سرمربی تیم ملی 
جوانان راگبی منصوب کرد، حسن حیدرزاده چهره شناخته شده و موفق سال های اخیر راگبی قم نیز در کادر فنی تیم ملی به عنوان مربی 
معرفی شد. حسن حیدرزاده در گفت وگویی راجع به این اتفاق اظهار کرد: از شما ممنونم که صدای راگبی قم بودید و با دعای شما و  مردم 
عزیز، مربی تیم ملی راگبی جوانان شدم تا ان شاءالله در مسابقات ۲۰۲۲ راگبی قهرمانی آسیا که اواخر مهرماه در ازبکستان برگزار می شود 
حضور پیدا کنیم. وی ادامه داد: از سال ۱۳۸۹ وارد رشته راگبی شده ام، البته قبل از آن در کشتی آزاد فعالیت می کردم، دو سال بعد در 
سال ۱۳۹۱ توسط وین مسترز مربی آن زمان تیم ملی که اهل کشور نیوزلند بود به تیم ملی راگبی برای شرکت در مسابقات قهرمانی آسیا 
دعوت شدم. حیدرزاده اضافه کرد: بعد اینکه مسترز از ایران رفت، تصمیم گرفتم خودم راه وی را ادامه بدهم و در سال ۱۳۹۳ در اولین 
دوره مسابقات جوانان که در کرمان برگزار شد قهرمان ایران شدیم، در ادامه به همین شکل کار ما ادامه پیدا کرد و در سال های بعد در 

رقابت های نونهالان، نوجوانان و جوانان ایران، عناوین قهرمانی بیشتر برای تیم قم بود.
مربی تیم ملی راگبی جوانان ایران ابراز کرد: در این سال ها بیش از ۱۵ بازیکن به تیم ملی راگبی معرفی کرده ام و هدفم این است که 
ابتدا با تیم ملی ایران در المپیک زیر ۲۰ سال سهمیه بگیریم و همچنین در المپیک بزرگسالان بتوانیم برای اولین بار مجوز حضور در این 

رویداد بزرگ را کسب کنیم.
وی تاکید کرد: همه تلاشم را کرده  و از زندگی ام گذشتم برای راگبی و همچنان با حمایت برادرم مهدی حیدرزاده به این راه ادامه می دهم 
تا به هدفم برسم و بتوانم بچه هایی که به من اطمینان کردند و تلاش می کنند را به آرزوی شان در راگبی برسانم و دلشان را شاد کنم و باعث 

شوم پرچم ایران در رقابت های بین المللی بالا برود.

توسط هیات بدنسازی و پرورش اندام استان قم :

مدال آوران پرورش اندام قم تجلیل شدند
بعد از دستاوردهای با ارزش درعرصه قهرمانی؛ 

راگبی باز قم مربی تیم ملی ایران شد
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سخنرانی در صحن سازمان ملل از معدود فرصت هایی است که جهان می تواند 
صداهای مستقل را هم بشنود و آیت الله رئیسی به عنوان صدای ملت ایران در 
نخستین حضور خود، از این تریبون درباره ضرورت نظم عادلانه در جهان سخن 

خواهد گفت. 
شرکت  برای  متحد  ملل  سازمان  در  ایران  از  رئیس جمهوری  حضور  بیستمین 
در هفتادوهفتمین نشست مجمع عمومی این نهاد بین المللی با سخنرانی روز 
چهارشنبه )۳۰ شهریور( آیت الله »سیدابراهیم رئیسی« رقم می خورد. رئیس جمهور 
صبح دوشنبه در صدر هیاتی سیاسی عازم نیویورک، مقر سازمان ملل شد تا از 
پتانسیل این نهاد برای پیگیری منافع ملی و تببین گفتمان سیاست خارجی دولت 

سیزدهم به عنوان گفتمانی برآمده از انقلاب اسلامی بهره گیرد.
تقلاهای سناتورهای آمریکا و لابی های صهیونیستی برای لغو سفر آیت الله رئیسی 
و جلوگیری از شنیده شدن این صدا بی نتیجه ماند و اکنون رئیس جمهور در آمریکا و 
آماده سخنرانی در مهم ترین نشست سران کشورهای جهان است؛ نشستی که پس 
از دوسال میزبانی مجازی سازمان ملل به دلیل همه گیری کرونا، به صورت حضوری 
برگزار می شود که با توجه به فرصت هم اندیشی و ملاقات چهره به چهره با مقامات دیگر 

کشورها و بیان صریح مواضع ایران بر اهمیت حضور رئیس جمهور می افزاید.
در این سفر »حسین امیر عبداللهیان« وزیر امور خارجه و »علی باقری« معاون 
سیاسی او، »محمد جمشیدی« معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور و »وحید جلال 
را  رئیس جمهور  مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس  زاده« 

همراهی می کنند.
چرا سفر رئیسی مهم است؟

برای پاسخ به پرسش فوق باید مروری بر یکسال ریاست جمهوری آیت الله رئیسی 
داشت. از اول تابستان سال ۱۴۰۰ تا آخر تابستان ۱۴۰۱، تمام تلاش آمریکا، رژیم 
صهیونیستی و متحدان آن ها بر موضوع ایران هراسی استوار بوده است تا از این 
رهگذر جمهوری اسلامی را منزوی  سازند. حالا، رئیسی در مقام رئیس دولتی که در 
یک سال گذشته بیشترین هجمه ها را به خود دیده، سخنران مهمترین نشست سالانه 
رهبران جهان است و این خود اصلی ترین نشانه شکست فشارها و مهمترین اهمیت 

این سفر هم ارزیابی می شود.
آیت الله رئیسی با گفتمان نظم و عدالت در نیویورک حضور دارد: »نظم عادلانه 
بین المللی از طریق چندجانبه گرایی اقتصادی«. بی عدالتی و بی نظمی واقعیت 
امروز جهان است که حتی اگر با هزاران ترفند رسانه ای در استودیوهای رنگارنگ هم 
پوشانده شود، باز هم قابل کتمان نیست و محصول مستقیم یکجانبه گرایی در دنیای 
امروز است. با انتخاب این گفتمان از سوی آیت الله رئیسی، چرایی این انتخاب سوال 

اصلی افکار عمومی به ویژه در ایران خواهد بود اما کیست که نداند جمهوری اسلامی 
از بزرگترین قربانیان بی نظمی و بی عدالتی در روابط بین الملل بوده و مردم ایران 
سال هاست از یکجانبه گرایی آمریکا متحمل آسیب های بسیاری شده اند. کافی ست 
فهرست تحریم های آمریکا علیه مردم ایران مورد بررسی قرار گیرد، تا مشخص شود 
این هژمونی منفی حتی کودکان بیمار را هم تحت تاثیر قرار داده و زندگی را بر آنها 
سخت کرده است. به رخ کشیدن این بی نظمی و بی عدالتی به مدعیان آن، مهم ترین 

مأموریت و رسالت رئیسی در صحن سازمان ملل خواهد بود.
به گزارش ایرنا، مبارزه با این یکجانبه گرایی اما آداب و اصولی دارد که دولت آن را 
در کلمه آخر شعار خود منعکس کرده است؛ پادزهر یکجانبه گرایی، چندجانبه گرایی 
است اما با چه ابزاری؟ ایستادن در برابر هژمونی آمریکا از دیدگاه ایران، جز با ابزار 
اقتصادی ممکن نخواهد بود. این ابزار قرن ها در اختیار اروپا و آمریکا بوده و اکنون 
با ظهور قدرت های اقتصادی همچون چین و هند ماندن آن در اختیار غرب بعید به 
نظر می رسد. درک این موضوع از سوی دولت سیزدهم، سبب شده که ایران سیاست 
نزدیکی به این قدرت های نوظهور اقتصادی را در پیش گیرد که عضویت در سازمان 

همکاری  شانگهای هم در همین راستا ارزیابی می شود.
سفر رئیسی به نیویورک مهم است؛ به این دلیل که تازه ترین نشانه شکست سیاست ها 
و تحرکات آمریکا برای انزوای ایران است. گفتمانی که رئیسی در این نشست در قالب 
آن سخن خواهد گفت، ضرورت امروز جهان است و ایده چندجانبه گرایی، ابزار عملی 

مقابله با زیاده خواهی های آمریکا و متحدانش.  
صدای ایران، این بار از زبان رئیسی

آیت الله رئیسی پنجمین رئیس دولت جمهوری اسلامی ایران است که در چهار 
دهه گذشته در سازمان ملل حضور یافته است تا به نمایندگی از مردم ایران سخن 
بگوید. پیش از این »محمدعلی رجایی«، آیت الله »سیدعلی خامنه ای«، »سید 
محمد خاتمی«، »محمود احمدی نژاد« و »حسن روحانی« مسئولان عالی رتبه ای از 
ایران بودند که در مجمع عمومی سازمان ملل درباره مهمترین چالش های مردم ایران 

در مقاطع مختلف سخن گفتند.
محمدعلی رجایی ۲۶ مهرماه ۱۳۵۹ در سازمان ملل و در نزدیک ترین فاصله با 
مجسمه آزادی، با نشان دادن آثار شکنجه های خود در زندان های رژیم آزادی ستیز 
پهلوی، قدرت های حامی وی را به باد انتقاد گرفت ودروغ بودن ادعاهای حقوق 
بشری آن ها را افشا کرد و هشدار داد که انتقال این حمایت از دیکتاتوری در داخل 
ایران به دیکتاتور بعث و حمایت از وی در جنگ علیه ایران، تکرار اشتباهات گذشته 

است.
آیت الله سیدعلی خامنه ای دومین رئیس جمهور ایران بود که ۳۱ شهریور ۱۳۶۶ 

به نیویورک سفر کرد؛ سفری که در بحبوحه جنگ تحمیلی علیه ایران صورت گرفت 
و رئیس جمهور وقت در سخنرانی خود به جنایات صدام پرداخت اما بر این نکته هم 

تاکید کرد که انقلاب مردم ایران با جنگ و فشار خارجی تضعیف نخواهد شد.
 اکبر هاشمی رفسنجانی رئیس دولت های سازندگی در طول دوران مسئولیت خود 
به سازمان ملل نرفت تا یازده سال بعد سیدمحمد خاتمی در ۳۰ شهریور ۱۳۷۷ در 
سازمان ملل حضور یابد و در دومین حضورش در سال ۷۹ از ایده گفت وگوی تمدن ها 

سخن بگوید.
محمود احمدی نژاد بین سال های ۸۴ تا ۹۱ هشت بار به نیویورک سفر کرد و 
مهمترین گفتمان وی در این سفرها تببین پیش نیازهای عدالت برای جهان بود. 
حسن روحانی نیز از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۹ در طول هشت سال ریاست جمهوری ۷ 
بار به صورت حضوری و یک بار هم به صورت مجازی )به دلیل کرونا( سخنرانی کرد و 
از صلح خواهی ایرانیان در آن مقطع سخن گفت. و حالا سید ابراهیم رئیسی صدای 
ایران خواهد بود و از ضرورت پایان یکجانبه گرایی در جهان سخن می گوید؛ سخنی 

که برخلاف گفتمان های گذشته به عمل و واقعیت نزدیک تر است.
مذاکره با آمریکا؛ وقتی که آدم شد!

»+آیا با رئیس جمهور آمریکا دیدار و گفت وگویی خواهید داشت؟
این دیالوگ برقرار شده میان آیت الله رئیسی و یک خبرنگار در نخستین نشست 
خبری وی در تیرماه سال گذشته و در مقام رئیس جمهور بود که سال جاری و در 
جریان دومین نشست خبری هم تکرار شد. آیت الله رئیسی پیش از پرواز به نیویورک 
هم تصریح کرد: »در هیچ زمینه ای برای مذاکره یا ملاقات با آمریکایی ها برنامه ریزی 
نشده و هیچ دیداری با آنها نداریم«. پرسش مهم در اذهان عمومی پس از آن »نه« 
و »هیچ« قاطع، چرایی آن خواهد بود که برای پاسخ به آن مرور رویدادهای همین 
یک دهه روابط ایران و آمریکاکافی خواهد بود. آمریکا پس از ماه ها مذاکره با ایران به 
قراردادی رسید که به اذعان خود آن ها گامی مهم در راستای صلح جهانی بود اما هنوز 
جوهر امضای باراک اوباما خشک نشده بود که »دونالد ترامپ« ساکن تازه کاخ سفید، 

از برجام خارج شد و تحریم ها را علیه مردم ایران بازگرداند.
این عهدشکنی مهمترین دلیل »نه« ابراهیم رئیسی به هرگونه مذاکره با آمریکاست. 
کاخ سفید پس از پایان مسئولیت ترامپ و با وجود تمام ادعاهای جوبایدن باز هم 
بر همان سیاست فشار حداکثری خود ادامه داد و دست از زیاده خواهی های خود 
برنداشت. با چنین رویه ای به تعبیر بنیانگذار انقلاب اسلامی، ایران با امریکا روابط 
ایجاد نخواهد کرد، مگر این که آدم بشود و از ظلم کردن دست بردارد. واقعیت آن 
است که دیدار و مذاکره با رئیس جمهور آمریکا در مقطع کنونی جز ژست سیاسی 
برای وی همزمان با انتخابات کنگره، سودی عملی برای ایران نخواهد داشت و این 
میزان هوشیاری در دولت سیزدهم و رئیس جمهور وجود دارد که چنین برگ برنده ای 

برای بایدن، بدون وجود تضمین و منفعتی رو نکند.
دست پر رئیسی در نیویورک

ملت ایران با تهدیدها و تحریم ها متوقف نشده است و با تمام دشواری ها به راه خود 
ادامه می دهد و این مهمترین و بزرگترین پشتوانه رئیس جمهور در سفر به نیویورک 
است. ابراهیم رئیسی اداره ایران را با تمام دشواری ها به غرب و مذاکره با غرب گره 
نزد و در یکسال گذشته معطل چیزی نماند و این وجه تمایز دولت سیزدهم است که 
در تمام دیدارها و رایزنی ها پیرامون مهمترین تحولات جهانی، نقطه اتکای آیت الله 

رئیسی خواهد بود.
پرونده هسته ای ایران یکی از مهمترین مباحثی است که در این دوره از نشست 
مجمع عمومی سازمان ملل است. سیاست رسمی ایران در مذاکرات هسته ای اخذ 
تضمینی است که از تکرار زیاده خواهی های آمریکا در قبال ایران جلوگیری کند، لغو 
تحریم هایی است که اساسا مذاکرات برای آن آغاز شد و بسته شدن پرونده پادمانی 
است که  نه براساس واقعیات، که بر مبنای توهمات و دسیسه های رژیم صهیونیستی 
با  ایران  مذاکراتی  تیم  رئیس  باقری  علی  همراهی  است.  شده  گشوده  دیگر  بار 
رئیس جمهور از دید بسیاری از تحلیلگران فرصتی برای غرب است تا توپِ در میدانِ 

خود را با هوشیاری به بازی بگیرند.
تنش های منطقه  غرب آسیا، از موضوعات همیشگی نشست های سازمان ملل 
ارمنستان،  و  آذربایجان  مرزی  درگیری های  این بار  و  است  سران  گفت وگوهای  و 
تشکیل دولت در عراق، شرایط اقتصادی لبنان و تحولات افغانستان و سوریه اولویت 
رایزنی هاست و جمهوری اسلامی به عنوان یکی از مهمترین نقش آفرینان منطقه، 
کانون این رایزنی ها خواهد بود. در نهایت منازعه روسیه و اوکراین به عنوان تازه ترین 
بحران جهان محور تبادل نظرهای بسیار میان روسای جمهور کشورهای مختلف 

خواهد بود.

واکاوی از اولین حضور رئیس جمهور در سازمان ملل؛

شفاف سازی »پرونده ملی« را به موافقان و منتقدان مستقل »گشت ارشاد« بسپارید؛ماموریت رئیسی در نیویورک چیست؟

»کمیته حقیقت یاب« فوت مهسا امینی، 
ضرورت روز برای بازگشت اعتماد عمومی 
رهبر انقلاب در ۸ شهریور امسال در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیات دولت با ایشان 
»زنده کردن امید و اعتماد مردم« را » مهمترین توفیق دولت سیزدهم « ذکر کردند. اکنون 
روند تحولات ، بگونه ای پیش رفته که دولت رئیسی در بزنگاه تاریخی دیگری برای »زنده 
کردن امید و اعتماد مردم« پس از فوت مهسا امنیتی در مرکز گشت ارشاد و اقتاع نشدن 
مردم از اطلاع رسانی های ناکافی ، سوال برانگیز و در مواردی ، متفاوت این پرونده 

ملی،قرار گرفته است .
به گزارش خبرآنلاین ،اغلب کارشناسان دانشگاهی و بی طرف معتقدند که شفاف 
سازی در این حوزه مهمترین مسئولیت دولت رئیسی در برهه کنونی است. وضعیتی 
که به دنبال تماس هوشیارانه رئیس جمهوری با خانواده مرحومه مهسا امینی ، و دستور 
موکد ایشان به وزارت کشور سوسویی از نور امید را در بخشی از جامعه زنده کرده است. 

اما چه بسا در این باره دشواری های فراوانی وجود داشته باشد .
کوچی نماینده مجلس گفت: »مردم دیگر قبول ندارند. بنده تمام شبهاتی که در فضای 
مجازی در خصوص ایشان مطرح بود را درآوردم. ما باید بپذیریم که با مردم صادق نبودیم. 
سعی کردیم لاپوشانی انجام دهیم. برای همین مردم به ما اعتماد ندارند...این مهم است 
که دلایل فوت با شفافیت اعلام شود.« از این منظر این موضوع بسیار مهم است که دولت 
آقای رئیسی و سایر مسئولان قرار است چگونه اعتماد از دست رفته را که جامعه را این 

روزها دچار آشوب کرده، به آن برگرداند. 
از موثرترین راهکارهای بازگرداندن اعتماد و کاهش تنش و آسیب های ناشی از آن ، 
تشکیل »کمیته حقیقت یاب« با مشارکت احزاب و گروه های مدنی موافق و منتقد 
عملکرد گشت ارشاد است که از استقلال ، اعتبار و مقبولیت عمومی هم برخوردارند . 
به عبارت دیگر با تاسیس نهاد جدید و نو، با هدف ایجاد اعتماد، باید به نظم اعتمازا، 
یعنی تاسیس کمیته هایی که اگر نتایج بررسی شان را در اختیار جامعه بگذارند، مردم 
به آن اعتماد می کنند، متوسل شویم. به عبارت دیگر دولت و مجلس با توسل به چنین 
سازوکاری است که می توانند شعله های کورسوی نور امید را در مردم زنده کنند. البته 
بر اساس اصل ۷۶ قانون اساسی، مجلس شورای اسلامی حق تحقیق و تفحص در تمام 
امور کشور را دارد؛ اصلی که نشان می دهد مجلس نه تنها به عنوان نهادی قانونگذار در 
بین مردم و دولت عمل می کند بلکه امور نظارتی نیز بر عهده نمایندگان مجلس است. بر 
اساس این اصل، مجلس می تواند کمیسیون حقیقت یاب و یا کمیته حقیقت یاب را با 
مشارکت نهادهای مدنی و احزاب تشکیل بدهد. شاید یکی از دلایل این موضوع شیوه 
برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی در اسفند ۱۳۹۸ باشد که رویکرد جناحی در 
حذف کاندیداها، باعث شود تا افکار عمومی نتیجه تحقیقات کمیسیون تشکیل شده 
از سوی مجلس را نپذیرند زیرا همانگونه که نماینده مجلس آقای کوچی گفت اعتماد 
عمومی از بین رفته است. در عین حال باید توجه کرد چه تشکیل کمیته تحقیق و تفحص 
توسط مجلس و چه تشکیل کمیسیون حقیقت یاب توسط آن، باید دارای کارکرد اساسی 
حل منازعه و بازگشت اعتماد به جامعه داشته باشد. در این باره ابوالفضل دلاوری استادیار 
دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبائی در مقاله ای پژوهشی تحت 
عنوان »حقیقت و آشتی: نقش کمیسیون های حقیقت یاب در حل منازعات سیاسی 
و بین المللی« به سه نوع کمیسیون حقیقت یاب و وظایف آن ها اشاره می کند. توجه 
به این سه نوع کمیسیون می تواند در تشکیل کمیته حقیقت یاب، نقش بسیار مهم 
داشته باشد. کمیسیون حقیقت یاب بر اساس وظایفی برایش مقرر شده، نقش بسیار 
تعیین کننده ای در بررسی و اعلام حقایق مربوط به خشونت ها و جنایت های سیاسی و 
نظامی، و همچنین در تخفیف آثار نامطلوب این پدیده ها، داشته و در بازسازی اعتماد در 
جامعه و انسجام و وحدت ملی کارکرد حداکثری دارند.  بر اساس این دیدگاه صاحبنظران 
به سه نوع نقش این کمیسیون ها توجه نشان داده اند: کمیسیون هایی به عنوان 
کارگزاران مناسب برای حل منازعات سیاسی که نقش آن ها همچون ضابطان قضایی، 
صرفاً جمع آوری »حقایق محکمه ای« است که در نهایت می کوشند ، عاملان و مباشران 
خشونت ها و جنایت های سیاسی و نظامی را شناسایی و به مراجع مربوطه اعلام کنند. 
برخی دیگر از کمیسیون های حقیقت یاب، با تمرکز بر »حقایق روایتی«، می کوشند 
تا طرفین درگیری را در فرایند حقیقت یابی مشارکت دهند و از این طریق به تخفیف و 

تلطیف آثار و پیامدهای عاطفی و روانی خشونت ها کمک کنند. 
برخی دیگر، با تاکید بر »حقایق معطوف به مصالحه« و تلاش در جهت بازسازی مادی و 
روحی طرفین درگیری، می کوشند زمینه های ارتباط و تفاهم میان آن ها را فراهم سازند. 
چنین رویکردهایی، دستاوردهای قابل ملاحظه ای در زمینه حل منازعات داشته است. 
در هر سه رویکردهای مذکور نهادهای شرکت کننده مستقل از قدرت نقش تعیین 
کننده در بازگشت اعتماد به جامعه و کاهش تشنجات دارند. بی تردید در صورت شکست 
تجربه کمیسیون حقیقت یاب در باره مرحومه مهسا امینی، می تواند به بحران های 
پیچیده دیگری منتهی شود تا جایی که افق های آتی کشور را در سیاهچاله های ناامنی 
و عدم اعتماد فرو ببرد. اکنون باید دید بعد از بازگشت رئیس جمهور او در باره این پرونده 
و بازگشت اعتماد به جامعه و ایران ، یعنی دستور رهبری به ایشان چگونه عمل می کند؟

عضدی استاد روابط بین الملل: 

تداوم تعلیق مذاکرات، فرصت را برای لابی مخالفان مهیا می کند
پژوهشگر  و  واشنگتن  جرج  دانشگاه  بین الملل  روابط  استاد 
شورای آتلانتیک گفت: باید به این نکته توجه داشته باشیم که به 
هر میزان که تعلیق مذاکرات ادامه داشته باشد، به مخالفان برجام 
فرصت بیشتری داده خواهد شد تا علیه این توافق در کنگره و 

واشنگتن رایزنی کنند و این به اعتقاد من یک خطر بزرگ است. 
سینا عضدی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی وضعیت کنونی 
روند احیای برجام و در پاسخ به این سوال که پس از آنکه تهران 
نکات مدنظر خود را نسبت به پاسخ واشنگتن اعلام کرد، پاسخ 
ایران از سوی مقامات غربی ناامیدکننده، غیرسازنده و غیرمنطقی 
ارزیابی شد و حالا نیز جوزپ بوررل از بن بست مذاکرات سخن به 
میان آورده است؛ افق پیش رو چیست و آیا قرار گرفتن در آستانه 
انتخابات کنگره مذاکرات را به حالت تعلیق فرو برده یا این بن بست 
پیش درآمدی بر شکست است، گفت: معتقدم افق روشنی پیش 
رو نیست؛ ایران به این تاکتیک بازگشته که بر سر یک موضوعی 
توافق کرده و پس از پروسه رفت و برگشت، یک تقاضای جدیدی 
مطرح کند. جک استراو، وزیر امور خارجه پیشین انگلیس و وندی 
شرمن، معاون وزیر امور خارجه آمریکا در کتاب خاطرات شان به 
این تاکتیک ایران پیش تر اشاره کرده اند که این سنت در مذاکره 
با ایران وجود دارد. تحول جدیدی نیز که در خصوص خواست 
تهران برای بسته شدن پرونده پادمانی رخ داده از همین دست 
است چراکه از نظر سه کشور اروپایی و آمریکا، آن ها این توانایی را 

از لحاظ سیاسی ندارند که به آژانس بین المللی انرژی اتمی دستور 
بدهند تا پرونده ای را ببندد. از سوی دیگر البته خواست ایران نیز 
قابل فهم است که نمی خواهند چندوقت یکبار این موضوع پیش 
کشیده شده و پرونده علیه تهران باز شود، با این حال از لحاظ 
اجرایی این امکان نیز برای طرفین غربی برجام وجود ندارد که 

پرونده بصورت دستوری بسته شود.
پروسه  به  ورود  و  در مذاکرات  تاخیر  داد: همچنین  ادامه  وی 
توافق هسته ای  احیای  روند  بر  منفی  تاثیری  کنگره  انتخابات 
خواهد داشت چراکه موضوع برجام در کنگره آمریکا موضوعی 
به شدت جدال برانگیز است و نمایندگانی که در معرض انتخاب 
هستند و تعدادشان هم کم نیست، سرمایه سیاسی برای دفاع 
از برجام را نخواهند داشت به این علت که مخالفان با لابی گری 
و حمله کردن به مدافعان سعی دارند سایرین را از کنگره خارج 
آینده  نیز کاری نخواهند کرد که  نماینده ها  آن  و مسلما  کنند 
سیاسی شان به خطر بیفتد. بنابراین شرایط پیش آمده، اوضاع را 

برای احیای برجام سخت تر کرده است.   
 پژوهشگر شورای آتلانتیک در پاسخ به این سوال که با توجه به 
ناگزیر بودن تعلیق چند ماهه، امکان ازسرگیری مذاکرات پس از 
انتخابات کنگره را چقدر قوی  می دانید، گفت: فکر می کنم به هر 
میزان که برنامه اتمی ایران پیشرفت کند، سود توافق برای دولت 
آمریکا کاهش خواهد یافت؛ به این معنا که واشنگتن را در موقعیتی 

قرار می دهد که شاید اصلا بازگشت به برجام برایش منفعتی به 
همراه نداشته باشد. با این حال شاید در تهران این دید وجود دارد 

که ابتدا ببینند نتیجه انتخابات کنگره چه خواهد شد.
وی افزود: البته باید به این نکته نیز توجه داشته باشیم که به هر 
میزان که این تعلیق ادامه داشته باشد، به مخالفان برجام فرصت 
بیشتری داده خواهد شد تا علیه این توافق در کنگره و واشنگتن 

رایزنی کنند و این به اعتقاد من یک خطر بزرگ است.      
نقش روسیه در روند احیای برجام به صورت کلی منفی است 

عضدی در پاسخ به این سوال که آیا ایران از تعلیق به وجود آمده 
استقبال می کند و نقش روسیه در وضع کنونی چیست، آیا مسکو 
خواهان تعلیق تا زمان عبور از زمستان است، گفت: حدس من این 
است که تعلیق در مذاکرات این فرصت را برای ایران فراهم می کند 
که برنامه اتمی خود را با سرعت پیش ببرد، اورانیوم بیشتری غنی 
کند و توانایی های جدیدتری به دست بیاورد. الان طبق آخرین 
گزارش گروه بین المللی بحران، زمان گریز اتمی ایران از یکسال 
زمان امضای برجام به حدود ۴ روز کاهش پیدا کرده است و مسلما 
ورق های بازی بیشتری را در اختیار تهران قرار می دهد. از سوی 
دیگر نیز باید در نظر داشته باشیم که هرچه توانایی های ایران 
بیشتر باشد، خطر اقدامات مستقل اسرائیل علیه برنامه هسته ای 

ایران نیز افزایش پیدا می کند.
وی افزود: معتقدم نقش روسیه در روند احیای برجام به صورت 

کلی منفی است، مدتی قبل یکی از تحلیلگران روس عنوان کرده 
بود که خطر یک ایران اتمی برای روسیه به مراتب کمتر از یک 
ایران دارای ارتباطات با غرب است، به این معنا که روسیه ترجیح 
می دهد ایران همواره در روابط خود با غرب دچار تنش باشد، البته 
منهای یک درگیری نظامی تا بتواند از تهران به عنوان یک مهره در 
سیاست خارجی خود استفاده کند. شاید روسیه سعی می کند از 
انرژی به عنوان یک اسلحه علیه اروپا استفاده کند و برداشت شان 
این است که در زمان زمستان اروپا که فشارهای داخلی بر علیه 
کشورها افزایش پیدا می کند، آن ها دست از حمایت از اوکراین 

خواهند کشید و به دنبال صلح با روسیه خواهند بود.              
 رئیسی و باقری از فرصت موجود در نیویورک استفاده کنند 

پژوهشگر شورای آتلانتیک همچنین در پاسخ به این سوال که 
رئیس جمهور ایران روز دوشنبه برای سخنرانی در مجمع عمومی 
سازمان ملل عازم نیویورک شده است، با توجه به اینکه علی باقری، 
مذاکره کننده ارشد نیز ایشان را در این سفر همراهی می کند، آیا 
می توان از ظرفیت مجمع عمومی برای نجات روند مذاکرات بهره 
گرفته شود، گفت: مسلما اینکه مذاکره کننده ایران نیز همراه آقای 
رئیسی عازم نیویورک شده، به خودی خود نشانه مثبتی است؛ با 
این حال باید دید که آیا در شرایط موجود گفت وگویی در رابطه با 
مذاکرات صورت خواهد گرفت؟ قطعا این امکان وجود دارد اما 
باید دید که از این امکان تا چه میزان استفاده خواهد شد؟! من 

نمی دانم آیا برنامه ملاقاتی وجود دارد. معتقدم آقای رئیسی و آقای 
باقری باید از فرصت موجود استفاده کنند چرا که برداشت من این 
است که ادامه وضعیت فعلی اقتصادی در ایران قابل تداوم نیست.  

یک جامعه شناس:

حجاب به پلیس ربطی ندارد، به همان ستاد امر به معروف واگذار شود
یک جامعه شناس: فراجا به صراحت سهم ناجا در گشت ارشاد را به مردم توضیح دهد، 
و وجه تحمیلی این ماموریت به نیروی انتظامی را به مردم توضیح دهد. پیشنهاد من این 
است که موضوع حجاب را به همان ستاد امر به معروف و نهی از منکری واگذار کنند که 
هرگونه صلاح می دانند مدیریت کند، برخورد با حجاب وظیفه نیروی انتظامی نیست، 

بلکه دستوری برای این سازمان بوده است.
مرگ تلخ »مهسا امینی« ابعاد متفاوتی دارد، مرگی که همه گروه های سیاسی و 
اجتماعی را به تکاپو انداخته تا چرایی آن را بررسی کنند، یکی از نهادهای دخیل در 
این ماجرا پلیس است، از همان روزی که پای گشت ارشاد در ذیل فعالیت های پلیس 
به میدان های شهر باز شد، بسیاری از کارشناسان توصیه کردند این تصمیم اشتباه 
است، طوری که سبب می شود سرمایه اجتماعی پلیس به عنوان تامین کننده امنیت 

در شهر به خطر بیفتد.
اردشیر گراوند، جامعه شناس و پژوهشگر اجتماعی به خبرآنلاین می گوید: »اتفاق 

اخیر سبب شده سرمایه اجتماعی پلیس کاهش پیدا کند.«
او معتقد است حجاب یک مسئله کیفی است و نیروی انتظامی اساساً مامور به 

مدیریت کیفیت ها نیست.
متن کامل گفت وگو در ادامه آماده است.

آقای گراوند مدت هاست موضوع نحوه برخورد پلیس و گشت ارشاد با حجاب 

مورد پرسش قرار گرفته اما بعد از فوت تلخ »مهسا امینی« این پرسش جدی تر 
مطرح شد، آیا واقعا پلیس باید درخصوص حجاب کار عملیاتی انجام دهد؟

پلیس مجری قانون است، مجری قانون حکمی را برای اجرا دریافت می کند که آن 
حکم را هم باید انسان صالحی که شرایط صدور حکم داشته باشد صادر کند، در ایران 
این فرد قاضی است، بنابراین مجری قانون نمی تواند کسی را در هر جایی و به هر 

جرمی دستگیر کند مگر حکم اجرای حکم در اختیار داشته باشد.
اما پلیس بدون حکم قضایی و بنا بر تشخیص مامور، زنان را بازداشت می کند؟

موضوع حجاب یک مسئله کیفی است و نیروی انتظامی اساساً مامور به مدیریت 
کیفیت ها نیست، مگر پلیس چنین صلاحیتی دارد که بخواهد در یک مسئله کیفی 
اجتماعی و فرهنگی مداخله کند؟ اساساً این صلاحیت را ندارد. این صلاحیت وقتی 
وجود ندارد ما نمی توانیم قائل به این باشیم که گشت ارشاد حتی می تواند یک نفر را 

دستگیر کند.
چنین رویکردی سبب شده جایگاه پلیس میان مردم تغییر کند؟

از زمان مدیریت آقای قالیباف نیروی انتظامی یک شأن اجتماعی و فرهنگی پیدا 
کرد، سنجش های سرمایه اجتماعی نشان می دهد نیروی انتظامی بعد از آموزش و 
پرورش یکی از نهادهایی بوده که میان مردم بالاترین مشروعیت را داشته و مردم به آن 
اعتماد داشتند، اما سیاست گذاران یک موضوعی را به نیروی انتظامی واگذار کردند 
که صلاحیت آن را ندارد، چون صلاحیت ندارد مرتکب خطا می شود و این خطا باعث 

سقوط مشروعیتش می شود، همین یک نهادی که سرمایه اجتماعی داشت با سپردن 
ماموریتی که صلاحیتش را ندارد دچار مساله می کنیم، نیروی انتظامی در پی این 

حادثه بخشی از سرمایه اجتماعی خود را از دست داده است.
نیروی انتظامی مال مردم است و پرارتباط ترین نهاد با مردم است نباید بگذاریم این 

نهاد مساله دار شود و مردم از آن گریزان شوند.
برای پلیس می شود پیشنهادی داشت، این که بتواند سرمایه اجتماعی از 

دست رفته را برگرداند؟
چگونگی ترمیم این سرمایه اجتماعی نیازمند مطالعه است به نظرم در این شرایط راه 
حل کوتاه مدت برای این که نیروی انتظامی بتواند سرمایه اجتماعی از دست رفته خود 
را ترمیم کند این است که فرماندهی فراجا به صراحت سهم ناجا در گشت ارشاد را به 
مردم توضیح دهد، و وجه تحمیلی این ماموریت به نیروی انتظامی را به مردم توضیح 
دهد. پیشنهاد من این است که موضوع حجاب را به همان ستاد امر به معروف و نهی از 
منکری واگذار کنند که هرگونه صلاح می دانند مدیریت کند، برخورد با حجاب وظیفه 

نیروی انتظامی نیست، بلکه دستوری برای این سازمان بوده است.
جدا از پلیس، از نظر شما به عنوان یک کارشناس اجتماعی مواجهه حاکمیت 

با حجاب چگونه باید باشد؟
ما باید بپذیریم نسل جدید متفاوت از چیزی هستند که ما می اندیشیم، حضرت علی 
)ع( می فرماید که فرزندان شما برای زمانی غیر از زمان شما آفریده شده اند، بنابراین 

تلاش نکنید این فرزندان را مانند خودتان تربیت کنید. شکاف نسلیِ نسل جدید 
به خصوص دختران به جایی رسیده که اساساً نمی توانیم آن ها را درک کنیم، روابط 
اجتماعی و فرهنگی زنان ایران با زنان سایر نقاط جهان به قدری زیاد شده که آن ها 
اساساً شأنی برای تبعیت از یک فرهنگ واحد قائل نیستند. مهاجرت شدیداً بر درهم 
ریختگی روابط اجتماعی و الگوی رفتار اثر گذاشته است. در طول ۱۵ سال گذشته 
حدود ۱۲.۵ میلیون نفر از مردم ایران جابه جا شدند، افراد با فرهنگ های متفاوت به 
شهرهای جدید می روند. اینان اساسا تابع یک الگوی رفتاری نیستند که ما انتظار 
داشته باشیم مانند هم رفتار کنند. اتفاق اخیر یک خطای بسیار بدی بود که از سال ها 
قبل کارشناسان هشدار داده بودند، اما گویی ما عادت کردیم هر کاری را با پرداخت 
هزینه های زیاد تمام کنیم، درباره فوت »مهسا امینی«، نظام، خانواده او و مردم، هزینه 
بسیار سنگینی دادند، در این ماجرا نیروی انتظامی مورد هجمه قرار گرفت و هزینه های 
هنگفتی متحمل شد، اما بقیه نهادهای شریک در ستاد امربه معروف شانه خالی کردند 
و مسئولیت نپذیرفتند. حجاب و عفاف یک مسئله نسبی است و کسی نمی تواند درباره 
آن ارزشی قضاوت کند و قابل کنترل به صورت اجباری نیست، بهتر است یکبار باتوم ها 
را زمین بگذاریم و با هم حرف بزنیم، نکته مهم این است که در حکومت نهادهای مامور 
به این امر بلد نیستند با مردم گفت وگو کنند درحالی که باید با نسل جدید و ملت وارد 
گفت وگو شد. بهتر است فقهای ما درباره این مسائل اظهار نظر کنند، رساله کدام فقیه 

را دیدیم که درباره این مسائل اجتماعی به روز شده باشد.
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اصلاح دشمنان با سخن نیك و رفتار 
زیبا، آسان تر است از رویارویی و 

پیکار با آنان با ]تحمّل[ رنجِ نبرد.
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آخرین وضعیت بیماری کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته، ۲ نفر بر اثر ابتلا به کرونا در این استان جان 
خود را از دست داد. به گزارش عصر سه شنبه به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری 
با اشاره به آخرین وضعیت کووید۱۹ در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و نهم شهریورماه ۱۴۰۱، 
۳۳ بیمار با علایم ابتلا به کرونا پذیرش شدند.وی اضافه کرد: در حال حاضر ۱۴ بیمار کرونا مثبت و ۶۷ بیمار 
مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند.وی اضافه کرد: هم اکنون ۸۱ بیمار در بخش کرونا بستری 
هستند که حال هفت نفرشان وخیم است.مصری گفت: در این مدت از ۹۸ نفر تست کرونا گرفته شد که ۱۲ 
مورد مثبت گزارش شد.به گفته وی، مجموع واکسن تزریق شده کرونا در استان قم یک میلیون و ۹۳۸ هزار و 
۹۷۳ دُز است.استان قم که از روز جمعه ۱۵ مردادماه جاری در وضعیت قرمز کرونایی و ۲۱ مردادماه در وضعیت 

نارنجی قرار گرفته بود، با اعلام وزارت بهداشت و درمان از روز جمعه چهارم شهریورماه به زرد تغییر رنگ داد.

واکنش حسن یزدانی به صحبت های جنجالی پدرش
 حسن یزدانی درباره گلایه های پدرش مبنی بر اینکه بروز برخی اتفاقات قبل از فینال باعث شکست او 
مقابل تیلور شده است، گفت: او عزیز من است. شکست معمولا ناراحتی دارد و این ناراحتی برای خانواده ها 
بیشتر است. امیدوارم در آینده نزدیک بتوانم این باخت را جبران کنم.دارنده مدال های طلای جهان و المپیک 
در واکنش به اظهارات کارشناسان مبنی بر اینکه آنالیز بهتر آمریکایی ها باعث شکست او مقابل تیلور شد، 
خاطرنشان کرد: همه زحمت کشیدند و از همه تشکر می کنم. اشتباه از خود من بود و حریفم استفاده کرد. او 
باهوش تر بود و بهتر عمل کرد.یزدانی افزود: تیلور از نقاط ضعف من استفاده کرد و پیروز شد. من آن عملکردی 

را که می خواستم نتوانستم بر روی تشک پیاده کنم و در نهایت شکست خوردم.
 

خانواده امینی مرا از مراسم ختم بیرون نکردند
نماینده مردم سقز و بانه در مجلس شورای اسلامی گفت: خانواده امینی بنده را از مراسم ختم بیرون نکرد 
بلکه عده ای که از اعضای خانواده نبودند به صورت حساب شده مانع سخنرانی من شدند ،بنده نیز به خاطر 
حرمت جمع نشستم و سخنرانی نکردم و بعد نماز نیز از مراسم خارج شدم. خانواده امینی نیز مرا همراهی 
کردند. بهزاد رحیمی، تصریح کرد:مطالبه اصلی خانواده امینی روشن شدن ابعاد این حادثه است. خانواده 
اصرار دارند که دختر آنها مریض نبوده است که بر اثر حمله قلبی از دنیا رفته باشد. مطالبه خانواده امینی روشن 

شدن ابعاد قضییه است

شاعر در هیات همراه رئیسی چه می کند؟
درحالی که تصاویر منتشر شده از هیات همراه رئیسی ، گویای همراهی پنج ، شش نفر در سفر نیویورک است 
اما گویا ، تعدای دیگر نیز با پرواز جداگانه ای به آمریکا رفته و در نیویورک به تیم همراه رئیس جمهور پیوسته اند 
و نفرات این تیم افزایش یافته است .براساس تصاویر منتشر شده در برخی رسانه ها ، مهدی خانعلی زاده )فعال 
توئیتری( ، علی صدرنیا )فعال رسانه ای( و نیز حامد عسگری )شاعر( ، ازجمله افراد ملحق شده به هیات همراه 

رئیسی در نیویورک هستند .

واکنش محمد بنا به جدایی از تیم ملی کشتی 
 علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی روزسه شنبه با صدور حکمی حسن رنگرز را به عنوان سرمربی جدید 
تیم ملی کشتی فرنگی منصوب کرد تا او جانشین محمد بنا شود. در همین راستا محمد بنا که پس از بازگشت 
به تهران ترجیح داد هیچ صحبتی در این خصوص نکند، امروز به حکم حسن رنگرز واکنش نشان داد و گفت: 
»تبریک به حسن آقای عزیز و کشتی فرنگی. امیدوارم همه کنار هم پیروز و موفق باشید و کشتی گیران بدانند که 

مرد بزرگی امروز در کنارشان قرار گرفته است، یار باشید.«

دختر سردار سلیمانی درباره فوت مهسا امینی، »تذکر« داد
عضو شورای شهر تهران درخواست کرد که نتیجه گزارش نهایی کلیه دستگاه های ذیربط درباره علت فوت 
مهسا امینی اعلام شود. نرجس سلیمانی در نود و دومین جلسه شورای شهر تهران در تذکری گفت: از 
دست رفتن جان شیرین مهمان شهرمان را صمیمانه به خانواده امینی تسلیت گفته و برای ایشان به نیابت از 
شهروندان تهرانی صبر جمیل از خداوند منان خواستارم. در عین حال منتظر گزارش نهایی کلیه دستگاه های 

ذیربط برای درک صحیح و دقیق علل اصلی ماجرای پیش آمده ایم.

ثریا قاسمی: برایم شایعه ساخته اند؛ کشف حجاب نکرده ام 
 ثریا قاسمی نوشت: به هیچ عنوان کشف حجاب نکرده ام و در تهران هستم ثریا قاسمی در پیامی اعلام 
کرده است که این خبر دروغ بوده و به هیچ عنوان کشف حجاب نکرده است و فقط نیت و قصدش همدردی با 
خانواده مهسا امینی بوده است..این روز ها بازار شایعه داغ است و هر کسی به شکلی درگیر اخبار جعل و دروغ 
فضای مجازی شده است. در این میان موضوع کشف حجاب برخی از بازیگران و چهره های سینمایی بیشتر 
از دیگر اخبار شنیده و مخاطبان را مشغول خود می کند. اخباری که بخش زیادی از آن غیرواقعی و ساخته و 

پرداخته جو حاصل شده از فضای مجازی است.

سرپرست اورژانس 115 قم اعلام کرد:

واژگونی مرگبار رانا در اتوبان قم به تهران 
دستگاه  یک  واژگونی  امروز  بامداد 
خودروی سواری رانا در اتوبان قم به تهران 

حادثه مرگباری را رقم زد. 
به گزارش ندای قم ، جلیل گودرزی فر، 
کرد:  اعلام  قم   ۱۱۵ اورژانس  سرپرست 
ساعت ۵ بامداد روز سه شنبه بیست و نهم 
دستگاه  یک  واژگونی  ماه ۱۴۰۱  شهریور 
خودروی سواری رانا  در اتوبان قم به تهران 

یک کشته و دو  مصدوم برجای گذاشت. او افزود:با اعلام حادثه به مرکز مدیریت حوادث و فوریت های 
پزشکی قم بلافاصله  یک دستگاه آمبولانس اورژانس قم به محل واژگونی خودرو اعزام شد.

سرپرست اورژانس ۱۱۵ قم ادامه داد:در این حادثه یک سرنشین خودرو  علی رغم حضور به موقع 
عوامل اورژانس به علت شدت صدمات وارد شده جان باخت و دو سرنشین مصدوم پس از دریافت 

اقدامات درمانی لازم به بیمارستان منتقل شد.
گودرزی فر در پایان به رانندگان توصیه کرد استفاده از کمربند ایمنی را ضامن سلامتی خود بدانند و 

از مواردی که موجب غفلت و حواس پرتی آنان در رانندگی می شود، پرهیز کنند.
علت حادثه در دست بررسی است.

مدیر روابط عمومی اورژانس 115 قم خبرداد:

۵ مصدوم در سانحه رانندگی جاده اراک به قم 
مدیر روابط عمومی اورژانس ۱۱۵ قم از واژگونی بک دستگاه خودروی سواری با ۵ مصدوم در جاده 

اراک به قم خبر داد. 
مسعود عبدی گفت: ساعت  ۲ و ۲۳ دقیقه بامداد روز سه شنبه بیست و نهم شهریور ماه ۱۴۰۱  
با اعلام حادثه واژگونی یک دستگاه خودروی سواری پژو ۲۰۶ به مرکز مدیریت حوادث و فوریت های 

پزشکی قم  بلافاصله دو دستگاه آمبولانس اورژانس  به محل سانحه اعزام شد.
او ادامه داد:این حادثه که در جاده  اراک _ قم به وقوع پیوست منجر به  ۵ مصدوم شدن پنج سرنشین 

این خودروی سواری شد.
عبدی افزود:مصدومان حادثه با کمک کارشناسان فوریت های پزشکی پس از دریافت اقدامات 

درمانی مناسب  به بیمارستان شهید بهشتی قم منتقل شدند.
مدیر روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  در پایان با تاکید بر تاثیر کمربند 
ایمنی در کاهش صدمات جسمی و جانی در تصادفات جاده ای گفت:طبق شواهد و قراین خستگی 
و خواب آلودگی یکی از خطرات بسیار جدی هنگام رانندگی در طول شب است که رانندگان باید به این 

مهم توجه داشته باشند.علت حادثه در دست بررسی است.

رئیس پلیس راهوراستان قم اعلام کرد:

 محدودیت ها و ممنوعیت های ترافیکی ۳۱ شهریور 
رئیس پلیس راهور استان  قم از اعلام محدودیت و ممنوعیت ترافیکی روز ۳۱ شهریور در سطح استان 

خبر داد.  
سرهنگ " غلامرضا  صدفی" با اشاره به خبر فوق، اظهار داشت: بمناسبت انجام رژه نیروهای مسلح 

استان در روز ۳۱ شهریور محدودیت های ترافیکی به شرح ذیل اجرا می شود.
وی  افزود: دربلوار پیامبر اعظم )ص( حدفاصل میدان آل یاسین تا دوربرگردن سمیه در مسیر رفت و 
برگشت ،ورودی های بلوار بسیج به بلوار پیامبر اعظم )ص(در هر دومسیر رفت و برگشت ، زیر گذر شهر 

قائم به بلوار پیامبر اعظم )ص( به سمت حرم مطهرمحدودیت های به اجرا در می آید.

قم  استان  انتظامی  فرماندهی  هماهنگی  معاون 
از تمدید ۳۸ هزار گذرنامه در قم به مناسبت اربعین 

خبرداد. 
سرهنگ سید مجتبی اشرفی در گفت وگویی با اشاره 
به اینکه موضوع اربعین به صورت ویژه در دستور کار 
پلیس قرار گرفت، اظهار کرد: فعالیت در این زمینه از 
مدت ها قبل و پیش از ماه محرم آغاز و جلسات مختلفی 

در این راستا برگزار شد.
وی با بیان اینکه طرح نوبت دهی اینترنتی به صورت 
پایلوت اولین بار در استان قم انجام شد، مطرح کرد: 
این طرح موجب شد تمرکز پلیس های +۱۰ حفظ شده 

و شهروندان نیز نوبت خود را اینترنتی اخذ کرده و کمتر 
انتظامی  فرماندهی  هماهنگی  معاون  شوند.  معطل 
استان قم ادامه داد: در سال های قبل شاهد تجمع افراد 
در مقابل دفاتر پلیس +۱۰ بودیم اما امسال شاهد این 

تجمع نبودیم و کار شایسته ای انجام شد.
وی با اشاره به اینکه امسال حجم زائرین اربعین بسیار 
بالا بود، عنوان کرد: به همین دلیل اقدامات عادی در 
این حوزه جواب گو نبود و بحث گذرنامه های ویژه در 

دستور کار قرار گرفت.
سرهنگ اشرفی با بیان اینکه امسال شاهد حرکت 
از  پیش  روز   ۲۰ از  کرد:  خاطرنشان  بودیم،  جهادی 

اربعین کارکنان اداره گذرنامه تا ۱۲ شب موضوعات را 
پیگیری کرده و پذیرای مردم بودند. وی با اشاره به اینکه 
انجام امور در مصلای قم حرکت خوبی بود، تصریح کرد: 
در مصلا شهروندان توانستند با حضور در این منطقه 

بدون معطلی خاصی گذرنامه خود را تمدید کنند.
با  انتظامی استان قم  معاون هماهنگی فرماندهی 
بیان اینکه امسال حجم زوار و مسافرین اربعین واقعا زیاد 
بود، تاکید کرد: تعداد کل گذرنامه های مهر شده امسال 
۳۸ هزار، تعداد کل گذرنامه های صادر شده ۸۸ هزار و 
تعداد کل برگه های گذر موقت صادر شده ۱۲ هزار عدد 

بوده است.

معاون فرماندهی انتظامی استان قم خبر داد:

سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد:

اجرای خط کشی جدید ترافیکی
 در معابر اصلی تا پایان سال

سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بازسازی یک دستگاه ماشین 
خط کشی، امروزه دارای ماشین آلات تخصصی این موضوع شده است و در این 
راستا به اجرای طرح ها و پروژه های علائم افقی ترافیکی در سطح معابر می پردازد.

انجام  امروز  روابط عمومی شهرداری قم، در زندگی شهرنشینی  به گزارش 
بسیاری از کارها به عهده ماشین ها گذاشته شده و استفاده از نیروی انسانی، 

ضمن افزایش هزینه ها، کیفیت نهایی محصول یا خدمت را کاهش می دهد.
در این راستا سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با راه اندازی دستگاه 
تخصصی اجرای خط کشی های ترافیکی که جزء دارایی های سازمان ترافیک 
و شهرداری قم محسوب می شود، به اجرای طرح ها و پروژه های علائم افقی 

ترافیکی در سطح معابر می پردازد.
سازمان حمل ونقل و ترافیک دارای دستگاه تخصصی خط کشی بوده که چند 
سالی به دلایل مشکلات فنی استفاده نمی شد که با دعوت از کارشناسان فنی 
و تعمیرکاران برند ماشین، این دستگاه آماده به کار برای انجام طرح های ترافیکی 
شده است که در نخستین گام خط کشی بلوار غدیر با موفقیت اجرا شد و از این به 

بعد در لیست ماشین آلات آماده به کار سازمان ترافیک قرار می گیرد.
اجرای پروژه ها با این ماشین و رنگ مخصوص، ضمن شفافیت بیشتر، دارای 
ویژگی های دیگری همچون ماندگاری خطوط بین ۳ تا ۵ سال، افزایش ضخامت 
رنگ و کیفیت بیشتر رنگ می شود که اکیپ خط کشی سازمان با طی آموزش های 

تخصصی، تا پایان سال در مناطق مختلف شهری اجرای طرح خواهند داشت.
گفتنی است همزمان اجرای رنگ سرد ترافیکی در معابر درجه ۲ و ۳ نیز در 
دستور کار سازمان قرار دارد  که تا پایان سال جاری تمامی معابری که نیازمند 

خط کشی بوده در دستور کار اجرا قرار گیرد.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

انتقال کاربری های مزاحم 
در اطراف بوستان جوان

مدیر منطقه دو شهرداری قم تعداد پروژه های منطقه دو را در سال جاری ۷۵ 
پروژه دانست و گفت: بهره برداری از زیرگذر بلوار شهدای روحانیت و تونل ادامه 
بلوار جمهوری اسلامی از کارهای مهم منطقه در سال ۱۴۰۱ است که امیدواریم 

در آینده نزدیک به بهره برداری برسد.
رضا رحیمی در گفت وگویی اجرای پروژه های متنوع عمرانی در منطقه دو 
را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: اجرای به موقع پروژه های عمرانی یکی از 

مهم ترین دغدغه های مهم مدیریت شهری و شهرداری منطقه است.
وی تعداد پروژه های منطقه دو را در سال جاری ۷۵ مورد اعلام کرد و افزود: 
بهره برداری از زیرگذر بلوار شهدای روحانیت و تونل ادامه بلوار جمهوری اسلامی 
از کارهای مهم منطقه در سال ۱۴۰۱ است که امیدواریم در آینده نزدیک به 

بهره برداری برسد.
مدیر منطقه دو شهرداری قم یکی از کارهای منطقه را برنامه ریزی مناسب برای 
پروژه های سال بعد دانست و گفت: با توجه به دو مصوبه مهم سفر اخیر ریاست 
جمهوری به قم در این منطقه، در حال برنامه ریزی برای اجرای هر دو مصوبه در 

سال آینده هستیم.
وی به یکی از مصوبات سفر اخیر ریاست جمهوری به شهر قم اشاره کرد و 
گفت: انتقال کاربری های مزاحم در کنار بوستان جوان یکی از مصوبات سفر اخیر 

ریاست جمهوری به قم بوده که برنامه ریزی های آن انجام شده است.
رحیمی ادامه داد: برنامه ریزی های لازم برای مشارکت با آموزش وپرورش نیز 
در حال انجام است تا دو یا سه مدرسه به تجهیزات ورزشی مجهز شده و بعد از 

تعطیلی مدارس در اختیار بانوان قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

آماده سازی عرصه های گل کاری
 فضای سبز شهری برای فصل پاییز

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آماده سازی عرصه های 
گل کاری فضای سبز شهر قم در فصل پاییز خبر داد. 

پیام جوادیان با اشاره به آماده سازی عرصه های گل کاری فضای سبز شهر قم 
در فصل پاییز گفت: در پاییز عمده گل های فصلی از تولیدات مرکز تولید گل و 
گیاهان سازمان پارک ها در بوستان غدیر استفاده شده که عموماً گونه کلم زینتی 
در شکل های مختلف همچون برگ صاف، فری و در رنگ های سبز، سفید و 
مخلوط هستند و اواخر مردادماه کاشت آن ها آغازشده تا بهترین کیفیت را در پاییز 

داشته باشیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  تصریح کرد: در سال های 
قبل کاشت کلم در فصل پاییز صورت می گرفت که به دلیل سرما رشد مناسبی 
نداشت و امسال با توجه به تجربیات قبل کاشت کلم را یک ماه جلو انداختیم تا 

بتوانیم بهترین کیفیت را در فصل پاییز شاهد باشیم.
وی همچنین از شروع فرآیند خرید گل و گیاه موردنیاز سال در مردادماه خبر 
داد و گفت: با توجه به نیاز شهر در حوزه گل و گیاه، موجودی بازار در این حوزه 
در حال بررسی است و بازدیدهای میدانی از تولیدات گل و گیاهان شهرهای 
دیگر همچون اصفهان، کاشان، محلات، کرج و… داریم، تا با بررسی شرایط و 

موجودی و نیازهای شهر اقدام به تهیه و خرید اقلام موردنیاز شود.
 

معاون سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم مطرح کرد:

عدم استقبال رانندگان سرویس های 
مدارس به علت افزایش هزینه ها

معاون سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: بالارفتن 
قیمت و هزینه های جاری خودرو، ارائه مدارک، چون عدم سوءپیشینه و اعتیاد، 
رانندگان  سوی  از  کمتری  استقبال  امسال  شده  باعث  فنی  معاینه  و  بیمه 
صورت بگیرد.  محسن ستوده مهر با اشاره به  اینکه نرخ کرایه سرویس مدارس 
دانش آموزان امسال۷۰ درصد افزایش یافته است گفت: با توجه به نیاز ۲۵ هزار 
دانش آموز به ۶ هزار خودرو برای سرویس مدارس، اقدامات برای جذب راننده 
در حال انجام است. معاون سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری 
قم افزود: بالارفتن قیمت و هزینه های جاری خودرو، ارائه مدارک، چون عدم 
سوءپیشینه و اعتیاد، بیمه و معاینه فنی باعث شده امسال استقبال کمتری از 
سوی رانندگان صورت بگیرد. وی با اشاره به مصوبه شورای اسلامی شهر در 
خصوص شهریه سرویس مدارس تصریح کرد: هزینه هر دانش آموز در ماه با 
خودروی پراید و تیبا ۲۴۰ هزار تومان، سمند و پژو و خودرو های مشابه ۲۵۰ هزار 
تومان و ون ۱۵۵ هزار تومان است. گفتنی است ۶ شرکت حمل ونقل تحت نظارت 

تاکسیرانی برای خدمت رسانی به مدارس فعالیت می کنند.
 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی خط سریع السیر اتوبوس 
ویژه دانشگاه های قم 

و  جدید  خط  راه اندازی  از  قم  شهرداری  اتوبوس رانی  سازمان  سرپرست 
سریع السیر اتوبوس ویژه دانشگاه های قم به صورت رفت وبرگشت خبر داد. 

 علی نیک با اشاره به آغاز سال تحصیلی و لزوم سرویس دهی به دانشجویان 
گفت: با توجه به مطالبات دانشجویان برای سال تحصیلی و تردد بسیار آن در 
در  جدید  خط  راه اندازی  از  او   شد.  راه اندازی  ویژه ای  خط  پردیسان،  مسیر 
مسیر پردیسان خبر داد و افزود: خط جدید و سریع السیر اتوبوس به صورت 
رفت وبرگشت و در مسیر بلوار شیهد منتظری تا دانشگاه پیام نور تعریف شده و تا 

پایان سال تحصیلی ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۲ فعال خواهد بود.

بیشترین  گفت:  قم  استان  آموزش وپرورش  کل  اداره  متوسطه  آموزش  معاون 
تراکم دانش آموزی در شهر قم مربوط به ناحیه چهار به ویژه منطقه پردیسان به دلیل 

ساخت وسازهای جدید است. 
نادر کریمی بیرانوند در گفت وگویی با اشاره به ثبت نام ۹۸ درصدی دانش آموزان 
هزار  می شود ۹۳  پیش بینی  جدید  تحصیلی  سال  در  افزود:  متوسطه،  مقطع 

دانش آموز این استان در مقطع متوسطه اول و دوم مشغول به تحصیل شوند.
از این تعداد ۶۳ هزار نفر مقطع متوسطه اول و ۳۰ هزار نفر  وی اضافه کرد: 

متوسطه دوم نظری هستند.
وی با اشاره به این که ثبت نام در مقطع متوسطه دوم هنوز تکمیل نشده است، 
ادامه داد: بخشی از دانش آموزان این مقطع برای هدایت تحصیلی مجددا امتحان 
داده اند که در روزهای آخر ثبت نام می کنند که افزایش حدود ۲ درصدی معادل ۷۰۰ 

نفر نسبت به سال گذشته پیش بینی می شود.

کریمی گفت: ۲۲۰ واحد آموزشی در مقطع متوسطه اول و ۱۴۱ واحد در مقطع 
متوسطه دوم نظری پذیرای دانش آموزان می باشند.

وی بیان کرد: به جز در سه مدرسه، دانش آموزان در مقطع متوسطه نظری به صورت 
ثابت در نوبت صبح تحصیل می کنند و حداقل و حداکثر جمعیت کلاس های درس 
۲۴ و ۳۶ نفره خواهد بود. وی با اشاره به این که در مقطع متوسطه اول نیز جمعیت 
دانش آموزان به طور متوسط ۳۱ نفر در هر کلاس است، اضافه کرد: بیشترین تراکم 
دانش آموزی در شهر قم مربوط به ناحیه چهار به ویژه منطقه پردیسان به دلیل 
تراکم  تاثیر  به  اشاره  با  آموزش وپرورش قم  ساخت وسازهای جدید است. معاون 
دانش آموزی بر کیفیت یادگیری دانش آموزان، تصریح کرد: جمعیت دانش آموزی 
در ناحیه ۲ و سه متعادل و خوب است، ولی مدرسه ای در نواحی یک و چهار نداریم 
که مشکل کمبود فضا نداشته باشد. وی ابراز امیدواری کرد: با مشارکت خیران 

مدرسه ساز بخشی از کمبود فضای آموزشی در مدارس این استان مرتفع شود.

معاون آموزش وپرورش استان قم:

ناحیه چهار قم بیشترین تراکم دانش آموزی را دارد

فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب )ع(  قم گفت:  به مناسبت هفته دفاع مقدس 
توسط  عمرانی  و  اجتماعی  فرهنگی،   مختلف  عرصه های  در  برنامه  عنوان   ۱۵۰

بخش های مختلف سپاه و بسبج قم اجرا می شود.
سردار محمد رضا موحد روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران در همین رابطه بیان 
داشت: تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس،  برگزاری رژه نیروهای مسلح،  اجرای برنامه 
نمایشی فصل شیدایی، برگزاری مراسم یادواره شهدا در مدارس و مساجد، تجلیل از 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران، برگزاری آیین میهمانی لاله ها و عطر افشانی 
مزار شهدا، اجرای پویش های رسانه ای با محوریت دفاع مقدس، ساخت مستندهای 
تلویزیونی، برگزاری نمایشگاه های فرهنگی و اجرای برنامه های عمرانی همچون آماده 
سازی زمین ۵۶۰ هکتاری پردیسان برای ساخت واحدهای مسکونی و احداث خانه و 
امکان  عمومی مورد نیاز در سطح مناطق محروم استان توسط بسیج سازندگی از جمله 

برنامه هایی است که در طول هفته دفاع مقدس به آن ها پرداخته خواهد شد.
وی افزود: رزمندگان اسلام در دفاع مقدس با الگو گرفتن از نهضت عاشورا، این 
حماسه های زرین را آفریدند و توانستند با قدرت ایمان در برابر همه ظلم ایستادگی کنند 

و به پیروزی دست یابند، امروز نیز همه ما وظیفه داریم یاد آن دوران را گرامی بداریم و در 
همین راستا هر کدام از روزهای هفته دفاع مقدس با شعاری خاص نامگذاری شده و در 
آن روز برنامه های متنوعی اجرا خواهد شد، همچنین شعار کلی هفته دفاع مقدس »ما 

مقاوم هستیم« تعیین شده است.
وی ادامه داد: در آبان ماه امسال اجلاس پایانی کنگره ملی شهدای استان قم نیز 
همزمان با سالگرد شهادت شهید زین الدین برگزار خواهد شد که برای این برنامه 
اقدام های متنوعی درنظر گرفته شده است و امیدواریم این کنگره در نهایت با شکوه 
هرچه تمام تر برگزار و موجب رضایتمندی خانواده های معظم شهدا، ایثارگران و همه 

مردم انقلابی و ولایت مدار استان قم شود.
همچنین در این جلسه سرهنگ نعمت محسنی زرین، فرمانده ارشد نظامی ارتش 
در قم، بیان داشت: بر اساس ابلاغ ستاد کل نیروهای مسلح، مدیریت رژه گرامیداشت 
هفته دفاع مقدس در اکثر استان های کشور و در استان قم با ارتش جمهوری اسلامی 
فراهم  رژه   باشکوه  برگزاری  برای  نیاز  راستا بسترهای مورد  و در همین  ایران است 

شده است.
وی افزود: این رژه همچون سال های گذشته در صبح روز سی ویکم شهریورماه جاری 
در بلوار پیامبر اعظم)ص(  ترتیب خواهد یافت و در آن گوشه هایی از توانمندی های 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران مستقر در استان قم به نمایش گذاشته خواهد 
شد. وی تاکید کرد: ارتش جمهوری اسلامی  نیز در کنار سایر نیروهای مسلح و اقشار 
مختلف ملت ایران در هفته دفاع مقدس برنامه های متنوع و گسترده ای را تدارک 
دیده است که در همین رابطه فرماندهان و افسران ارتش مستقر در استان قم با استفاده 
از ظرفیت های دراختیارشان با هدف تقویت خودباوری و معرفی نمادهای معنویت به 

تبیین دستاوردهای رزمندگان اسلام در دوران دفاع مقدس خواهند پرداخت. 
استان قم بیش از ۶ هزار و ۹۰ شهید تقدیم انقلاب کرده  است؛ این استان همچنین 
۱۱ هزار و ۳۶۱ جانباز تقدیم انقلاب اسلامی کرده است و ۵۹۱ آزاده و بیش از ۴۰۰ 

شهید مدافع حرم دارد. 
جمعیت ایثارگری استان قم )شهیدان، جانبازان، آزادگان، ایثارگران و خانواده های 

ایشان( حدود ۷۰ هزار نفر هستند.  

فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب )ع(  قم خبرداد:

 اجرای 15۰ عنوان برنامه در هفته دفاع مقدس

 افزایش قدرت ایران با پیوستن به سازمان شانگهای 

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: بازار کشورهای 
آفریقایی ظرفیت بسیار خوبی برای عرضه کالاهای 
رابطه صادرکنندگان  دارد که در همین  ساخت قم 
استان در برنامه های خود به دنبال حضور موفق در 

این بازار هستند. 
کرد:  بیان  گفت وگویی  در  دریکوندی  اسفندیار 
فعالان اقتصادی و صادرکنندگان قمی در حال حاضر 
کشورهای  بازار  مناسب  ظرفیت  به  ویژه ای  توجه 
آفریقایی دارند و در همین راستا سفرهای تجاری خود 
را برای شناخت دقیق بازار آن و کالاهایی که در این 

کشورها نیاز است، آغاز کرده اند.
مسلمانان  آفریقایی،  کشورهای  در  افزود:  وی 

بسیاری زندگی می کنند که علاقه مند به استفاده از 
کالاهای ساخت ایران و به خصوص شهر قم )به دلیل 
جایگاه فرهنگی که این شهر در جهان اسلام دارد( 
هستند و همین موضوع از جمله مزیت هایی است 
آفریقا در کانون توجه فعالان  بازار  که موجب شده 

اقتصادی استان قرار گیرد.
کالاهای  صادرات  فواید  دیگر  از  داد:  ادامه  وی 
ساخت قم به کشورهای آفریقایی، آشنا شدن فعالان 
اقتصادی استان با تجار این کشورهاست که موجب 
می شود آنان نیز با ظرفیت های اقتصادی قم آشنا 
سرمایه گذاری های  زمینه  مساله  همین  و  شوند 
مشترک در طرح های اقتصادی و تجاری را برای دو 

طرف فراهم می کند.
با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  دریکوندی 
اشاره به وضعیت صادرات استان قم، بیان داشت: از 
ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه،  ۱۴۰ میلیون و 
۵۱۱ هزار و ۵۸۷ دلار کالا از گمرکات این استان به 

کشورهای هدف صادر شد.
وی با اشاره به مثبت شدن تراز تجاری قم در سال 
جاری، تاکید کرد: این میزان صادرات در قالب تعداد 
سه هزار و ۳۱۷ اظهارنامه و به وزن ۱۶۶ هزار و ۹۳۲ 
تُن صورت گرفته است که از نظر وزنی بیش از ۱۱۷ 
درصد و از نظر ارزش دلاری حدود ۸۶ درصد نسبت 

به مدت مشابه سال قبل رشد را نشان می دهد.

رییس مرکز بهداشت استان قم گفت: با توجه به حضوری شدن مدارس، والدین 
برای پیشگیری از ابتلا به کرونا باید رعایت بهداشت فردی را به فرزندانشان به ویژه 

دانش آموزان مقطع ابتدایی برای شروع سال تحصیلی بیاموزند. 
سیامک محبی روز سه شنبه در گفت وگویی افزود: رعایت بهداشت فردی برای 
حفظ ایمنی و سلامت دانش آموزان الزامی است و خانواده بهترین نهاد تربیتی 

است که می تواند به کمک کادر آموزشی مدرسه، دستورالعمل ها را به دانش آموزان 
بیاموزد.

وی اضافه کرد: شستن دست ها، رعایت فاصله ایمن و استفاده از ماسک برای 
همه افراد در مدرسه، مورد تاکید کارشناسان بهداشت است و خانواده ها باید این 

موارد را به فرزندانشان متذکر شوند.

مدیرکل گمرکات استان قم مطرح کرد: 

صادرکنندگان قمی به دنبال حضور موفق در بازارهای آفریقا

رییس مرکز بهداشت استان قم تاکید کرد:

ضرورت رعایت بهداشت فردی برای حفظ ایمنی و سلامت دانش آموزان 

طرح :محمدعلی رجبی

تمدید ۳۸ هزار گذرنامه در قم به مناسبت اربعین


